
سفر با وسیله شخصی به مرز برای رفتن به عراق و حضور در راهپیمایی 

اربعین، امکان توقف بیشتری درطول مسیر می دهد. برای همین در هر 

موکبی که دلت خواســـت می ایستی. حالا به بهانه پذیرایی یا حس حال وهوای 

اربعینی. وقتی مقصد مرز خسروی است، همدان اولین شهری است که چند موکب در آن می بینی. 

برای نماز در همدان ایستادیم. صف غذا بود و آدم هایی که ایستاده بودند در صف. تیپ شان هم 

متفاوت بود. این تفاوت تا مرز زیاد به چشم می آمد. بعدش کمتر. 

برای پارک ماشین ها در محدوده قصرشیرین تا مرز خسروی تعداد زیادی پارکینگ که متشکل است از 

بیابان و یک بخش ورودی ایجاد شده است. محدوده هر پارکینگ را هم فقط آنها که متولی پارکینگ 

هستند متوجه می شوند. انگار هیچ حد و مرزی نیست. برای همین خیلی از مردم ماشین هایشان 

را کنار همان جاده یا بخش بیابانی که هنوز پارکینگ نشده، پارک کرده و رفته اند لب مرز. ما البته 

گفتیم کاچی به از هیچی است، لذا خودرو را در یکی از همین پارکینگ های بی در و پیکر گذاشتیم. 

چهار روز مانده به اربعین و مرز خسروی زیاد شلوغ نیست. در سحر شنبه 11 شهریور، بدون کمترین 

معطلی از مرز رد شدیم. آنطرف مرز هم اتومبیل ها آماده اند. ما تصمیم گرفته بودیم پیاده روی را از 

کاظمین شروع کنیم و به همین خاطر سوار اتوبوس هایی که به کاظمین می رفت شدیم؛ نفری 

ده هزار دینار. 

انگار جاده ای وجود ندارد. حجم بالای دست اندازها اجازه کمترین استراحتی به هیچ کس نمی دهد. 

سلامت وسیله نقلیه هم کمترین اهمیتی برای راننده ندارد. احتمالا به خاطر خرابی بیش از حد 

جاده ها، از خیر مراقبت خودرو گذشـــته  است. البته اینکه احتمالا کیفیت جلوبندی لندکروز یا 

دیگر خودروهای خارجی با خودروهای ما فرق می کند هم مزید بر علت است که اهمیت ندادن 

رانندگان عراقی را زیاد درک نکنیم. 

کاظمین شلوغ است اما نه آنقدر که نشود نزدیک ضریح پدر و پسر امام رضا)ع( شد. بعد از زیارت، 

با نفری دو دینار می رویم به محلی از بغداد که پیاده روی زائران کربلا از آنجا شروع می شود. اسمش 

»الدوره« است. این مسیر تجربه نشده، حتی از ابتدا سوال برانگیز نیست. تصور اولیه این بود که 

مسیر بغداد به کربلا از نظر پذیرایی خلوت تر باشد؛ چراکه این طور متوجه شده بودیم که بخشی از 

مناطق در این مسیر از اهل سنت هستند، اما متر به متر تا خود کربلا موکب پذیرایی برقرار است، 

حتی یک موکب نهادی یا سازمانی چه عراقی و چه ایرانی برپا نیست. همه مردمند و اکثریت آنها 

که در پیاده روی حضور دارند عراقی. ایرانی ها عموما مسیر نجف کربلا را برای پیاده روی انتخاب 

می کنند و به همین جهت حضورشان در مسیر بغداد- کربلا بسیار کم به چشم می آید. سنت عراقی 

در تنوع پذیرایی در این مسیر در اوج است. 

اینترنت دارم. از قبل سیم کارت آسیاسل داشتم و فقط شارژش کردم. اینترنت پاسخگویی است. 

در اســـتراحتگاه ها توئیتر را چک می کنم. اظهارنظرهای منفی درباره پیاده روی به چشمم حقیر 

می آیند. آنقدر که واکنش برانگیز هم نیستند. وسط اقیانوس نمی شود برکه را فهمید. این را زائری 

زنجانی توی پیاده روی گفت. گچ کار بود اما حکیمانه حرف می زد. لباس هایش، فریاد کارگر بودند. 

چقدر از این مردم عزیز زیاد دیدم و چقدر حیف که فرصت نبود زیاد ازشـــان بشـــنوم. در این میان 

انتقاد به آســـفالت کردن جاده های منتهی به مرز و ساختن راه و اتوبان در ایران، خیلی مضحک 

به نظر می رسد. چندسالی هم مد شده که اقلیت کم خردَی می گویند من راضی نیستم که از پول 

بیت المال برای پیاده روی اربعین هزینه شـــود. درواقع منظورشان این است که راضی نیستند در 

داخل کشور خودمان اتوبان و جاده ساخته شود. این تفکر مرکززده اقلیت گراست؛ چراکه با همین 

منطق اکثریت جامعه ایرانی می توانند منتقد ساخت اتوبان تهران شمال باشند؛ چراکه ممکن است 

حتی یک بار هم از آن عبور نکنند. به همین جهت خنده دار است اقلیتی که بیشترین سوبسیدها 

را برای آسایش خود از جمهوری اسلامی دریافت کرده اند، به تسهیل سفر چند میلیون زائر اربعین 

انتقاد کنند. اگرچه این خدمتی که ما هر ساله در مجموعه اربعین می بینیم، در توان هیچ حکومتی 

-نه عراق و نه ایران- نیست. تخصیص روزانه چندمیلیون وعده غذایی، به نحوی راضی کننده، فقط 

از مردم بر می آید. مردمی که علاوه بر خدمت رسانی، ایثار را تجربه می کنند. 

ادامه در صفحه ۱۴

پراکنده از اربعین
رضا کردلو
روزنامهنگار

یادداشت - ۳

در روزهایی که بسیاری از مردم آمریکا 

از بازگشت ترامپ به صحنه سیاسی و به 

خطر افتادن نظام سیاســـی کشورشان توسط 

فردی که خود را متعهد به هیچ قیدوبندی نمی داند به شدت نگران هستند 

هفته نامه »ویک« در شماره اخیر خود تحلیلی ارائه داده که نشان می دهد در 

شرایط فعلی ایالات متحده، بازگشت فردی مانند ترامپ به قدرت می تواند 

موضوعی فرعی تلقی شود؛ چراکه اساسا قدرت در این کشور نه از صندوق های 

رای، بلکه از نظام ســـرمایه و ابرسرمایه دارانی چون ایلان ماسک سرچشمه 

می گیرد. برمبنای تحلیل این نشریه که با استفاده از دیدگاه های تعدادی از 

مقامات و همچنین تحلیلگران و روزنامه نگاران برجسته آمریکایی نگاشته 

شده، نظام سیاسی و ساختار قدرت در ایالات متحده در چنگال ابرسرمایه داری 

به نام ایلان ماســـک شده گرفتار شده و رهایی از این اسارت نیز برای دولت 

آمریکا به آسانی و به این زودی ها میسر نخواهد شد.

دولتیمرهونالطافایلانماسک
 نشریه ویک با نقل قولی از رونان فارو در نیویورکر تحلیل خود را آغاز می کند؛ 

در جایی که فارو معتقد است دولت ایالات متحده اکنون به شکل خطرناکی 

خود را وامدار ایلان ماســـک ساخته است. نمونه های بارزی را در این زمینه 

می توان مشاهده کرد؛ چنانکه اسپیس ایکس، کمپانی موشکی این میلیاردر 

آمریکایی درحال حاضر به تنها راهی تبدیل شده که ناسا می تواند با کمک آن 

فضانوردان را از خاک ایالات متحده به فضا برساند اما دیگر سرمایه گذاری بزرگ 

ایلان ماسک یعنی شرکت تسلا هم کنترل بزرگ ترین شبکه ایستگاه های شارژ 

خودروهای برقی در کشـــور را در اختیار دارد؛ موقعیتی که به شرکت قدرت 

مداخله در سیاست های کلان حمل ونقل و انرژی را می دهد.

اما جدا از همه این موارد باید از خدمات سرویس اینترنتی »استارلینگ« یاد 

کرد که جنبه مهمی برای سیاســـت های دفاعی پیدا کرده است. در پاییز 

گذشـــته و پس از آن که برخی واحدهای اوکراینی در حین نبرد با روس ها 

دسترسی به اینترنت استارلینگ به عنوان ابزار اصلی ارتباطی در میدان نبرد 

را از دست دادند مقامات پنتاگون مجبور به اظهار عجز و لابه در برابر این غول 

فناوری شدند. این اتفاق در شرایطی رخ داد که پیش از آن ایلان ماسک از 

دولت آمریکا خواسته بود تا پرداخت هزینه اینترنت استارلینگ تخفیف دار 

اوکراینی ها را برعهده گیرد. جالب این بود که ایلان ماسک در همان هنگام 

پیشـــبرد طرح صلحی مورد حمایت روســـیه را آغاز کرده بود؛ طرح صلحی 

که ظاهرا پس از گفت وگوهای رودررو با ولادیمیر پوتین، رویای آن را در سر 

داشت. اگرچه ایالات متحده درنهایت با استارلینگ در این مورد به توافق رسید 

اما مقامات همچنان نسبت به اتکایشان به ایلان ماسک نگرانی دارند. یک 

مقام پنتاگون در این رابطه می گوید: »ما در سایه الطاف او زندگی می کنیم 

و این واقعا افتضاح است!«

قدرتیبینظیردردستانمردیدمدمیمزاج
ماسک قدرت بی نظیری را در دستان خود دارد و این دست ها هر روز لرزان تر 

و بی ثبات تر از قبل به نظر می رســـند. این نظری است که پیتر چاتی یکی 

دیگر از روزنامه نگاران آمریکایی بیان می کند. نگاه به تلاش های فاجعه بار 

ایلان ماسک برای بازسازی ایکس یا همان توییتر سابق می تواند همه چیز را 

روشن کند. او از زمانی که مالکیت این رسانه اجتماعی را در سال قبل و به 

قیمت 44 میلیارد دلار به دست آورد، با صدور مجوز انتشار سخنان نفرت انگیز 

و اخراج کارکنان مسئول زیرساخت های حیاتی شرکت عملا تبلیغ کنندگان 

و کاربران را از خود دور کرده است. در این زمینه جاناتان وی.لاست از کانال 

خبری »بولوارک« سوال مهمی را مطرح می کند؛ آیا مصرف مواد مخدر می تواند 

عامل برای رفتارهای عجیب وغریب ماسک باشد؟ همکاران ماسک به فارو، 

نویسنده نیویورکر اطلاع داده اند که این میلیاردر معتاد به کار، که با تنهایی و 

استرس نیز دست وپنجه نرم می کند در سال های اخیر استفاده خود از داروی 

»کتامین« را افزایش داده است. کتامین یک داروی مرتبط با درمان افسردگی 

و مورد مصرف در میهمانی های خصوصی است که می تواند  انگیزه و احساس 

خودبزرگ بینی را در فرد تقویت کند: »بنابراین سیاست ایالات متحده عمیقا 

به مردی وابستگی دارد که ممکن است قضاوت هایش به شدت تحت تاثیر 

داروها قرار داشته باشد. خیلی جالبه!«

دولتگرفتاردرچنگالایلانماسک
تیم فرنهولزیکی دیگر از تحلیلگران و روزنامه نگاران آمریکایی بر این اعتقاد 

است که دولت ایالات متحده درحال حاضر گرفتار و اسیر ایلان ماسک شده 

است. دولت میلیاردها دلار را صرف تلاش برای تبدیل شدن بوئینگ و »بلو 

ایرجین« )شرکت خصوصی در حوزه هوا فضا( به جایگزین های خصوصی 

اسپیس ایکس کرده است اما این شرکت ها بارها در این ماموریت شکست 

خورده انـــد. با این حال اتکا بـــر یک فرد دمدمی مزاج و مرتبط با دولت های 

اقتدارگرا – تســـلا نیمی از خودروهای خود را در چین تولید می کند – یک 

مشـــکل واقعی است. با توجه به وابستگی اسپیس ایکس به بودجه دولتی 

مقامات باید جرات بیشتری به خرج دهند تا از آن به عنوان اهرم فشار استفاده 

کنند. با همه این اوصاف تا زمانی که یک رقیب جدی برای ایلان ماسک پیدا 

نشود این وابستگی خطرناک نیز تداوم پیدا خواهد کرد.     

ایلان ماسک؛ مالک واقعی قدرت در آمریکا

کنش سیاسی از نوع اصلاح گرایانه، لازمه حرکت انقلاب 

اسلامی و نظام برآمده از آن است و اختصاصی به جریان 

یا حزب سیاسی خاصی ندارد.

همه علاقه مندان به انقلاب با هر پایگاه فکری و گرایش سیاسی ای می توانند با 

رویکرد اصلاحی به انقلاب و نظام بنگرند و در این جهت گام بردارند و کسی نمی تواند 

به نام دفاع از انقلاب و نظام، رویکردها یا گام های اصلاح گرایانه را محدود کند.

با این حال، مساله اینجاست که هرگونه کنش سیاسی برای اصلاح  حتی اگر به نام  

اصولگرایی صورت گیرد لزوما صادقانه نیست و هستند افرادی که با لباس اصلاح و 

در همسویی دانسته یا نادانسته با خصم انقلاب تیشه به ریشه انقلاب اسلامی زده 

و در جدول براندازی نظام بازی می کنند. از سوی دیگر حرکت های اصلاح گرایانه 

هر قدر دلسوزانه باشد، تحقق بخش نیت عاملان آنها نیست و می تواند به ضدخود 

تبدیل شود. به نظر می رسد سلامت و سودمندی حرکت های اصلاحی در ایران 

نیازمند تامین حداقل 15 خصیصه و ویژگی  زیر است: 

1. به جمهوریت نظام و رأی و تصمیم اکثریت مردم احترام بگذارد. 

2. اســـلام را به عنوان روح حاکم بر ملت-دولت ایـــران و  مقوه  محرکه ملت ایران 

پاس بدارد. 

3. استقلال کشور را صیانت و جلوی مداخله و نفوذ مستقیم یا غیرمستقیم بیگانه 

در مقدرات کشور را سد کند. 

4. آزادی هـــای فردی، حقوق اجتماعی مردم و موازین اخلاقی را به صورت کامل 

رعایت کند و هدف را توجیه گر وسیله نداند. 

5. عدالت اجتماعی را به منزله خون در رگ های جامعه و عنصر حیات بخش کشور 

قلمداد کرده و به تحقق حداکثری آن ملتزم باشد. 

6. به قانون اساسی به عنوان میثاق ملی و محقق کننده اراده ملت ایران در جمیع 

مفاد آن مومن باشد. 

7. از رهبـــری معظم انقلاب و هدایت های او به مثابه تضمین بخش جمهوریت و 

اسلامیت نظام پاسداری کند. 

8. انسجام ملی در عین وجود تنوع و تکثر در نظرات، سلایق و ذائقه ها را رمز حیات 

نظام بداند و از ایجاد هرگونه شکاف اجتماعی جلوگیری کند. 

9. فراهم کردن بستر مشارکت سیاسیِ حداکثری در چهارچوب قانون را حافظ 

جمهوریت و اســـلامیت نظام قلمداد کند و بـــاب انحصارگرایی را به روی خود و 

یارانش ببندد. 

10. ســـرزمین ایران و ملت شریفش را پاره تن خود بداند و کوچک ترین گزند به 

آن را حرام تلقی کند. 

11. از دروغ بافی، تحریف ) کم و زیاد کردن( واقعیت ها و بازی با افکار عمومی با 

هدف پیروزی بر رقیب و دستیابی به قدرت پرهیز کند. 

12. منافع ملی و مصالح عمومی را بر منافع سیاسی خود و یاران یا هم حزبی هایش 

مقدم بدارد. 

13. قانون گرایـــی و برابری همگان در برابر قانون را حتی اگر به زیان خود، یاران 

و هم حزبی هایش باشـــد ســـرلوحه همه کنش های اجتماعی و سیاسی اش در 

نظر بگیرد. 

14. خوشـــی و آرامش مردم و بهره مندی عموم مـــردم از زندگی ای تهی از فقر، 

محرومیت و عقب ماندگی را یک اصل غیرقابل خدشه بداند. 

15. ضمن التزام به عقلانیت آغوش خود را به روی نقدهای مشفقانه و عالمانه که 

لازمه مانایی عقلانیت است باز نگه دارد.  

یادداشت - 2 یادداشت - ۱

15 ویژگی کنش سیاسی
از نوع اصلاح گرایانه

میراحمدرضا مشرف
پژوهشگرحوزهبینالملل رضا غلامی

استاددانشگاه

 برادر ارجمند جناب آقای دکتر
ناصر سیم فروش

با تاسف و تاثر فراوان درگذشت فرزند عزیزتان مرحوم مغفور دکتر 

امیرعلی سیم فروش را خدمت جنابعالی و خانواده محترم تان 

تسلیت عرض نموده و از خداوند متعال برای آن مرحوم رحمت 

واسعه الهی و برای بازماندگان صبر و اجر مسالت می نمایم.

علی اکبر ولایتی

انا لله و انا الیه راجعون
برادر ارجمند و مداح بااخلاص آستان اهل بیت عصمت

و طهارت)ع( جناب آقای حاج محسن گرسویی
با تاسف و تاثر فراوان درگذشت پدر بزرگوارتان مرحوم مغفور حاج 

سیدحسین گرسویی را خدمت جنابعالی و خانواده محترم تان 

تسلیت عرض نموده و از خداوند متعال برای آن مرحوم رحمت 

واسعه الهی و برای بازماندگان صبر و اجر مسالت می نمایم.

علی اکبر ولایتی

انا لله و انا الیه راجعون

وزارت اقتصاد پیروز می شود یا بانک مرکزی؟

جدالسختموافقانومخالفاننرخارزپتروشیمیها

رشد 9 برابری ارتقای اساتید
وسیه در قفقاز جنوبی؟در ۲ سال گذشته رفتپایان ر نمره قبولی در 

غافلگیری در برگشت

احتمال وقوع جنگ با انتقال نیروهای نظامی آذربایجان به مرزهای ارمنستانرئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

۴۷۱۶

زائران اربعین می گویند امکانات دولتی رشد محسوسی داشته است

صفحه ۲

صفحه ۸

وشن است حقیقت ر
مراسم شکوهمند اربعین ۱۴۰۲ که دست کم ۴ میلیون ایرانی در آن 

شرکت کردند توسط رسانه های ضدایرانی سانسور شد
راه دور زدن این تحریم رسانه ای چیست
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صوت های لو رفته از سیما ثابت بعد از خروج او از »ایران اینترنشنال« و ماجرای رعنا رحیم پور مجری سابق 
بی بی سی فارسی باعث بازشدن پرونده نفوذ گسترده به داخل ساختار ضدانقلاب شده است

وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی جلسه ای فوری با چند فعال ضد ایران برگزار کرد

یسیونن یسیوشوک امنیتی به اپوز یسیونشوک امنیتی به اپوز شوک امنیتی به اپوز
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سیاستسیاست f a r h i k h t e g a n o n l i n e
شنبه ۱8 شهریور۱۴۰۲   شماره 3955

صوت های لو رفته از سیما ثابت بعد از خروج او از »ایران اینترنشنال« و ماجرای رعنا رحیم پور مجری سابق بی بی سی فارسی باعث بازشدن پرونده نفوذ گسترده به داخل ساختار ضدانقلاب شده است

شوک امنیتی به اپوزیسیون
بـا پایـان پـروژه برانـدازی دیگـر بایـد منتظـر کم فـروغ شـدن تدریجـی بلندگوهـای اپوزیسـیون نیـز 

بود. بلندگوهایی که یک به یک توسـط سـربازان رسـانه های تروریسـت پایین گذاشـته می شـود. 

دولت هـای پشـت پرده برانـدازی حـال به ناچـار بایـد از پشـت پرده کنـار آمـده و به طـور علنـی 

باتری هـای ایـن بلندگو هـای خسـته را شـارژ کننـد. در ادامـه سـناریو ی تـرک تریبـون توسـط خبرنـگار رسـانه های فارسـی زبان 

خارج نشـین، سـیما ثابـت، مجـری شـبکه ایران اینترنشـنال و سـامان رسـول پور، سـردبیر ارشـد برنامه هـای گفت وگو محـور این 

شـبکه از قطـار ایران اینترنشـنال پیـدا شـدند. سـیما ثابـت در توییتـی علت اسـتعفای خـود را این گونه اعلام کـرد: »از تلویزیون 

ایران اینترنشـنال اسـتعفا دادم و تعطیلـی و پایـان کار برنامـه چشـم انداز بـا سـیما ثابـت را اعـلام می کنـم. ناگزیـر شـدم بیـن کار 

در شـرایطی خـاص و کرامـت انسـانی ، دومـی را انتخـاب کنـم.« پیـش از ایـن نیـز اتفاقـی مشـابه را رعنـا رحیم پـور در بی بی سـی 

رقـم زده بـود. اسـتعفای خبرنـگار اینترنشـنال کـه برخـی نیـز آن را اخـراج عنـوان کرده انـد واجـد ایـن پیـام مهم اسـت که صدای 

شکسـت اپوزیسـیون حتی به اسـتودیو های تندرو ترین رسـانه های ضد ایرانی نیز رسـیده اسـت. به همین دلیل نیز دولت های 

غربـی و عبـری طراحی هـای پیچیـده بـرای حمایـت از اپوزیسـیون را کنـار گذاشـته و به طـور شـفاف از طریـق برگـزاری جلسـه بـا 

خبرنـگاران رسـانه های معانـد وارد میـدان شـده اند تـا بتواننـد فرآیند تنفس مصنوعـی برای تداوم حیات نباتی آنهـا را آغاز کرده  

و ظرفیـت مخاطبـان ایـن شـبکه ها بـرای خیابان کشـی  مجـدد را احیـا کننـد. در ادامـه ضمن مرور سـابقه عملکردی سـیما ثابت، 

پیـام فرامتنـی اسـتعفای او را بررسـی کـرده و همچنیـن بـه تشـریح علـت برگـزاری جلسـه وزیـر اطلاعـات اسـرائیل بـا چهره های 

رسـانه ای اپوزیسـیون پرداخته ایم. 

زهرا طیبی ـ علی فلاحی
گروه سیاست

وژه براندازی از آموزش آشپزی تا ناامیدی از پر
ســـیما ثابت که حالا چند روزی اســـت همکاری اش با ایران اینترنشنال پایان یافته سال ها قبل از 

اینکه جلوی دوربین این شبکه برود در رادیو مشغول به کار بود. گرچه سیما ثابت در سال ۱۳۸۵ 

همکاری خود با رادیو بی بی سی فارسی را آغاز کرد اما در روزهای ابتدایی حضورش در انگلستان 

از طریق تاسیس یک سایت آشپزی و آموزش پخت و فروش غذاهای ایرانی، بخش عمده ای از درآمد 

خود را تامین می کرد. خبرنگار مستعفی اینترنشنال در سال ۹۶ گویندگی در رادیو را هم شروع کرد 

تا آغازی بر تجربه گویندگی خبر و اجرای زنده در رسانه های فارسی زبان خارج از کشور برای او باشد. 

ثابت یک ســـال بعد و در ماه های ابتدایی فعالیت شبکه ایران اینترنشنال که با حمایت های دولت 

ســـعودی کار خود را آغاز کرده بود، به عنوان مجری به این شـــبکه پیوست. او با اجرای برنامه های 

مختلف در این شـــبکه کم کم نام خود را به عنوان یکی از خبرنگاران مطرح در میان رســـانه های 

فارسی زبان خارج از کشور مطرح کرد. اما شروع وقایع پاییز سال گذشته نقطه عطفی در کارنامه 

فعالیت های سیاســـی و رسانه ای اش بود. او در برنامه »چشم انداز« که اجرای آن را به عهده داشت 

میزبان شـــخصیت های مختلف اپوزیســـیون بود. سیما ثابت البته همیشه سعی داشت در برنامه 

خود با دعوت از اشـــخاصی که تندترین مواضع را علیه جمهوری اسلامی داشتند به مخاطبانش 

نقطه نظرات این افراد را منتقل کند. او در توییتر نیز که در بحبوحه اتفاقات سال گذشته به رسانه 

اصلی پوشـــش اغتشاشات تبدیل شده بود، از شخصیت های بسیار فعال بود. مواضع بسیار تند 

وی علاوه  بر اینکه به صورت غیرمستقیم در برنامه هایش بیان می شدند، به صورت مستقیم از طریق 

حساب توییتری  و از زبان خودش نیز بیان می شدند. سیما ثابت از همان روزهای اول اغتشاشات 

با قاطعیت از براندازی جمهوری اسلامی سخن می گفت و هیچ راهی غیر از آن را برای آینده ایران 

پذیرفتنی نمی دانســـت و حتی از لزوم »اخراج جمهوری اسلامی از سازمان ملل« سخن می گفت. 

جهان، خاورمیانه و ایران را بدون جمهوری اسلامی جای امن تری می دانست. تیم ملی فوتبال ایران 

را تیم جمهوری اسلامی قلمداد می کرد و مدعی بود که تنها چند روز تا سقوط جمهوری اسلامی 

باقی مانده است. او همچنین از حمایت علنی از تجزیه طلبان نیز دریغ نمی کرد و در برنامه خود به 

آنها تریبون می داد و در توییتر نیز از اقدامات و تجمعات آنها حمایت می کرد. اما در روزهای گذشته 

و چند روز پس از پایان همکاری اش با ایران اینترنشنال صوتی از او منتشر شد که ادعاهای بسیار 

متفاوتی در نسبت به مواضع پیشین خودش مطرح می کرد. او در این صوت می گوید گروه زیادی 

از اساتید دانشگاه در لندن معتقدند جمهوری اسلامی باید بماند زیرا بهترین گزینه برای کشوری 

مانند ایران است. او اضافه می کند خودش نیز »سال های سال است که عمیقا به این مساله معتقد 

اســـت« و هرچه اتفاقات در منطقه پیش  می روند صحت این ادعا بیشتر مشخص می شود. به نظر 

می رسد این اظهارات سیما ثابت و البته خروج یا اخراجش از ایران اینترنشنال واکنشی طبیعی به 

شکست بزرگ پروژه اغتشاشات پاییز ۱۴۰۱ است. سال گذشته تمام ظرفیت میدانی و رسانه ای 

اپوزیسیون برای تحریک مردم به سمت براندازی به کار گرفته شد، اما درنهایت همه دست از پا درازتر 

به تماشای شکست مفتضحانه این پروژه نشستند. سیما ثابت در پیامی که در توییتر منتشر کرده بود 

و خبر خروج خودش و سامان رسول پور )سردبیر ارشد برنامه های گفت و گو محور ایران اینترنشنال( 

را اعلام کرده به تشریح دلایل این اتفاق پرداخت و مدعی شده که هنوز در راه تلاش برای براندازی 

جمهوری اســـلامی ثابت قدم است و شرایط کاری سخت در واشنگتن را برای خروج از شبکه بهانه 

کرده اســـت. اما با اظهاراتی که ثابت در صوت لو رفته داشته است مشخص می شود که او بیش از 

همیشه از به سرانجام رسیدن پروژه براندازی ناامید شده است و نخواسته که بیش از پیش بخشی 

از این پروژه شکست خورده باشد.

براندازها این بار هم باختند
بعد از توافق ایران و عربستان و فروکش کردن ناآرامی ها در ایران، عربستان و غربی ها سازوکار و 

روش خود در برخورد با ایران را تغییر دادند. آنها بیشتر از اینکه تمام تخم مرغ های خود را در سبد 

اپوزیسیون بگذارند، راهبرد مذاکره برای کاهش تنش ها با ایران را در پیش گرفتند. در این میان 

بازنده اصلی براندازان و رسانه های فارسی زبان بودند که دیگر کارفرماهای اصلی خود را از دست 

داده و در تکاپوی یافتن کارفرمای تازه ای برای خود بودند. خبر سفر رضا پهلوی به سرزمین های 

اشغالی که با میزبانی وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی انجام گرفت تقریبا پاسخ روشنی به این سوال 

بود که کارفرمای بعدی براندازان چه کسی خواهد بود. گاملیل، وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی 

در این ســـفر به رضا پهلوی گفت: »شـــما با ارج نهادن به صلح و دوستی... پا جای پای پدرتان 

نهادید.« اما نکته جالب توجه این بود که این ســـفر با واکنش های منفی براندازان و رسانه های 

صهیونیستی همراه شد. برخی از براندازان سفر فروردین ماه شازده پهلوی به سرزمین های اشغالی 

آن هم در شرایطی که رژیم صهیونیستی با بحران منطقه ای مواجه است را به باد انتقاد گرفته اند. 

اســـرائیل علاوه بر فاصله گرفتن از عربستان که به معنی فاصله گرفتن از دیگر کشورهای عربی 

نیز محســـوب می شود، حمایت های متحد خود یعنی آمریکا را تحت تاثیر بحران اوکراین تا حد 

زیادی از دســـت داده است. در داخل سرزمین های اشغالی نیز اعتراضات گسترده به کابینه و 

افزایش عملیات های شهادت طلبانه مهم ترین چالش های رژیم صهیونیستی محسوب می شود. 

همچنین خود صهیونیست ها نیز استقبال از این سفر را یک حماقت توصیف کردند و دعوت از 

غیر محبوب ترین فرد ایران، حتی در میان اپوزیسیون را اشتباه این رژیم دانستند. با این حال اما سفر 

رضا پهلوی این موضوع را علنی کرد که از این پس کارفرمای اصلی اپوزیسیون، رژیم صهیونیستی 

است، واقعیتی که تغییر ریل ایران اینترنشنال و پوشش اخبار بیشتر از سرزمین های اشغالی نیز آن 

را اثبات کرد. ارتباط رژیم صهیونیستی با براندازان و برخی خبرنگاران رسانه های فارسی زبان اگرچه 

ادامه داشت، اما علنا اعلام نمی شد. تشکیل جلسه وزیر اطلاعات این رژیم  با برخی نمایندگان 

رسانه های فارسی زبان خارج نشین همزمان با نزدیک شدن به سالگرد وقایع پاییز سال گذشته 

مهر تاییدی بر همکاری این رسانه ها با رژیم صهیونیستی بود، این بار فارغ از هرگونه پیچیدگی 

و تکذیب و تایید، این رسانه ها عملا از همکاری با این رژیم  پرده برداشته اند. همکاری و حمایت 

رژیم صهیونیستی از این رسانه ها را نمی توان همانند دیدار با مقامات کشورهای اروپایی، با شعار 

حمایت از مردم ایران توجیه کرد؛ چراکه این موضوع کاملا مشخص است که دشمن شماره یک 

اسرائیل، ایران است و این رژیم در راستای این دشمنی از هیچ ضربه ای به ایران مضایقه نکرده 

است. می توان جلسه علنی نماینده رسانه های فارسی زبان با مقام صهیونیستی را نشان دهنده 

شکست کامل پروژه براندازی دانست. به همین دلیل نیز رژیم صهیونیستی برای احیای فضای 

ضدایرانی حاضر شده رسما وارد میدان شود و زخم بر پیکره اپوزیسیون را درمان کند، همان طور 

که در روزهای شکست خوردن پی درپی داعش به مأمنی برای درمان اعضای این گروه تروریستی 

تبدیل شده بود. رژیم صهیونیستی همان طور که برای تقابل با ایران ننگ همکاری با داعش را به 

جان می خرید و حمایت خود از آن را به تصویر می کشید امروز نیز برای یک لحظه حیات بیشتر 

رسانه های اپوزیسیون از علنی کردن حمایت خود از اپوزیسیون هیچ ابایی ندارد. 

 به سایه خودشان هم 
نمی توانند اعتماد کنند

بعد از آنکه رضا حقیقت نژاد، خبرنگار و سردبیر سابق ایران وایر و از خبرنگاران رادیو فردا 

در بیمارستان برلین به علت سرطان درگذشت، برخی این شائبه را به وجود آوردند که 

او وابسته به جمهوری اسلامی بوده و اپوزیسیون با هدف جلوگیری از برخی اقدامات 

حقیقت نژاد به نفع جمهوری اسلامی وی را به قتل رسانده  است. پس از ماجرای اخراج 

رعنا رحیم پور از بی بی سی و انتشار صوتی از او که در آن اینترنشنال به تجزیه طلبی 

متهم شـــده بود، ادعای همکاری رحیم پور با ایران نیـــز از جانب برخی اکانت  های 

منتسب به اپوزیسیون مطرح شد. حال سیما ثابت با سناریو یی مشابه از اینترنشنال 

کنار رفته و در صوتی رســـانه محل کار خود را مورد هجمه قرار داده است. اظهارات او 

مبنی بر اینکه جمهوری اســـلامی بهترین آپشن برای کشور است باعث شده تا اتهام 

همکاری با ایران به وی نیز نسبت داده شود. اگرچه شکست پروژه براندازی بسیاری 

از چهره های اپوزیسیون ازجمله خبرنگاران رسانه های معاند را با دیوار واقعیت مواجه 

کرده اما اعترافات سریالی آنها باعث شده جبهه پر آشوب براندازان بیش از پیش دچار 

تنش شده و ترس از نفوذ گسترده نهادهای امنیتی جمهوری اسلامی به ساختار ضد 

انقلاب نیز بر دامنه اختلافات آنها بیفزاید. 

من رفتم چون خیلی می ترسم
برای درک چرایی ترک شـبکه اینترنشـنال از جانب سـیما ثابت بهترین منبع اعترافات خود اوسـت. او در متن چند پاراگرافی 

کـه درمـورد اسـتعفای خـود نوشـته این گونـه از تـرس خـود پـرده برداشـته: »روز تعطیلـی دفتـر لنـدن، بـرای ادامـه کار، بـرای 

سـرپا نگه داشـتن برنامه، به درخواسـت مدیر شـبکه همه زندگی ام را در لندن رها کردم، در کمتر از دو سـاعت از لندن عازم 

واشـنگتن شـدم تـا اجـازه ندهـم سـپاه پاسـداران برنامـه ام را خاموش کند.« ترک دوسـاعته لندن بدون هیچ گونـه برنامه ریزی 

نشـان دهنده ترسـی اسـت کـه عوامـل شـبکه تروریسـتی اینترنشـنال پـس از کنـار کشـیدن حامیـان دولتـی خود داشـتند و 

حـالا بـا شکسـت پـروژه آشـوب ایـن تـرس باعث شـده تا سـیما ثابـت از هواپیمای درحال سـقوط اینترنشـنال خـود را به بیرون 

پرتـاب کنـد. کنـار کشـیدن چهره هـای بـه اصطلاح خبرنگار باعث شـده رژیم صهیونیسـتی بیم آن را داشـته باشـد کـه بازوی 

رسـانه ای خود را ازدسـت رفته ببیند به همین دلیل نیز برای دادن دلگرمی به آنها به طور علنی وارد میدان شـده و چهره های 

رسـانه ای اپوزیسـیون را به جلسـه فراخواند. این قبیل جلسـات اما تاکنون نتوانسـته مانع از درک واقعیت شکسـت توسـط 

اپوزیسـیون شـود. خبرنگارانـی کـه در ظاهـر خـود را معتقـد بـه پایـان جمهوری اسـلامی نشـان می دهند در باطـن واقعیت را 

طـور دیگـری اعتـراف می کننـد. در صـوت لو رفتـه ای کـه از سـیما ثابـت منتشـر شـده اسـت، او معتقـد اسـت »گروه زیـادی از 

اسـاتید دانشـگاه در لنـدن موافـق ایـن هسـتند کـه جمهـوری اسـلامی بایـد بمانـد و بهتریـن آپشـن بـرای این کشـور همین 

اسـت.« خبرنگار مسـتعفی اینترنشـنال در ادامه همین صوت مدعی می شـود او نیز جزء گروهی اسـت که بهترین آپشـنش 

بـرای کشـور جمهـوری اسـلامی اسـت. ایـن ادعاهـا درحالـی از جانـب سـیما ثابتـی مطـرح می شـود کـه او بارهـا در صفحـه 

شـخصی خـودش از رفتـن جمهـوری اسـلامی صحبـت به میان آورده اسـت. ایـن متناقض گویی را چیـزی جز منفعت طلبی و 

تـرس توجیـه نمی کنـد. پیـش از ایـن صوتـی از رعنـا رحیم پـور، خبرنـگار اخراجی بی بی سـی نیز منتشـر شـده بود کـه وی در 

آن بـه انتقـاد از رویکـرد تجزیه طلبانـه رسـانه اینترنشـنال پرداختـه بـود. حـال آنکـه رسـانه محـل کار خود او یعنی بی بی سـی 

نیز در جریان التهابات سـال گذشـته ایران به بال مکمل اینترنشـنال در راسـتای آشـوب تبدیل شـده و بارها تریبون خود را 

در اختیـار نماینـدگان گروه هـای تجزیه طلـب قـرار داده بود. 

وزی در رقابت با بی بی سی آمارسازی اینترنشنال برای پیر
فـارغ از اینکـه پشـت پرده و علـت اصلـی خداحافظـی سـیما ثابـت بـا شـبکه اینترنشـنال چیسـت، به نظر می رسـد اعـلام علنی آن 

توسـط مجـری سـابق ایـن شـبکه ضربـه قابـل توجهـی به این شـبکه ضدایرانی وارد کرده اسـت. فـرداد فرحزاد، مجری اینترنشـنال 

کـه برخـی اسـتعفای سـیما ثابـت را بـه رفتارهـای او نسـبت می دهند، اکنـون در گفت وگوهای پی در پی با کارشناسـان این شـبکه 

در پـی اثبـات ایـن گـزاره اسـت کـه رسـانه اینترنشـنال اساسـا رقیـب نـدارد. شـبکه های فارسـی زبان کـه در روزهـای اوج ناآرامـی با 

یکدیگـر در رقابـت بودنـد، اکنـون همزمـان بـا نزدیـک شـدن بـه اتفاقـات پاییز سـال گذشـته، بـار دیگر بـازار رقابت هـا و اختلافات 

میان شـان داغ شـده اسـت. اینترنشـنال نیـز کـه بـه نظـر می رسـد بـا اسـتعفای اخیر سـیما ثابـت اوضـاع داخلی چنـدان مطلوبی 

نـدارد، نمی خواهـد از ایـن رقابت هـا جـا بمانـد. کارشناسـان اینترنشـنال بـا تکـرار ایـن جملـه که »وقتی بی بی سـی مطـرح بود که 

اصـلا رقیـب نداشـت« و »اینترنشـنال باعـث ایجـاد تـوازن و رقابت میان رسـانه های فارسـی زبان شـد« به دنبال پیروزی اینترنشـنال 

در رقابـت بـا بی بی سـی فارسـی هسـتند. در همیـن راسـتا عمـار ملکـی کـه فرزنـد محمدملکـی از اعضـای گروهـک تروریسـتی 

منافقیـن و کارشـناس تقریبـا ثابـت شـبکه اینترنشـنال بـود، آمارهای میزان اسـتقبال از رسـانه های فارسـی زبان خارجـی را اندکی 

بعـد از اسـتعفای ثابـت منتشـر کـرد. فـارغ از اینکـه جامعـه آمـاری نمودارهای منتشر شـده چیسـت، بایـد گفت در این آمار شـبکه 

اینترنشـنال در رتبـه اول قـرار دارد و بعـد از آن منوتـو رتبـه دوم را دارد و بی بی سـی فارسـی تـازه در رتبـه سـوم قـرار می گیـرد. نکتـه 

جالب اینجاسـت که این رسـانه ضمن بازنشـر این آمارها حتی رتبه بی بی سـی فارسـی در این نظرسـنجی را منتشـر نکرده اسـت. 

اختلافات و رقابت  رسـانه های فارسـی زبان برای اینکه مرجعیت رسـانه ای در جریان اتفاقات پاییز سـال گذشـته را از آن خود کنند، 

ایـن گـزاره را اثبـات می کنـد کـه جریانـات برانداز و رسـانه های آنها، بعد از شکسـت منشـور همبسـتگی و پروژه برانـدازی، همچنان 

اختلافـات گسـترده ای بـا یکدیگـر دارنـد و بـدون اینکه امیدی به تحقق پروژه براندازی داشـته باشـند، برای کسـب غنائم بیشـتر از 

میـز همـکاری بـا رژیم صهیونیسـتی درحـال رقابت با یکدیگر هسـتند.

جلسه با کارفرمای تازه
روز چهارشنبه بود که خبر دیدار وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی با برخی خبرنگاران رسانه  های فارسی زبان خارج نشین 

در این رسانه ها منتشر شد. این البته اولین باری نبود که برخی از براندازان با وزیر اطلاعات این رژیم دیدار می کردند. 

گاملیل، پیش از این در نشستی که با موضوعیت ایران و با حضور جان بولتون، مشاور امنیت ملی سابق آمریکا و محسن 

سازگارا، در سرزمین اشغالی برگزار شده بود به عنوان سخنران اصلی حضور پیدا کرده بود و پیش از این دیدارهای غیرعلنی 

با برخی براندازان داشته است. او البته در جریان سفر رضا پهلوی به سرزمین های اشغالی نیز میزبان او بود. وزیر اطلاعات 

کابینه نتانیاهو در جلسه ای که با حضور برخی از براندازان تشکیل شده بود، ضمن اینکه گفت برای تروریستی اعلام 

کردن سپاه تلاش های زیادی کرده و می کند، به سفر رضا پهلوی به سرزمین های اشغالی هم اشاره کرد و گفت: »زمانی 

که رضا پهلوی از اسرائیل دیدن کرد، ما با هم پیام آزادی و امید را به میلیون ها ایرانی فرستادیم.« او البته در حالی رضا 

پهلوی را نماینده میلیون ها ایرانی دانسته که پویش وکالت دادن به رضا پهلوی در جریان اتفاقات سال گذشته، حتی 

به یک میلیون نفر هم نرسید. وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی اما در ادامه از کمک برای حل مشکل آلودگی هوا، آب و 

کشاورزی نیز صحبت به میان آورده است. اظهاراتی که فارغ از تمسخر آمیز بود آن بیشتر به ادبیات رضا پهلوی نزدیک 

است که خود را ناجی زمین نیز دانسته و برای جلوگیری از فرسایش آن اظهار نظر کرده است. به نظر می رسد این مقام 

رژیم صهیونیستی نیز در دام اطلاعات و اظهار نظرهایی افتاده که از جانب این افراد مطرح می شوند. فارغ از اظهار نظرهای 

وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی اما نگاهی به خبرنگاران و کارشناسان حاضر در این جلسه با در نظر گرفتن سوابق آنها 

نشان می دهد رژیم صهیونیستی پیش از این با این خبرنگاران ارتباط و روابطی داشته و اکنون و در آستانه نزدیک شدن 

به سالگرد فوت مهسا امینی، با جمع کردن این افراد دور هم تنها این روابط را علنی کرده است. یکی از افراد حاضر در 

این جلسه وحید بهشتی است، شخصی که همزمان با فروکش کردن ناآرامی ها در ایران و تلاش های نافرجام اپوزیسیون 

برای تروریستی اعلام شدن سپاه، اعلام کرد مقابل ساختمان وزارت خارجه انگلیس تحصن می کند و دست به اعتصاب 

غذا می زند تا ســـپاه در لیســـت گروه های تروریستی قرار گیرد. بعد از گذشتن نزدیک به ۱۰۰ روز و انتشار تصویری از 

وحید بهشتی در بیمارستان اما بار دیگر این گزاره اثبات شد که اعتصاب غذای بهشتی همانند اعتصاب غذای وحید 

رونقی بیشتر یک شوی رسانه ای بوده تا اقدامی اعتراضی. با این وجود چند وقت پیش و در تیرماه امسال رسانه های 

فارسی زبان خبر دیدار وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی با بهشتی را منتشر کردند، دیداری که احتمالا مقدمه حضور 

وحید بهشتی در جلسه روز چهارشنبه وزیر اطلاعات این رژیم  بود. ژیار گل، خبرنگار بی بی سی فارسی دیگر شخصی 

بود که در این جلســـه حضور پیدا کرد. او از جمله افرادی اســـت که با گروه تروریستی پژاک ارتباط داشته و گفت وگو و 

مصاحبه با رهبران گروهک های تجزیه طلب را در کارنامه فعالیت خود دارد. ژیار گل در ســـال 2۰2۱ به سرزمین های 

اشغالی سفر کرد تا درباره نگاه اسرائیلی ها به ایران گزارش تهیه کند. این خبرنگار بی بی سی فارسی اما به واسطه همسر 

دیپلمات آمریکایی که داشته و اقداماتی که انجام می داده همواره در مظان این اتهام است که روابطی با موساد داشته 

اســـت؛ ساخت مستندهایی درباره ایران و رژیم صهیونیستی و گفت وگوهای اختصاصی با مقامات این رژیم نیز شائبه 

ارتباط ژیار گل با موســـاد را تقویت می کند. در آخرین نمونه نیز حضور او در جلســـه با وزیر اطلاعات رژیم صهیونیستی 

احتمال ارتباطات نزدیک او با موســـاد را بیشتر کرد. نازنین انصاری مدیر مسئول کیهان لندن، پانته آ مدیری خبرنگار 

اخراجی اینترنشنال، آرش سیگارچی خبرنگار صدای آمریکا و بن سبطی پژوهشگر حامی رژیم صهیونیستی از دیگر 

خبرنگاران حاضر در جلسه با وزیر اطلاعات این رژیم بودند. 



در فرهنــگ شــیعی عشــق و علاقــه بــه امــام حســین بــا همــه 

ابعــاد زندگــی مــا عجیــن شــده اســت و در تمــام مراســم اعیــاد 

و وفیــات بــه زیــارت امام حســین)ع( فراخوانــده شــده ایم 

و در طــول حیات مــان بــا عشــق امام حســین)ع( زندگــی 

می کنیــم. بــه بهانه هــای مختلــف و بــه شــیوه های متفــاوت 

بــه زیــارت امام حســین تشــویق و ترغیــب شــده ایم. چــه زیارت 

حضــوری در هــر زمــان و هــر شــرایطی و چــه زیــارت از راه دور، 

چــه متــن زیــارت طولانــی- ماننــد زیــارت عاشــورا - و چــه زیارت 

ــه)ع(.  ــا عبدالل ــا اب ــک ی ــلام علی ــد الس ــه ای مانن ــد جمل چن

ــارت  ــرای زی ــروی ب ــوی و اخ ــراوان دنی ــای ف ــد و پیامده فوای

امام حســین  منظــور شــده کــه بــا هیــچ کار و عبادتــی قابــل 

مقایســه نیســت امــا در جریــان اربعیــن علاوه بــر زیــارت امــام 

ــش  ــریف حضرت ــد ش ــه مرق ــیدن ب ــرای رس ــی ب ــه راهپیمای ب

ــت دارد و  ــارت موضوعی ــم زی ــی ه ــت. گوی ــده اس ــد ش تاکی

ــی در  ــارت و راهپیمای ــی آن. زی ــم راهپیمای ــت و ه ــم اس مه

اربعیــن لازم و ملــزوم هــم هســتند و بــا هــم معنــا پیــدا کننــد. 

شــاید بــه همیــن دلیــل امــام حســن عســگری)ع( آن را یکــی 

از علائــم مومــن برشــمرده اند. بســیاری از بــزرگان مــا وقتــی 

ــی  ــند. مدت ــلا می رس ــه کرب ــی ب ــد روز راهپیمای ــس از چن پ

کوتــاه )۲ تــا ۳ ســاعت( در کربــلا توقــف و در مراســم اربعیــن 

شــرکت می کننــد و ســریع برمی گردنــد. لــذا فرموده انــد، زرّ، 

فانصــرف )زیــارت کــن و ســریع برگــرد.( 

ــرد  ــد و کارک ــی، پیام ــد ویژگ ــن چن ــی اربعی ــرای راهپیمای ب

مهــم و قابل تامــل وجــود دارد کــه برخــی از آنهــا عبارتنــد از:

انسانســازی: راهپیمایــی اربعیــن مکتــب تربیتــی ۱ 

بــاور و رفتــار  و مدرســه انسان ســازی اســت. 

انســان هایی کــه در ایــن حرکــت بی نظیــر یــا کم نظیــر 

جهانــی شــرکت می کننــد کامــلا بــا بــاور و رفتــار آنهــا 

ــام  ــی در ای ــت. گوی ــاوت اس ــی متف ــد از راهپیمای ــل و بع قب

ــت،  ــمه محب ــده اند مجس ــمانی ش ــان ها آس ــی انس راهپیمای

ایثــار، دیگردوســتی، تواضــع و عشــق ورزی بــه دیگــران. 

اصــلا خــود را نمی بیننــد. بــا تمــام وجــود در خدمــت زائــران 

امام حســین)ع( هســتند. هرچــه دارنــد مخلصانــه و صمیمانه 

ــی،  ــت دین ــن اوج تربی ــد. ای ــران می کنن ــم زائ ــا تقدی و بی ری

ــمت  ــه س ــت ب ــتی و حرک ــی و خودپرس ــروج از خودخواه خ

دگردوســتی و خداخواهــی اســت و ایــن رشــد و بالندگــی در 

ــکار  ــی آش ــی به خوب ــر در راهپیمای ــراد حاض ــام اف ــار تم رفت

اســت. ادب، محبــت، آرامــش، بخشــش، معنویــت، اخلاق در 

جمعیــت مــوج می زنــد حتــی آنــان کــه به شــدت خــود نیازمند 

و فقیــر هســتند در ایــن مراســم همــه دارایــی و داشــته های 

خــود را بــذل و بخشــش می کننــد. ایــن فرهنــگ تربیتــی در 

ــل  ــتردگی قاب ــدت و گس ــن ش ــا ای ــی، ب ــم مردم ــر مراس کمت

ــت.  ــاهده اس مش
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اســت جریانــی فرهنگــی اســلامی را بیافرینــد. وقتــی 

ــرات  ــه حض ــان را ب ــولا خودم ــم معم ــه می روی ــارت ائم ــه زی ب

معصومیــن عرضــه می کنیــم و شــروع بــه گفت وگــو و وصــف 

حــال خــود کــرده و ســعی در ایجــاد ارتبــاط بــا امــام کنیــم. 

یعنــی بیشــتر درخواســت داریــم کــه عنایــات حضــرات را جلب 

کنیــم و از عنایات شــان بهــره بگیریــم. بعضــی از بــزرگان نیــز 

ــزارش  ــر گ ــد علاوه ب ــن می رون ــت معصومی ــه خدم ــی ب وقت

کار و حــال خــود، بــه ائمــه)ع( پیمانــی نیــز بــا امــام منعقــد 

می کننــد. در همــه زیــارات معمــولا ایــن حــس و حــال وجــود 

دارد امــا در جریــان اربعیــن بــه نــام امام حســین)ع( و بــا 

ــم.  ــود می آوری ــه وج ــی را ب ــان جریان ــات ایش ــام از عنای اله

ــره  ــعی در به ــوده و س ــده ب ــارات طلب کنن ــا در زی ــع م در واق

ــم، امــا در صحنــه راهپیمایــی فعــال و درصــدد  گرفتــن داری

جریان ســازی هســتیم. ایــن جریان ســازی در ســطح جهانــی 

درحــال انجــام اســت. جریــان امــام حســینی بــه نــام اندیشــه، 

مکتــب و راه امــام کــه جهانــی شــده اســت. همــه می آینــد تــا 

ــد. شــاید بتــوان ایــن  ــه اهتــزاز درآورن بیــرق امام حســین را ب

جریان ســازی را بــه بحــث مهدویــت وصــل کــرد. در روایــات 

ــه  ــان را ب ــد خودش ــور می فرماین ــی امام)ع(ظه ــم، وقت داری

نــام فرزنــد امــام حســین معرفــی می کننــد و می گوینــد مــن 

ــا  ــد ت ــا بشناس ــد دنی ــا را بای ــن آق ــتم. ای ــا هس ــن آق ــد ای فرزن

ــد زمینه ســاز  ــد او را بشناســد و ایــن راهپیمایــی می توان فرزن

ایــن شــناخت جهانــی باشــد. پــس ایــن حرکــت جریان ســازی 

بــرای حکومــت و اندیشــه جهانــی مهدویــت اســت لــذا ایــن 

ــین  ــا زوارالحس ــدی ی ــم انصارالمه ــین ه ــه زوارالحس ــام ک پی

جنودالمهــدی کــه در راهپیمایــی اربعیــن مــورد اســتفاده قرار 

می گیــرد بســیار قابــل تامــل اســت. 
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ــت  ــیر حرک ــن مس ــه در ای ــرادی ک ــا اف ــن معن ــه ای ب

می کننــد رفته رفتــه از پوســته خــود بیــرون می آینــد و بــه 

اعتقــاد، فهــم و درک مشــترکی می رســند و وقتــی از ایــن 

ســفر برمی گردنــد فصــل مشــترکی در زندگیشــان بــه وجــود 

می آیــد کــه انســجامی را شــکل می دهــد. افــرادی کــه موکــب 

می زننــد و چندیــن روز تــلاش می کننــد، شــب و روز بــا هــم 

هســتند، هویــت و جامعــه مشــترک کوچکــی را در بیــن خــود 

شــکل می دهنــد. زمانــی کــه مداحــان ایرانــی بــه زبــان عربــی 

نوحه ســرایی می کننــد و یــا مداحــان عربــی بــه زبــان فارســی 

مرثیه خوانــی می کننــد پیونــد دو ملــت و دو فرهنــگ را تقویــت 

می نماینــد. همچنیــن بیــن ایرانــی، افغانــی، عراقــی، تــرک 

ــه  ــی و هم ــی و آمریکای ــی اروپای ــدی و حت ــتانی و هن و پاکس

ــد پیونــدی ایجــاد  کســانی کــه در ایــن مســیر حرکــت کردن

می شــود. یعنــی راهپیمایــی اربعیــن بــه تعبیــری رفته رفتــه بــه 

جامعــه ای بزرگ تــر و  امــت تبدیــل خواهــد شــد. انســان ها در 

انجــام زیــارت تک تــک هســتند ولــی در راهپیمایــی همــه بــا 

هــم و درحــال ایجــاد یــک جامعه انــد. در واقــع امتــی اســلامی 

ــال  ــت درح ــج( اس ــرت مهدی)ع ــور حض ــاز ظه ــه زمینه س ک

شــکل گرفتــن اســت و ایــن امــت بــا شــعار »حــب الحســینی 

ــد  ــداف بلن ــین  و اه ــود امام حس ــمع وج ــه دور ش ــا« ب جمعن

مکتــب عاشــورا جمــع می شــوند. 
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شــناخته شــده اســت. بــه نظــر می رســد هیــچ رهبر یا 

ولــی خدایــی ایــن ظرفیــت را نــدارد کــه بــه ایــن صــورت مــردم 

را دور خــود جمــع کنــد. در ایــن گردهمایــی فقــط شــیعیان 

مســلمانان و متدینیــن حضــور ندارنــد بلکــه از اهــل ســنت، 

ــه  ــع هم ــد. در واق ــور دارن ــز حض ــیحی و... نی ــی، مس صابئ

ــدا  ــینی پی ــت حس ــا هوی ــوند ت ــع ش ــم جم ــان ها دور ه انس

ــاران  کننــد. همچنانکــه در صحنــه کربــلا شــاهد هســتیم ی

ــب  ــر عثمانی مذه ــد، زهی ــیعیان نبودن ــط ش ــین فق امام حس

ــن  ــر از دی ــا فرات ــه اینه ــود. هم ــیحی مذهب ب ــب  مس ــا وه ی

و اعتقــادات شــان دور امــام چرخیدنــد و هویــت حســینی و 

عاشــورایی پیــدا کردنــد. در راهپیمایی اربعیــن هم همین طور 

ــد.  ــرام می گذارن ــور احت ــیحی ها چط ــم مس ــت. می بینی اس

ــه  ــال صحن ــم، فع ــازی می کنی ــم جریان س ــا داری ــن م بنابرای

هســتیم نه فقــط بهره بــردار از صحنــه! درواقــع عنایــت، لطف، 

عشــق، تفضــل امام حســینما را بــه ایــن کشــانده اســت و بــه 

نــام و عشــق او ایــن حرکــت شــکل گرفته اســت و مســیر هویت 

ــد.  ــینی می یاب حس
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ــه  ــن خلاص ــه زمی ــک قطع ــک روز و ی ــورا در ی و عاش

نمی شــود. یــک جریــان مســتمر و بالنــده اســت کــه اوج آن را 

از روز عاشــورا تــا روز اربعیــن بــه مــدت ۴۰ روز شــاهد هســتیم. 

عــدد چهــل و اربعیــن در ادبیــات دینــی ما رمزآلود و اســرارآمیز 

اســت. بعثــت پیامبــر اکــرم)ص( در چهل ســالگی، ملاقــات 

حضرت موســی)ع( پس از ۴۰ شــب، بلوغ انســان پس از ۴۰ 

روز، نقــل چهــل حدیــث زمینه ســاز تفقــه در دیــن و... . همــه 

نشــان از اثــر بخشــی ایــن عــدد دارد. در صحنــه کربــلا حادثــه 

حماســه بــزرگ در عاشــورا بــه اوج می رســد و تــا روز اربعیــن 

در اوج ادامــه پیــدا می کنــد. امام حســین)ع( آغــاز می کنــد 

ــاند.  ــه می رس ــه نتیج ــد و ب ــه می ده ــب ادام ــرت زین و حض

در راهپیمایــی اربعیــن بیشــتر بــا حضــرت زینــب)س( و 

نقش آفرینــی او و امــام ســجاد و ســایر همراهــان مواجــه 

هســتیم. نکتــه قابــل تأمــل آن اســت کــه در صحنــه کربلا با دو 

حضــرت زینــب روبــه رو هســتیم. یــک حضرت زینبی اســت که 

از روز اول حرکــت تــا عصــر عاشــورا کنــار امام حســین به عنوان 

یــک خواهــر، مــادر و زن بــا تمــام عواطــف زنانه خــود بودند اما 

از عصــر عاشــورا کــه شــهادت اتفــاق می افتد تجلــی دیگری از 

ایشــان را شــاهد هســتیم. در حقیقت انســانی دیگر و مدیری 

را در صحنــه می بینیــم و هرچــه می بینیــم اقتــدار، صلابــت و 

رهبــری ایشــان اســت. او روز بعــد از عاشــورا در کاخ ابن زیــاد 

وقتــی درمقابــل ایــن ظالــم به ظاهــر پیــروز قــرار می گیــرد و 

خطبــه قرائــت می کنــد در همان جــا شــخصیت خــود را نشــان 

می دهــد. وقتــی ابن زیــاد می پرســد کــه ایــن زن متکبــر 

کیســت کــه بــه مــا ســلام و تعظیــم نکــرد!؟ مــن هــذه متکبره؟ 

پاســخ دادنــد: »هــذه زَینَــبُ بِنــتِ علی بن ابیطالــب)ع(«؛ ایــن 

زن، زینــب دختــر علــی اســت. ابن زیــاد رو بــه زینــب کــرد و 

گفــت: خــدا راســپاس کــه شــما را رســوا ســاخت و نادرســتی 

خبرهــای شــما را نشــان داد. حضــرت می فرمایــد: الحمدللــه 

ــر وَُ  ــذِبُ الفَاجِ ــقُ، وَ یک ــحُ الفَاسِ ــه وَ یفْتَضِ ــا بِنَبِی ــذى کرمَن ال

هــوَ غیرنــا؛ ســپاس خداونــدی را کــه مــا را بــه پیامبــر خویــش 

ــط  ــرد. فق ــوا ک ــق را رس ــر و فاس ــم فاج ــید و ه ــت بخش کرام

ــد و آن  ــد دروغ می گوی ــان فاس ــود و انس ــوا می ش ــق رس فاس

ــن  ــی بی ــن جملات ــار چنی ــت. دوب ــری اس ــتیم و دیگ ــا نیس م

ابن زیــاد و حضــرت زینــب )س( رد و بــدل می شــود و در آخــر 

آن ســوال تاریخــی را از حضــرت می کنــد و پاســخ تاریخی تــر 

ــرَ  ــد: »کیفَ ــاد در جــواب می گوی ــد ابن زی را حضــرت می فرمای

وَ یتِصُنْــعَ اللــه بأخیــک و أهــل بیتــک«؛ کار خــدا را نســبت بــه 

بــرادرت و خاندانــت چگونــه دیــدی؟ حضــرت می فرمایــد: »مــا 

رأیــتُ الّا جمیــلا«؛ مــن جــز زیبایــی و نیکــی ندیــدم ایــن جمله 

تاریخــی حضــرت اســت و از آنجــا نقــش، اندیشــه فکــر، رفتــار 

اقتــدار و صلابــت ایــن زن خــودش را نشــان می دهــد. حضرت 

بعــد از آن همــه زجــر و شــکنجه و دیــدن شــهادت بــرادران و 

تمــام خانــدان و بــه همــراه تمــام اســرا و کــودکان بــا دســت 

بســته وارد کاخ ابن زیــاد می شــود و ایــن چنیــن بااقتــدار 

ــان  ــت. جری ــان اس ــد. او فراقهرم ــخن می گوی ــت س و باصلاب

راهپیمایــی اربعیــن یعنــی زینــب را دیــدن. کربــلا بــا زینــب 

گــره خــورده اســت و زینــب بــا کربــلا. همان طــور کــه گوینــد 

کربــلا در کربــلا می مانــد اگــر زینــب نبــود و واقعــا اگــر ایــن زن 

نبــود، کار امــام حســین ناقــص می مانــد. ایشــان توانســتند 

پیام رســان کربــلا باشــند و تکمیــل ایــن طــرح الهــی چیــزی 

اســت کــه در راهپیمایــی اربعیــن و در ایــن ســفر اســرا اتفــاق 

ــزرگ  ــب ب ــه و مکت ــده اندیش ــفر تکمیل کنن ــن س ــاد. ای افت

عاشــقان شــهید و شــهیدان عاشــق اســت. تمــام افــراد ایــن 

گــروه، اســوه های زندگــی هســتند. 

هدایــتانســانی:هــدف نهایــی حادثــه بــزرگ کربــلا ٦

فراهــم آوردن زمینــه هدایت پذیــری انســان ها در تمــام 

زمان هــا و در تمــام مکان هاســت. ایــن هــدف به خوبــی و بــه 

زیبایــی در زیــارت اربعیــن بیــان شــده اســت. زیــارت اربعین از 

زیارت هــای مأثــور اســت کــه از امــام معصــوم نقــل شــده و در 

ــان  ــه کل جری ــت ک ــه ای اس ــن جمل ــن و جامع تری آن زیباتری

عاشــورا و کربــلا را به خوبــی تبییــن می کنــد و در واقــع فلســفه 

ــارت  ــد. در زی ــه می کن ــزرگ را توجی ــت ب ــن حرک ــدف ای و ه

ــه فَیــک لِیسْــتَنقِذَ عِبــادکَ مِــنَ  ــذلَ مُهجَتَ اربعیــن آمــده: »بَ

لَالَــه«؛ امــام حســین خــون خــود را در  الجَهــالَ هــوَ حَیــرهَ الضَّ

راه خــدا بــذل کــرد تــا مــردم را از جهالــت و حیــرت و گمراهــی 

ــت  ــن حرک ــدف از ای ــات، ه ــق روای ــس طب ــد. پ ــات ده نج

عظیــم هدایــت انســان رســاندن او بــه مقــام قــرب الهــی نجات 

انســان از گمراهی هــا و حیرانی اســت. در جریــان اربعیــن 

زیبایی هایــی چــون اوج ایثــار، صمیمیــت، معنویــت، اخــلاق، 

دگردوســتی، ادب و... وجــود دارد کــه می تــوان به راحتــی آنها 

را مشــاهده کــرد. معمــولا وقتــی از کربــلا ســخن می گوییــم 

بیشــتر بعــد ظلم ســتیزی، حق طلبــی و عدالتخواهــی کربــلا و 

عاشــورا بــه ذهن هــا خطــور می کنــد. بــه دلیــل اینکــه آن روز 

عجیــن شــده بــا شــهادت و مواجهــه بــا ظلــم و ظالــم امــا وقتی 

بــه ایــن چهــل روز نــگاه می کنیــم علاوه بــر آن ظلم ســتیزی و 

عدالتخواهــی ابعــاد دیگــری هــم در جریــان کربــلا مشــاهده 

ــل  ــن چه ــا در ای ــت ام ــده اس ــده نش ــلا دی ــه قب ــود ک می ش

ــت،  ــلاق، صمیمی ــد اوج اخ ــت. مانن ــاهده اس ــل مش روز قاب

انسان دوســتی، معنویــت و معنویت گرایــی و.... اینهــا در 

ســایه عملیــات روز عاشــورا پنهــان هســتند ولــی در جریــان 

ــوان در  ــند و می ت ــکوفایی می رس ــه ش ــن ب ــی اربعی راهپیمای

رفتــار، اندیشــه و عملکــرد مــردم به خوبــی مشــاهده کــرد. 
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دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

رسـیدگی بـه درخواسـت متقاضیـان ارتقـا بـه مرتبه هـای 

اسـتادیاری، دانشـیاری و اسـتادی در دانشـگاه آزاد بـه 

مرکز امور هیات های ممیزه دانشـگاه سـپرده شـده است؛ 

مرکـزی کـه علاوه بـر رسـیدگی بـه درخواسـت متقاضیـان 

جذب، ارزیابی کیفیت انجام وظایف آموزشـی و پژوهشـی 

اعضـای هیات علمـی و البتـه تصمیم گیـری درخصـوص 

رکـود علمـی اعضـای هیات علمـی را نیـز برعهـده دارد. 

دانشـگاه آزاد درحال حاضر سـه هیات ممیزه غیرپزشـکی 

و یـک هیات ممیـزه پزشـکی دارد. ایـن درحالـی اسـت 

کـه تـا پیـش از شـهریور سـال 99 دانشـگاه آزاد تنهـا 

دو هیات ممیـزه پزشـکی و غیرپزشـکی داشـت. آنطـور 

کـه محمدصـادق ضیایـی، رئیـس مرکـز امـور هیات هـای 

ممیـزه دانشـگاه آزاد بـه »فرهیختـگان« گفتـه قـرار اسـت 

تعـداد هیات ممیزه هـای دانشـگاه بـه چهـار هیات ممیـزه 

غیرپزشـکی افزایـش پیـدا کند تا رسـیدگی به پرونده های 

اعضـای هیات علمـی سـرعت بگیـرد. 

بـه گفتـه او قـرار اسـت سـامانه ای بـرای حـذف کاغذبـازی 

اداری در پروسـه ترفیـع اعضـای هیات علمـی راه انـدازی 

شـود که با سـامانه آموزشـیار، پژوهشـیار و سـاجد همگام 

باشـد. رئیـس مرکـز امـور هیات هـای ممیـزه دانشـگاه آزاد 

می گویـد مقایسـه رونـد رسـیدگی بـه پرونـده اعضـای 

هیات علمـی دانشـگاه آزاد در سـال های اخیـر نشـان از 

رشـد 9 برابـری ارتقـای اسـاتید در مقایسـه بـا 40 سـال 

نخسـت فعالیت دانشـگاه آزاد دارد. مشـروح گفت وگوی 

او بـا »فرهیختـگان« را در ادامـه می خوانیـد. 

رویکرد مرکز امور هیات های ممیزه دانشـگاه آزاد در چند 

سـال گذشـته تغییـر کـرده و در هیات ممیزه هـا تغییراتـی 

داشـته ایم. امـروز وضعیـت ارتقـای اعضـای هیات علمـی 

دانشـگاه به چه صورت اسـت؟ آماری از تعداد پرونده های 

ارتقـا ارائـه دهیـد. اضافه شـدن هیئات ممیـزه چه تاثیری 

بـر روند رسـیدگی به پرونده ها داشـته اسـت؟

بنـده در مصاحبـه قبلی با »فرهیختگان« فضایی کلی از ممیزه 

ارائـه داده بـودم. بـا توجـه به مباحث شـورای دانشـگاه لازم بود 

بـه قضایـا به صـورت جزئی تـر بپـردازم، به همین دلیـل مواردی 

را خدمت شـما عرض می کنم. ما سـه ممیزه داشـتیم که برای 

مـا رهاوردهایـی داشـته کـه در آمـار مقایسـه ای می توانـم آنهـا 

را اعـام کنـم. در دانشـگاه، 335 اسـتادتمام داریـم کـه از این 

تعداد 120 نفر ماحصل دو سـال و چند ماه گذشـته اسـت. به 

ایـن معنـا که در 40 سـال گذشـته تعداد اعضـای هیات علمی 

بـا مرتبـه علمـی اسـتادتمام 220 نفـر بوده و در حدود دوسـال 

گذشـته 120 نفـر کـه به طـور متوسـط سـالیانه حـدود 55 

اسـتادتمام خواهد بود. در 40 سـال گذشـته متوسط حدود 6 

نفر در سـال بوده اسـت. یعنی در بیش از دو سـال گذشـته در 

متوسـط سـال 55 نفر اسـتادتمام داشـتیم، درصورتی که این 

عدد در 40 سـال گذشـته در متوسـط سـال 6 نفر بوده اسـت. 

عـددی که نشـان دهنده رشـد 9 برابری اسـت. 

  تبدیل وضعیت 1800 عضو هیات علمی
تغییـرات وضعیـت در حـوزه دانشـیارها بـه چـه صـورت 

اسـت؟

تعـداد اسـاتید دانشـیار 1609 نفـر اسـت کـه ارتقای دو سـال 

گذشـته ما  620 نفر و متوسـط سـال 248 نفر با رشـد سـالانه 

10 برابری بوده است. در 40 سال گذشته 989 نفر و متوسط 

سـال حـدود 25 نفـر بـوده اسـت. در حـوزه تبدیـل وضعیـت با 

توجـه بـه وظایـف محول شـده بـه مرکز امـور هیات هـای ممیزه 

به شـدت به دنبـال ایـن موضـوع بـوده و فضـای بسـته شـده 

را در دانشـگاه بـاز کردیـم. بایـد از دکتـر ملکی تبـار، رئیـس 

مرکز نظارت، ارزیابی، بازرسـی و رسـیدگی به شـکایات تشـکر 

کنـم، چـون همـکاری مشـترکی داشـتیم تـا بتوانیـم سـوابق 

صاحیت های موردتایید را دریافت کنیم. در دو سـال گذشـته 

1800 نفر از اعضای هیات علمی خود را از پیمانی به رسـمی 

آزمایشی و از رسمی آزمایشی به رسمی قطعی تبدیل کرده ایم 

که از این تعداد حدود 250 نفر از ایثارگران بودند. یکی دیگر 

از وظایف مان آمار پایه های تشـویقی اسـت. در دو سـال و نیم 

گذشـته حدود 1350 نفر پایه تشـویقی با توجه به مسـتندات 

آموزشـی و پژوهشـی و شـرکت عزیزان در جشـنواره هایی مانند 

فرهیختـگان و فارابـی و سـایر جشـنواره های پذیرفته شـده 

کشـوری صاحب امتیـاز شـده و براسـاس آیین نامـه تشـویق 

اسـتحقاق دریافـت پایه تشـویقی را داشـته اند.

 

فرآیند دریافت پایه تشویقی به چه صورتی است؟

فرآینـد بـه ایـن صـورت اسـت کـه در کمیتـه منتخـب واحدهـا 

تاییـد و در کمیسـیون تخصصـی بـا آیین نامـه تطبیـق داده 

شـده و براسـاس آیین نامـه مصـوب دانشـگاه پایـه تشـویقی بـه 

افـراد تعلـق می گیـرد. 

  حدود 2600 مربی به استادیار ارتقا پیدا کردند
چه تعداد از افراد از مربی به استادیار ارتقا پیدا کردند؟

حـدود 2600 مربـی بـه اسـتادیار ارتقـا پیدا کردند. این مسـیر 

قبـا از طریـق سـامانه سـاهم در واحدهـا بارگـذاری می شـد 

کـه خوشـبختانه بـا مسـاعدت همتـی، رئیـس مرکـز فنـاوری 

و شـبکه علمـی دانشـگاه ایـن اطاعـات را بـه سـامانه سـاجد 

انتقـال داده ایـم و این 2600 نفر نیز از مسـیر کمیسـیون های 

تخصصـی و ممیـزه عبـور داده و ارتقـا پیـدا کرده انـد. به دنبـال 

ارتقـا و شناسـنامه علمـی، تبدیـل وضعیت هـای آنهـا پـس از 

بررسـی در سـامانه مربوطـه بـه هیـات مرکـزی جـذب رفته و در 

آنجـا ایـن اتفـاق افتـاده اسـت. تصدیـق می کنیـد ایـن حجـم 

کار گسـترده یـک فضـای برنامه ریـزی و مدیریتـی خاصـی را 

می طلبـد کـه بایـد بهره ورانـه اتفـاق می افتـاد. به همیـن خاطر 

از همـکاران مرکـز ممیـزه و از دکتـر رنجبـر، قائم مقـام ریاسـت 

محتـرم دانشـگاه تشـکر می کنـم. 

  حضور 15 نماینده وزارت علوم 
در سه ممیزه دانشگاه آزاد

آمـار کـه رشـد می کنـد ایـن تصـور بـه وجـود می آیـد کـه 

بعضا شـاخص های کیفی مدنظر قرار نگرفته و کیفیت در 

نظـارت کاهـش پیـدا کند. در این خصـوص توضیح دهید. 

لازم اسـت نکته ای را عرض کنم. ما در هر ممیزه 22 نفر داریم 

کـه پنـج نفـر از آنهـا نماینـدگان محتـرم وزیـر علـوم هسـتند. 

مسـتحضر هسـتید که وزیر علوم، تحقیقات و فناوری عزیزانی 

را بـه مجموعـه دانشـگاه گسـیل کـرده کـه ایـن افـراد به عنـوان 

ناظران کیفی بر فرآیند ارتقا نظارت دارند. این افراد از اسـاتید 

دولتـی هسـتند کـه وزیر محترم علوم ایـن اعضا را با هماهنگی 

ریاسـت دانشـگاه تعیین و اباغ لازم را صادر کرد. در سـه ممیزه 

الـف، ب و ج پنـج نماینـده وزیـر در هـر ممیـزه حضـور دارنـد، 

یعنـی وزیـر علـوم به این سـه ممیزه 15 نماینـده معرفی کرد که 

ایـن نماینـدگان اذعـان دارنـد ممیزه های دانشـگاه آزاد یکی از 

کیفی تریـن ممیزه هـای سـطح کشـور اسـت، زیرا برخـی از این 

نمایندگان در سـایر ممیزه های دانشـگاه نیز از طرف وزیر حکم 

دارنـد. ایـن نشـان دهنده وضعیـت کیفی دانشـگاه آزاد اسـت. 

نکتـه دیگـر اینکـه ظـرف دو سـال گذشـته موفـق شـدیم یـک 

هیات ممیـزه را بـا تاییـد وزارت علوم به دو هیات ممیزه و سـپس 

بـه سـه هیات ممیـزه تبدیـل کنیـم و این موضوع نشـان دهنده 

تایید آن مجموعه در کیفیت فرآیند کار در هیات ممیزه اسـت. 

نکتـه دیگـر اینکـه ارتقاهـای انجام شـده در صحـن ممیزه مورد 

تعمـق و دقـت کافـی قـرار گرفتـه و مباحـث تخصصـی مفصلی 

در هـر پرونـده صـورت می پذیرید. 

  رد 260 پرونده در هیات ممیزه ها 
آیا رشد اساتید آسان تر گرفته شده است؟

خیــر، اعضــای هیات ممیــزه به نوعــی مجتهــدان امــور 

هســتند. مرتبــه نماینــدگان محتــرم وزیــر نیــز اســتادتمام بــوده 

و ایــن افــراد ناظرنــد تــا پرونــده از نظــر کیفیــت و شــاخص دچار 

خدشــه نباشــد. الان حــدود 260 پرونــده در ممیزه هــای مــا 

رد و براســاس آیین نامــه عــودت داده شــده اســت. نماینــدگان 

وزیــر علــوم در جلســات ممیــزه بــه اقــرار اعــام کرده انــد کــه مــا 

نماینــدگان وزیــر در چنــد ممیــزه دیگــر هســتیم و هیات ممیــزه 

دانشــگاه آزاد یکــی از کیفی تریــن ممیزه هــای موجــود در 

سراســر کشــور اســت.

 بنابرایـن مـا بـا ایـن پشـتوانه امیدواریم بتوانیم تعـداد ممیزه ها 

را بیشـتر و پرونده هـای خـود را از ایـن تراکـم خـارج کنیـم. 

درحال حاضـر حـدود 21 هـزار هیات علمـی در دانشـگاه آزاد 

مشـغول بـه فعالیت هسـتند کـه حجم قابل توجهـی از اعضای 

هیات کلی کشـور اسـت که این موید تراکم پرونده هاسـت. اگر 

تعداد ممیزه های خود را بیشتر کنیم، این موضوع را به سامان 

خواهیم رساند. الان حدود 550 پرونده پشت کمیسیون های 

تخصصی و حدود 250 پرونده نیز پشت صحن ممیزه الف، ب 

و ج داریـم. امیـدوارم بـا برگزاری مسـتمر جلسـات هیات ممیزه 

تحـت مدیریـت داهیانـه دکتـر رنجبـر و تاکیـد ریاسـت محتـرم 

دانشـگاه در جلسـه شـورای دانشـگاه- مبنی بر اتخاذ تدابیری 

بـرای سـفر بـه اسـتان های ذی مدخـل در ممیزه الـف، ب و ج و 

کاهـش تراکـم پرونده هـا در دو تـا سـه روز کاری- بتوانیـم ایـن 

کار را انجـام دهیـم. ایـن اقـدام مسـتلزم هماهنگی های لازم و 

ایجـاد امکانـات مناسـب خواهـد بود کـه امیدوارم بـا عنایت به 

شـرایط موجود میسـر شود. 

پیش تـر اعـلام کردیـد کـه ممکـن اسـت ممیزه چهـارم نیز 

تشـکیل شـود. توضیحـی در ایـن خصوص ارائـه دهید. 

پیشـنهاد مـا از ابتـدا ممیـزه اسـتانی بـوده اسـت امـا بـا توجـه 

مقـدورات وزارت علـوم و احتمـال اینکـه بـه ایـن جمع بنـدی 

نرسیده بودند، الان دانشگاه آزاد چهار هیات ممیزه دارد. الف، 

ب و ج غیرپزشـکی و هیات ممیزه پزشـکی نیز زیرنظر دکتر نفر، 

معـاون علـوم پزشـکی دانشـگاه اسـت. ما با توجه بـه این تراکم 

تقاضـا داریـم حداقـل یـک ممیـزه را اضافـه کنیـم. با ایـن روند 

فکـر می کنـم وزارتخانه مجاب شـود، زیرا بـا بازخوردهایی که از 

نمایندگان محترم وزیر دارم، متوجه شده ام که از روند جلسات 

هیات ممیـزه رضایـت دارند. کارشناسـان دفترهای هیات های 

ممیـزه و هیـات امنـای وزارتخانـه می گویند نماینـدگان محترم 

وزیـر از عملکـرد به شـدت رضایـت دارنـد و ایـن بازخـورد به وزیر 

علـوم داده شـده و بنـده امیـدوارم براسـاس ایـن بازخوردهـا 

بتوانیـم در یـک دوره یک سـاله دیگـر ممیـزه چهـارم را نیـز 

اضافـه کنیم. 

  روند ارتقای اساتید 
در سال تحصیلی جدید الکترونیکی می شود

در جلسـه شـورای دانشـگاه چنـد ایـده مطرح شـد، بحث 

اول این بود که پروسه ترفیع و درخواست ها الکترونیکی 

شـده و کاغـذ حـذف شـود. ایـن تغییـر چگونـه ممکـن 

خواهد شـد؟

مـا از یـک سـال پیـش بحـث اقدامـات لازم ترفیـع و ارتقـا بدون 

کاغـذ و در فضـای الکترونیکـی را در دسـتور کار داشـتیم. بـا 

مرکـز محتـرم فنـاوری دانشـگاه نیـز در ایـن خصوص جلسـات 

متعـددی برگـزار و از دکتـر قائـدی، رئیس دانشـگاه آزاد شـیراز 

خواهـش کردیـم کـه در شـیراز نیـز ایـن بحـث را پیگیـری کنند 

کـه درنهایـت بـه یـک جمع بنـدی در ایـن خصـوص رسـیدیم. 

ایـن جمع بنـدی را خدمـت متخصصان حوزه فناوری و پرسـنل 

محتـرم هیـات مرکـز امـور هیات های ممیزه ارائـه دادم. در این 

جلسـه چکش کاری ها انجام شـد و از ریاسـت محترم دانشـگاه 

وقـت گرفتیـم و یـک جلسـه 4 تـا 5 سـاعته نیـز خدمت شـان 

بودیـم. او نقطه نظـرات خـود را اعـام و باگ هـای سیسـتم از 

دیدگاه شـان مطـرح شـد. بـا توجـه بـه اینکـه ایـن مجموعـه بـا 

کمـک دکتـر نعیمـی، رئیـس محتـرم واحـد نجف آبـاد به روزتـر 

شـده، امیـدوارم قبـل از آغـاز سـال تحصیلـی جدیـد بتوانیـم 

ایـن سیسـتم را بـالا آورده و دوسـتان از طریـق همیـن سیسـتم 

بتواننـد اطاعـات خـود را بارگـذاری کننـد. 

سـامانه جداگانه ای قرار اسـت راه اندازی شـود یا از طریق 

سـامانه سـاجد یـا سـامانه های فعلی این اتفـاق می افتد؟

یـک سـامانه دیگـری طراحـی خواهـد شـد امـا ایـن سـامانه 

ابعاد پژوهشـی و آموزشـی دارد بنابراین حتما باید با سـامانه 

آموزشـیار، پژوهشـیار لینـک باشـد. از سـوی دیگـر بایـد بـه 

سـامانه سـاجد نیـز متصـل باشـد چـون اطاعـات اعضـای 

هیات علمـی در سـاجد اسـت. همـکاران محتـرم در مرکـز 

اطاعـات و فنـاوری به جـد روی ایـن سـامانه کار می کننـد و 

اگـر ایـن اتفـاق بیفتـد بحـث کاغـذ جمـع شـده و کار تسـریع 

می شـود. تمـام تاش مـان ایـن اسـت کـه ایـن اتفـاق تـا قبل 

از آغـاز سـال تحصیلـی جدیـد بیفتـد. 

اصـلاح و ویرایـش آیین نامه هـا یکـی از مشـغله های مهـم 

مرکـز امـور هیات هـای ممیـزه دانشـگاه در ایـام اخیر بوده 

اسـت. چـه تغییراتـی در ایـن حـوزه مدنظر شماسـت؟

مـا یـک آیین نامـه کمیتـه منتخـب در واحدهـا داریـم، ایـن 

آیین نامه هدایتگر انجام امور در واحدهاسـت. براسـاس اباغ 

نظام نامه دانشـی دانشـگاه، توسـط ریاسـت محترم دانشـگاه 

آیین نامـه مربوطـه کـه قبـا براسـاس کمیتـه منتخـب اسـتانی 

تهیـه و تقدیـم ریاسـت دانشـگاه شـده بـود هم اکنون براسـاس 

آیین نامه نظام نامه دانشـی اباغی، بازنگری شـده و حداکثر تا 

قبل از 18 شـهریور ماه تقدیم ریاسـت دانشـگاه جهت دریافت 

رهنمودهـای لازم خواهیـم کرد. 

اصلی تریـن ماموریـت کمیته هـای اسـتانی چـه خواهـد 

؟ د بو

اصلی تریــن ماموریــت آنهــا بررســی پرونده هاســت. ماموریــت 

دیگر شــان تطبیــق بــا آیین نامه هاســت و اینکــه حائــز شــرایط 

امتیــاز هســتند یــا خیــر. بعــد از بررســی به ســازمان ارائه شــده 

و ســازمان در کمیســیون های تخصصــی بررســی می کنــد و 

پــس از گــذر از کمیســیون های تخصصــی بــه صحــن ممیــزه 

می آیــد. دکتــر طهرانچــی در شــورای دانشــگاه تکلیــف کــرد 

کــه در آیین نامــه ارتقــا از ابعــاد فرهنگــی، مــاده 2 آموزشــی، 

مــاده 3 پژوهشــی و مــاده 4 اجرایــی ورود کنیــم. قــرار شــد 

مــاده یــک را بــا دکتــر جهان بیــن معــاون فرهنگــی دانشــگاه، 

ــی و  ــوم، مهندس ــاون عل ــری مع ــر علی اکب ــا دکت ــاده 2 را ب م

ــات  ــاون تحقیق ــکینی مع ــر مش ــاده 3 را دکت ــاورزی، م کش

و فنــاوری و مــاده 4 را بــا دکتــر ســروی مجد هماهنــگ 

شــویم. درخصــوص آیین نامــه خــاص معاونــت معاونــت 

علــوم تربیتــی و مهارتــی دانشــگاه آزاد نیــز کــه جلســات 

مفصلــی بــا دکتــر بطحایــی و مدیــران تحت امرشــان داشــتیم 

بــه جمع بنــدی رســیده و بــه توجــه بــه حضــور اینجانــب در 

ــزارش لازم از  ــه گ ــه ارائ ــادرت ب ــه و مب ــه هیات رئیس دو جلس

ــا مدیــران حــوزه پژوهــش و  جلســات متعــدد برگــزار شــده ب

فنــاوری، نهــاد مقام معظم رهبــری و معاونــت تربیتــی ریاســت 

محتــرم دانشــگاه تکلیــف کــرده تــا نســبت بــه نهایــی کــردن 

ــا  ــط ب ــده مرتب ــه  ش ــه تهی ــود و آیین نام ــریع ش ــات تس اقدام

ــر  ــت دکت ــگاه خدم ــی دانش ــی و مهارت ــت تربیت ــوزه معاون ح

نــادی ارســال تــا وی بررســی های لازم را انجــام و نهایــی 

کــرده و خدمــت ریاســت دانشــگاه تقدیــم کنــد. درخصــوص 

مــاده یــک فرهنگــی، دو آموزشــی و ســه پژوهشــی مکاتبــات 

و جلســات متعــددی صــورت گرفتــه و هم اکنــون پــس از 

حضــور دکتــر جهان بیــن نســبت بــه نهایــی کــردن مفــاد مــاده 

ــی  ــاده دو آموزش ــوص م ــد و درخص ــدام ش ــی اق ــک فرهنگ ی

ــری از  ــت پیگی ــده جه ــام ش ــه انج ــخ دو مکاتب ــر پاس منتظ

ــس از  ــاده 3، پ ــوص م ــتیم. درخص ــری هس ــر علی اکب دکت

برگــزاری جلســات مســتمر بــا مدیــران حــوزه دکتــر همایــون 

و دکتــر مشــکینی بــه جمع بنــدی نهایــی رســیدیم و منتظــر 

انجــام اقدامــات عزیــزان و اعــام زمــان انعقــاد جلســه نهایــی 

ــوم  ــه س ــل از ده ــدوارم قب ــه امی ــتیم ک ــی هس ــا هماهنگ ب

شــهریور مــاده 3 نیــز بــا مدیــران دو حــوزه فوق الذکــر نهایــی 

شــود. درخصــوص مــاده 4 بــا هماهنگــی دکتر ســروری مجد، 

مکاتبــه لازم را بــا تمــام اعضــای محترم هیات رئیســه و روســای 

محتــرم اســتان ها انجــام داده ایــم و تاکنــون حــدود نیمــی از 

عزیــزان پاســخ های لازم را ارائــه و در پیگیــری به عمــل آمــده 

امیــدوارم تــا 20 شــهریور نقطه نظــرات را درخصــوص مــاده 4 

دریافــت و بــا توجــه بــه تاکیــد رئیــس دانشــگاه مــورد بازنگــری 

عمیــق قــرار گیــرد. از ایــن رهگــذر ان شــاءالله آیین نامــه 

ارتقــای دانشــگاه توســط ریاســت محتــرم دانشــگاه پــس از 

تاییــد مراحــل نهایــی تصویــب خــود را طــی کنــد کــه البتــه 

مقــرر شــد می شــود به صــورت تجمیعــی بــا آیین نامــه وزارت 

علــوم، تحقیقــات و فنــاوری تصویــب و ابــاغ شــود. 

یعنـی هـم حوزه هـای دانشـی و هـم بحـث مهارتـی در 

آیین نامـه جدیـد ارتقـا ممکـن اسـت درقالـب جداگانـه 

باشـد؟ در واقـع ایـن آیین نامـه مبتنی بـر شـرایط جدیـد 

دانشـگاه اسـت؟

بلـه، الان در آیین نامـه پیشـنهادی کـه خدمـت ریاسـت محتـرم 

دانشگاه ارسال کردم نظرات دکتر مشکینی گنجانده شده است. 

مسـائل مربـوط بـه ترفیـع و رکـود نیـز در ایـن آیین نامـه 

اسـت؟

مـا یـک آیین نامـه ترفیـع و یـک آیین نامـه تشـویق داریـم. روی 

آیین نامـه رکـود کار کردیـم و سـه جلسـه کمیسـیون ارتقـای 

علمـی را خدمـت دکتـر علی اکبـری بودیـم و بـه شـکل مجازی 

بـا تمـام اسـتان ها لینـک شـده و در سـه جلسـه اصـاح و در 

جلسـه سـوم نهایی شـد. این آیین نامه در نشسـت اخیر شورای 

دانشـگاه بـدون هیـچ نقطه نظر منفـی و اصاحی مورد پذیرش 

قـرار گرفت. 

بنابراین آیین نامه رکود مصوب و آماده اجراست؟

بله، منتظر اباغ از طرف ریاست محترم دانشگاه هستیم. 

درخصوص آیین نامه تشویقی هم توضیح دهید. 

در حـوزه مرکـز امـور هیات هـای ممیـزه و در مرکـز جـذب، 

آیین نامـه تشـویقی را بازنگـری کـرده و خدمـت ریاسـت محترم 

دانشـگاه جهت دریافت رهنمودهای لازم ارسـال کرده ایم. در 

آیین نامه تشـویق یک پایه تشـویقی اسـت و هم موارد آموزشـی 

و پژوهشـی برجسـته و هم با شـرکت در جشـنواره های رسـمی 

کشـور، تشـویق می شـوند. تشـویق خاصـی نیـز در حوزه هـای 

فنـاوری ممکـن اسـت اتفـاق بیفتد. 

بخش فناوری حوزه جدید این دوره به شمار می رود؟

دقیقـا، مـا حتـی برخـی از جشـنواره ها را هـم تغییـر دادیـم. 

به طـور مثـال سـوال کردیـم جشـنواره مریـم میرزاخانـی، 

جشـنواره معتبری اسـت و آن را آورده ایم. نوع الف انجمن های 

علمـی مـورد تاییـد کشـور و وزارت علـوم و کسـانی کـه در آنجـا 

صاحب امتیـاز شـوند را می آوریـم و در حقیقـت ایـن بخش هـا 

را اصـاح کرده ایـم. 

بحـث فناورانـه و جشـنواره ها را هـم اشـاره کردیـد، تغییـر 

دیگـری کـه در آیین نامـه تشـویق صورت گرفته چیسـت؟

مکانیسـم های آموزشـی و پژوهشـی برجسـته را هـم داشـتیم. 

در ایـن بخـش قبـا می گفتیـم اگـر فـردی یـک کتـاب به چاپ 

رسـانده باشـد، شـامل چـه نـوع پایه تشـویقی ای خواهد شـد. 

حـالا ایـن کتـاب را تعریـف کرده ایـم یـا چاپ مقالاتـی در مجله 

نیچـر و الان ایـن حـوزه را به حـدی پررنـگ کردیـم کـه بتـوان دو 

پایـه تشـویقی از ایـن مسـیر به فـرد داد. 

سطح بندی مشخصی در این زمینه صورت گرفته است؟

را  حـوزه  ایـن  جهانـی  معتبـر  سـایت های  براسـاس  بلـه، 

 . یـم ه ا کرد ی  سـطح بند

این آیین نامه از چه زمانی به روز نشده بود؟

آیین نامه تشویقی از سال 95 به روز نشده بود. 

  آیین نامه ترفیع تا پایان شهریورماه نهایی می شود
پس می توان عنوان کرد بعد از 7 سال به روز شده است؟

بلـه، البتـه کنـار آن یـک آیین نامه ترفیع هم داریـم که پایه ارتقا 

محسـوب شـده و به رکود ما متصل اسـت. یعنی اگر کسـی سـه 

سـال پیاپـی ترفیـع نگیـرد وارد رکـود می شـود و وقتـی این طور 

شـود، او از ارتقـا فاصلـه می گیـرد. در آیین نامـه رکـود دیدیـم 

و ترفیـع را هـم شـروع کرده ایـم و امیـدوارم آیین نامـه ترفیـع 

را هـم بتوانیـم تـا پایـان همیـن مـاه نهایـی و خدمـت ریاسـت 

دانشـگاه ارسـال کنیم. 

اولویـت اول شـما در ماه هـای آتـی، بحـث آیین نامـه ارتقا و 

بعـد رسـیدگی کامل تـر بـه پرونده هـای ارتقـا خواهد بود؟

بلـه، البتـه رکـود، تشـویق و ترفیـع را هـم یـک بسـته کامـل 

می بینیـم کـه همـه شـرایط هیات علمـی را در آن مدنظـر قـرار 

داده باشـیم. 

  ارتقای اعضای هیات علمی
در مرجعیت علمی اثرگذار است

اگـر بخواهیـد از نـگاه خودتـان جمع بندی بـرای اتفاقاتی 

کـه درخصـوص اعضـای هیات علمـی صـورت می گیـرد 

داشته باشید، این اتفاق را چقدر کمک کننده می بینید؟

صد درصــد در مرجعیــت علمــی اثرگــذار خواهــد بــود؛ چراکــه 

وقتــی شــرایط ارتقــای هیات علمی رخ داده و شــرایط دریافت 

پایــه آن و تبدیــل وضعیــت آن فراهــم شــود، بــرای او  انگیــزه 

ــه  ــی ب ــمی آزمایش ــت رس ــی وضعی ــی وقت ــود. یعن ــد ب خواه

رســمی  قطعــی بــرای عضــو هیات علمــی تبدیــل شــود، 

بــرای فــرد امنیــت شــغلی ایجــاد می کنــد و زمانــی کــه ایــن 

اتفــاق رخ دهــد، بهــره وری هــم افزایــش می یابــد و بالطبــع 

در مرجعیــت علمــی و خروجــی فعالیــت آنهــا صاحــب نــگاه 

تحولــی خواهیــم بــود. 

رئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

رشد 9 برابری ارتقای اساتید در ۲ سال گذشته
سارا طاهری

خبرنگار گروه دانشگاه 
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fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

  نیمکت خبر
آخرین وضعیت ارتقای توان مهارتی و اشتغال دانشجویان

رضا نقی زاده مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی در گفت وگو با مهر گفت: 

»درباره ارتقای توان مهارتی و اشتغال دانشجویان یک نکته بسیار مهم است، 

زمانی که از اشتغال صحبت می کنیم دو وجه دارد، یک وجه آن اقتصاد کلان 

است که همان فرصت های شغلی را شامل می شود که صنایع ایجاد می کنند و 

تابع شرایط اقتصادی کشور است. اگر وضعیت کشور خوب باشد، فرصت های 

مذکور بیشتر شده و زمانی که وضعیت کشور در حالت رکود قرار گیرد فرصت های 

مذکور کم می شود، ما نیز نمی توانیم خیلی به این مساله ورود پیدا کنیم،اما 

وجه دوم این است که دانشجویان چقدر توان مهارتی دارند که بتوانند از این 

فرصت های شغلی استفاده کنند، در اینجا این وظیفه وزارت علوم است، بنابراین 

از سال گذشته این ضعف را درک کرده و برای آن یک برنامه تحولی تدوین کرده ایم 

که برای اولین بار در نظام آموزش عالی کشور در کنار دروس پایه تخصصی و 

عمومی، دروس مهارتی، اشتغال پذیری را به میزان ۳ تا ۱۵ واحد اضافه کردیم.« 

مهلت شرکت در فراخوان جذب اعضای هیات علمی تمدید شد

مهلت ثبت نام فراخوان جذب اعضای هیات علمی نوبت شهریور ۱۴۰۲ تا پایان روز 

یکشنبه ۱۹ شهریورماه تمدید شد. مرکز جذب اعضای هیات علمی وزارت علوم در 

اطلاعیه ای اعلام کرد: »مهلت شرکت در اولین فراخوان عمومی در سال ۱۴۰۲ تا 

یکشنبه ۱۹ شهریور ۱۴۰۲ تمدید شده است. در فراخوان جذب اعضای هیات علمی 

در شهریور ۱۴۰۲ تمام فارغ التحصیلان دکتری که بدون کارت پایان خدمت و بدون 

غیبت هستند، می توانند شرکت کنند. ضمنا تمامی رقبای برتر هر رشته علاوه بر اینکه 

امکان استخدام در دانشگاه را دارند، می تواند به صورت حق التدریسی در دانشگاه های 

دولتی و به صورت پیمانی در دانشگاه های غیرانتفاعی مشغول به کار شوند.« براساس 

اعلام محمد خلج امیرحسینی رئیس مرکز جذب اعضای هیات علمی وزارت علوم حدود 

۱6۰۰ نفر در این فراخوان برای دانشگاه های دولتی و نزدیک ۱۴۰۰ نفر برای دانشگاه 

غیردولتی جذب می شوند. اولین فراخوان عمومی در سال ۱۴۰۲ تا ۱۹ شهریور ادامه 

دارد. متقاضیان می توانند به سامانه applicant.markazjazb.ir مراجعه کنند. 

دانش آموختگان دکتری، سربازی و پسادکتری را با هم می گذرانند

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری از موافقت ستادکل نیروهای مسلح 

برای ایجاد ظرفیت گذراندن دوره سربازی در قالب طرح پسادکتری برای دانش آموختگان 

مقطع دکتری خبر داد و گفت: »آیین نامه این طرح تا یک ماه  آینده به صورت مشترک توسط 

وزارت علوم و ستادکل نیروهای مسلح ابلاغ خواهد شد.«  سجاد محمدعلی نژاد در گفت وگو 

با ایرنا گفت: »چند طرح جدید هم در این دوره شروع شده، مثل دستیار فناوری که برای 

اولین بار سال گذشته انجام شد و از اول مهر ماه دور دوم این طرح شروع خواهد شد. به 

موجب این طرح، دانشجویان مقاطع مختلف در شرکت ها و واحدهای فناور پارک های 

علم و فناوری و مراکز رشد حضور پیدا می کنند.« معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم در 

ادامه درباره تاسیس سامانه »نان« بیان کرد: »در این سامانه نیازهای بخش های مختلف 

اجرایی و مجموعه دستگاه ها و شرکت ها بارگذاری شده و در راستای جهت دهی به 

دانشگاه ها برای رفع نیازهای کشور است و سعی شده موضوعات مختلف در دانشگاه  ها، 

براساس حل این نیازهای اعلام شده توسط شرکت ها و سازمان های مختلف مطرح شود.« 

تایید نهایی اساسنامه صندوق شورای عتف  تا یک ماه آینده

معاون پژوهشی وزارت علوم گفت: »پیش بینی کرده ایم که تا یک ماه آینده اساسنامه صندوق 

شورای عالی عتف به تایید نهایی برسد که پس از طی شدن این مسیر بلافاصله رئیس صندوق 

مشخص می شود و تشکیلات در چهارچوب وظایف مشخص شروع به کار می کنند.« پیمان 

صالحی، دبیر شورای عالی عتف در گفت وگو با آنا تاکید کرد: »منابع مالی تمام فعالیت های 

شورای علوم، تحقیقات و فناوری باید از سوی این صندوق تامین شود؛ چراکه در کشور 

صندوق اعتبار ویژه وجود نداشت و تنها یک صندوق حمایت از پژوهشگران فعالیت می کرد و 

این صندوق نمی توانست طرح های کلان ملی را حمایت کند و دارای ماموریت های خاصی 

مانند کمک به دوره های پسا دکتری است.« صالحی اضافه کرد: »مطابق تصویب قانون 

سال ۱۳۸۳، شورای عتف دارای وظایف آموزشی است و فقط در راستای مسائل پژوهشی 

و فناوری حرکت نمی کند؛ بنابراین صندوق شورای عتف در همکاری های علمی، آموزشی 

و حتی در بورس های خاص دانشجویان ملی و بین المللی ماموریت هایی برعهده دارد، اما 

مهم ترین ویژگی حمایت از طرح های کلان ملی است.« 

دومین نشست از سلسله نشست های نقش دولت در تامین مالی 

آموزش عالی و ضرورت اجرایی سازی اصل سی ام توسط مرکز 

پژوهش های مجلس شورای اسلامی در سالن ابوریحان مرکز 

برگزار شد. این نشست درخصوص الزامات حقوقی و الگوی 

شناسایی خودکفایی در تحصیلات عالی بود که با ارائه مهدی 

سرایلو، دانشجوی دکتری حقوق عمومی دانشگاه تهران همراه 

بود. در ادامه مشروحی از این نشست را بخوانید.

 

  زمان تصویب قانون اساسی، برداشت خاصی

از سرحد خودکفایی وجود داشت

مهدی سرایلو، دانشجوی دکتری حقوق عمومی دانشگاه تهران: 

در سطح توسعه آموزش عالی قیدی به عنوان سرحد خودکفایی 

گذاشته شده که این قید برای آموزش متوسطه نیست و درمورد 

تحصیلات عالی ذکر شده است. اما اینکه این قید به چه معناست 

و چگونه می توان در نظام حقوقی آن را شناسایی کرد، موضوع 

محل بحث این نشست است که بر این مبنا گزارشی تهیه 

کرده ایم که به زودی به چاپ می رسد. خودکفایی موردتوجه 

رهبری بوده است؛ در اردیبهشت امسال بود که ایشان در دیدار 

تشکل های دانشجویی بر این موضوع تاکید کردند. طبعا آموزش 

و تعلیم وتربیت ضرورت واجبی است که در نظام عمومی و سنت 

دینی ما پذیرفته شده است و در این موضوع شکی وجود ندارد، 

حتی اصل ۳۰ قانون اساسی نیز تاکید مجددی برآمده از همان 

ضرورت هاست. حق بر آموزش هم چه در نظام عمومی ما و چه 

در نظام حقوق بین الملل حق پذیرفته شده ای است که به آن 

می پردازیم اما مساله اصلی در این پژوهش این است که مفهوم 

سرحد خودکفایی در تحصیلات عالی در آموزش عالی در اصل 

۳۰ به چه معناست و چگونه می توان آن را شناخت؟ 

ابتدا درباره خود مفهوم خودکفایی علمی و مبانی آن در نظام 

عمومی صحبت کنیم. خودکفایی به معنی کفایت کردن و اندازه 

شدن است که با احتیاج و نیاز گره خورده، یعنی کفایت کردن به 

آن چیز و مقداری که نیاز داریم. این معنا در قانون اساسی و در 

نظام حقوقی، به شکل کلی، چه در قانون اساسی و چه در اسناد 

بین المللی تکرار شده که می خواهیم به آن بپردازیم. اولین معنا 

یا اولین اصل، اصل ۳۰ قانون اساسی است که مبنای بحث ما 

در این پژوهش است. زمانی که به این اصل می پردازیم، چند 

نکته مهم دارد، ابتدا اینکه دربر دارنده دو حکم و تکلیف کلی 

درخصوص آموزش است؛ اول اینکه حق آموزش و حق بر آموزش را 

شناسایی کرده که درخصوص آموزش در سطح متوسطه و آموزش 

عالی سخن به میان آورده است. اما نسبت به آموزش رایگان در 

تحصیلات عالی قید سرحد خودکفایی گذاشته است. زمانی که 

بررسی اصل ۴6 پیشنهادی در صحن مجلس را -که اصل ۳۰ 

فعلی است- نگاه می کردم، مرحوم مقدم مراغه ای گفته بود: »من 

امروز صبح که به مجلس می آمدم جلوی در دیپلم های بیکاری 

جمع شده بودند که تخصص داشتند و شغلی نداشتند.« وی در 

صحن مجلس و درباره اصل ۴6 توضیح داده بود که ما اینجا و 

در این اصل تاکید کنیم که آموزش براساس تخصص افراد باشد 

و به نحوی انجام شود که شغل افراد در زمان آموزش آنها تامین 

شود. در این جلسه شهید بهشتی نیز تاکید می کند همین که 

ما مفهوم سرحد خودکفایی را می آوریم، یعنی خدمات آموزشی 

مبتنی بر غایت آموزش باشد که قرار است آموزش برای تامین 

مشاغل باشد.  مرحوم مراغه ای بر لزوم هماهنگی سیاست های 

اقتصادی و آموزشی نیز تاکید می کند، لذا زمانی که ما به مبدأ 

اصل ۳۰ باز می گردیم، به این موضوع می رسیم کسانی که این 

اصل را نوشتند کاملا به این نکته توجه و برداشت خاصی از سر 

حد خودکفایی داشتند. می گفتند سرحد خودکفایی قرار است 

احتیاج های ما را در کشور برطرف کند. به شکل کلی در اصول 

دیگر نیز مفهوم خودکفایی و خودکفایی علمی تکرار می شود، 

مثلا در اصل ۲ که درباره اهداف بنیادین جمهوری اسلامی 

است، جزء »ب« بند 6 این اصل، استفاده از علوم و فنون و 

تجارب بشری برای پیشبرد اهداف است. در اصل ۳ بندهای 

۳ و ۱۳ در بحث خودکفایی اشاره می کند که خودکفایی در 

علوم و فنون، صنعت و کشاورزی تکلیف دولت است. جا دارد 

بگویم که این اصول  را چرا درکنار هم ذکر می کنیم. من معتقدم 

باید قانون اساسی را مانند پک ببینیم و این اصول درکنار هم 

برای ما معنا دارند.

  آموزش عالی در نظام حقوقی برای رفع احتیاجات است

اصل ۴۳ نیز به استفاده از علوم و فنون برای تربیت افراد ماهر 

نسبت به نیاز کشور اشاره می کند، یعنی باید دید غایت آموزش 

چیست؟ در این اصل غایت آموزش عالی تربیت افراد ماهر در 

راستای نیازهای کشور است. اما مطلب دیگر نظریه تفسیری 

شورای نگهبان ذیل اصل ۳۰ است که با توجه به اصل ۹۸ قانون 

اساسی، تفاسیر شورای نگهبان در حکم قانون اساسی است، 

لذا مرور این موضوعات اهمیت دارد. در سال ۵۸ قانونی در 

شورای انقلاب تحت عنوان وسایل و امکانات تحصیل اطفال و 

جوانان ایرانی تدوین و تصویب شد. در آن آمده است افرادی 

که در دانشگاه های دولتی به صورت رایگان تحصیل می کنند 

بعدا باید خدمات رایگان ارائه دهند، یعنی الزام می دانند که 

خدمت رایگان برای رفع نیاز کشور است. اما درپی این مطلب 

دولت استفساریه ای به شورای نگهبان در سال 6۳ می زند و 

شورای نگهبان نیز در پاسخ به این استفسار نکته مهمی را ذکر 

می کند و می نویسد دولت امکاناتی را که در اختیار دارد باید در 

تمام رشته هایی که در قانون اساسی پیشنهاد شده است، صرف 

کنند. این نظریه شورای نگهبان هم باز تاکیدی بر این برداشت 

از آموزش عالی دارد، در نتیجه می توان تقریبا به این معنا رسید 

که درمجموع اصول متعدد قانون اساسی و برداشت شورای 

نگهبان به این نقطه می رسند که آموزش عالی را در نظام حقوقی 

برای رفع احتیاج ها می خواهیم با مفهوم اقتصادی که درکنار آن 

وجود دارد، درنتیجه باید به نقطه ای برسیم که ابتدا احتیاج ها 

را شناسایی و سپس برای رفع آنها در آموزش عالی برنامه ریزی 

کنیم. این نکته را در بحث الگوی شناسایی خودکفایی بررسی 

می کنیم.  در اسناد بین المللی نیز اسناد متعددی وجود دارد؛ 

در اعلامیه حقوق بشر، میثاق اقتصادی و اسنادی که در اتحادیه 

اروپا است وجود دارد. اما در این اسناد هم که مراجعه می کنیم 

می بینیم برای مثال در اسناد میثاق حقوقی مدنی سیاسی 

ذکر شده که دولت ها باید آموزش ابتدایی را به صورت رایگان 

فراهم کنند و درباره آموزش متوسطه آورده است که تا حد امکان 

فراهم شود. همین طور درباره آموزش عالی نیز می گوید دولت ها 

باید به نحوی آنها را گسترش دهند که دسترسی پذیری داشته 

باشند. اما در کشور ما به این صورت است که آموزش متوسطه 

باید برای همه فراهم شود. جدای از آن در قانون ذکر کردیم که 

آموزش عالی نیز تا حد خودکفایی رایگان باشد. 

  خودکفایی مفهومی پر بسامد

در اسناد پس از انقلاب است

اگر بخواهیم در قوانین نیز نگاهی به این موضوع بیندازیم، ما 

مکـررا بـه مفهـوم خودکفایـی آموزش عالی یـا خودکفایی علمی 

رجـوع می کنیـم. البتـه اگـر بـه قوانیـن پیـش از انقـلاب رجوع 

کنیم، می بینیم این دغدغه در ظاهر وجود داشـته اما به شـکل 

صریح به آن اشـاره نشـده اسـت. مثلا در قانون تاسـیس وزارت 

علـوم کـه در سـال ۱۳۴6 تصویـب شـده عبارتی آمـده مبنی بر 

اینکـه بـرای تهیه و تنظیم برنامه های مربوط به علوم پژوهش ها 

بایـد بـه نیـاز کشـور توجه کرد. اما بعد از پیـروزی انقلاب معنای 

خودکفایی به شـکل کلی در عرصه های مختلف تکرار می شـود 

و خودکفایی یکی از مفاهیم پربسـامد در اسـناد ابتدای انقلاب 

اسـت. بـرای مثـال بنـد ۵ سیاسـت های کلـی علـم و فنـاوری یا 

بند ۱7 سیاسـت های کلی برنامه ششـم به شـکل واضح به این 

موضـوع اشـاره کـرده اسـت. همچنین در قانون احـکام دائمی 

برنامه های توسـعه نیز به این مطلب اشـاره شـده اسـت. ما اصل 

۳۰ و اصل ۴۳ را در ماده 6۱ قانون احکام داریم که خودکفایی 

در تولید محصولات اساسـی را با اسـتناد به دانش بنیان شـدن 

پیـش می  بـرد. حتـی آیین نامه هـای اجرایـی ما به ایـن موضوع 

اشـاره می کند. درواقع در وزارت بهداشـت و در حوزه نیروهای 

پزشـکی نیز بر موضوع خودکفایی تاکید شـده اسـت. 

  شورای عالی با ورود به سیاستگذاری

در سطح خرد، خلل بسیاری ایجاد کرد

درنهایـت می خواهیـم بـه این برسـیم کـه خودکفایی بـه معنای 

تعـادل نیازهـا و بـرآورده شـدن نیازهـا و یکـی از تکالیـف دولـت 

اسـت. سـازوکارها و الزامـات ایـن خودکفایـی چیسـت؟ اول 

بایـد بـه ایـن بپردازیـم کـه کارکـرد خودکفایـی بـا توجه بـه تمام 

اسـنادی کـه بررسـی کردیـم  چیسـت و مـا از خودکفایـی چـه 

چیـزی می خواهیـم. می خواهیـم بگوییـم خودکفایـی، تامیـن 

اسـتقلال در بـرآوردن نیازهـای دولـت اسـت. در اینجـا منظـور 

دولـت بـه معنـای عام اسـت. البتـه باید این نکتـه را ذکر کرد که 

ایـن موضـوع بـه معنای بسـتن سـد آموزش عالی نیسـت و برای 

رایگان بودن آموزش عالی حدی مشـخص اسـت و با بسـتر آن 

کاری نـدارد. یکـی از کارکردهـای دیگر آموزش عالی حمایت از 

فعالیت هـای علمـی و حوزه هـای خـاص و نوپدیـد اسـت. مثـلا 

مشـخص می کنـد کـه مـن می خواهـم از نانـو تا حـدی حمایت 

کنـم تـا به این رتبه برسـم. موضوع لزومـا مربوط به فراهم کردن 

نیاز نیسـت و عرصه های نوپدید حوزه هایی هسـتند که کارکرد 

دومـی بـرای ما دارند و کشـور را به سـطح دیگـری از خودکفایی 

می رسانند. باید گفت این به معنی خودکفایی علمی و انقطاع 

مسـیرهای علمـی نیسـت و بـه دنبـال این نیسـتند کـه خودکفا 

شـوند و دیگر نیازی به عرصه های بین المللی نداشـته باشـند؛ 

بلکـه خودکفایـی در بـرآوردن نیازهـا اسـت. مـا نشـان دادیـم 

کـه خودکفایـی بـه چـه معنـا اسـت و منظـور انقطـاع نیسـت. 

خودکفایـی در آمـوزش عالـی به معنای رفع نیازها اسـت. اینکه 

خودکفایـی در سـاختار بـه چه نحوی شناسـایی می شـود؛ باید 

گفت خودکفایی در خلال سـاختارها معنا پیدا می کند و اداره 

کشور در سه بخش، دولتی، تعاونی و خصوصی معنا می شود. 

مـا می دانیـم نهادهایـی هسـتند کـه نسـبت بیـن رشـته ها 

و دانشـگاه های آمـوزش عالـی را بـا مشـاغل و نیازهـا برقـرار 

می کننـد. شناسـایی و نسـبت بیـن شـغل و رشـته دانشـگاهی 

را شـورای توسـعه مدیریت و سـرمایه انسـانی که ذیل سـازمان 

اسـتخدامی اسـت. اما دسـته ای از سـازمان ها هم هسـتند که 

مسـتثنی از قانون خدمات کشـوری هسـتند و نظام خاصی در 

اداره خـود دارنـد؛ ماننـد نیروهـای مسـلح و قضـات کـه قوانین 

مخصـوص بـه خودشـان را دارنـد. در دل ایـن قوانین نیز مطلب 

رها نشده و درخصوص قضات آمده است چه رشته تحصیلی با 

چـه مقطـع تحصیلـی نیاز اسـت تـا بتواند به این منصب برسـد. 

عمـده ایـن موضوعـات ذیـل قانـون کار معنـا می شـوند. درباره 

قانـون کار و اجرایی سـازی آن بایـد گفـت عمـده ایـن موضوع و 

مسـئولیت اجرای آن به وزارت کار در دولت باز می گردد. بخش 

تعاونـی و خصوصـی کـه در قوانیـن در کنار هم هسـتند، عمدتا 

ذیل قانون کار معنا می شـوند که عمده مسـئولیت اجرا مربوط 

بـه دولـت و وزارت کار اسـت. امـا قانون کار چگونه رابطه آموزش 

عالـی را بـا نیازهـا تنظیـم کـرده اسـت؟ در قانـون کار و در مـواد 

۴۸ و ۴۹ بـه مطلبـی اشـاره شـده اسـت. مـا در دسـتگاه های 

دولتـی بیـن آمـوزش عالـی و رتبه و حقوق همان شـغل نسـبتی 

برقـرار کردیـم اما در بخش خصوصـی چنین چیزی وجود ندارد 

و قانـون کار نمی گویـد حقـوق کارگـر را بـا توجه به تحصیلات او 

واریز کنند. اما به موضوع دیگری اشـاره می کند و در ماده ۴۸ 

الزام کرده باید عرف و اسـتانداردهای مشـاغل مشـخص باشد و 

بر این مبنا، نظام ارزیابی و طبقه بندی مشـاغل تصویب شـود. 

یعنـی کارفرمـا اگـر کارخانـه ای دارد، عناوین شـغلی و رشـته ها 

و تخصص هـا را مشـخص کنـد. عمـلا بـا نظـام ارزیابی مشـاغل 

مشـخص می شـود چه رشـته های تحصیلی را بخش خصوصی 

در کارخانـه یا شـرکت خود نیـاز دارد. 

بخـش خصوصـی مکلـف شـده طبقه بنـدی مشـاغل خـود 

را مشـخص کنـد و عمـلا نسـبتی بیـن آمـوزش عالـی و نظـام 

تخصصـی و حرفـه ای مـا برقـرار می شـود. نقطه دیگـری که این 

اتفـاق می افتـد؛ وزارت بهداشـت اسـت و همچنانکـه ذکـر شـد 

ایـن وزارت در تکالیـف خـود بایـد بـرای خودکفایـی کشـور در 

عرصـه گـروه پزشـکی بـه نحـوی برنامه ریـزی کنـد تـا کشـور در 

رشـته های پزشـکی بـه مرحلـه خودکفایـی برسـد و ایـن وزارت 

بایـد به نحـوی سیاسـتگذاری کنـد کـه نیـروی انسـانی مـورد 

نیاز کشـور در این رشـته ها تامین شـود. ما دو کارکرد در اینجا 

ذکـر کردیـم، اول برآوردن دسـتگاه های دولتـی و دو عرصه های 

نوپدیـد بـود. عرصه هـای نوپدیـد مربـوط بـه شـورای عتـف و 

وزارت علـوم می شـود کـه دوبـاره به آن اشـاره می کنیـم. گفتیم 

الزامـات خودکفایـی چیسـت و قرار اسـت در قالـب کدام یک از 

سـاختارهای کشـور شناسـایی شـود. پـس از آن دربـاره الگوی 

مطلـوب صحبـت می کنیـم. تـا بـه حـال یک سـری تجربه هـای 

نهادی داشـته ایم و در اسـناد پشـتیبانی و تکالیف برقراری بین 

نسـبت آمـوزش عالـی و برآوردن نیازها و تـلاش برای خودکفایی 

را در وظایـف خـود داشـتند و در ایـن راسـتا تلاش هایـی صورت 

گرفته اسـت. از جمله شـورای عالی انقلاب فرهنگی که چنین 

نقشـی تـا بـه امـروز ایفا کرده و شـیوه نامه توسـعه آمـوزش عالی 

را هم نوشـته اسـت. در این شـیوه نامه به خودکفایی در علوم و 

فنون با توجه به تکلیف قانون اساسـی پرداخته و در مجموع با 

توجـه بـه اینکـه این شـورا در لایه سیاسـتگذاری کلان قرار دارد 

تـا بـه حـال اسـنادی را بـه تصویـب رسـانده امـا اینکه تـا چه حد 

ایـن اسـناد بـه تصویب رسـیده اند، محـل تردید اسـت. عملا به 

نظـر می رسـد مـا بـه اجـرا و کارکرد مورد نظر نقشـه جامع علمی 

کشـور نرسـیده ایم. جایگاه شـورای عالی در لایه سیاستگذاری 

کلان اسـت و مربـوط بـه سیاسـتگذاری خـرد نیسـت و جـا دارد 

بـه ایـن موضـوع پرداختـه شـود که شـورای عالـی ورودی هایی 

در سـطوح خرد داشـته که خلل و تشـددی ایجاد کرده اسـت. 

  شورای عتف باید برای عرصه های نوپدید برنامه ریزی کند

وزارت علـوم مکلـف بـه ایجاد هماهنگی بین برنامه های سـطوح 

مختلـف آمـوزش کشـور و اولویت هـای منابـع انسـانی کشـور و 

تناسـب در فعالیت هـای علمـی و نیازهـا و ضرورت هـای کشـور 

شـده اسـت. وزارت علـوم بـا توجـه بـه اینکـه شـورای گسـترش 

را نیـز ذیـل خـود دارد در ایـن برنامـه هـم نقشـی ایفـا می کنـد. 

گفتیـم خودکفایـی علمی کشـور دو کارکـرد مهم دارد، جایی که 

جـزء برنامه هـای قانونـی اش اسـت تـا بـرای عرصه هـای نوپدیـد 

برنامه ریـزی کنـد، شـورای عتف اسـت. شـورای گسـترش تاریخ 

طولانـی دارد کـه از بیـان آن می گـذرم. ایـن شـورا بـه منظـور 

برنامه ریـزی بـرای ایجـاد گسـترش دانشـگاه ها و موسسـات 

آموزش عالی بوده و اگر قرار باشـد دانشـگاهی تاسـیس شـود و 

بالعکس باید به تصویب این شـورا برسـد. پس در اجرا، شـورای 

گسـترش نقـش بسـیار مهمـی را در توسـعه آمـوزش عالـی ایفـا 

می کنـد. جـای دیگـری کـه ایـن کار را می کنـد سـتاد راهبـری 

اجرایـی نقشـه جامـع علمـی کشـور اسـت اما اینکه این سـتاد تا 

چـه حـد توانسـته اسـت هـدف خـود را بـرآورده کند محـل تردید 

و تامـل اسـت. امـا تکلیفـی در سـند نقشـه جامـع علمی کشـور 

دارد کـه ایـن سـتاد نقـش نظـارت بـر حسـن اجرای آن را داشـته 

باشـد. این موضوعات را بیان کردیم که به گل داسـتان برسـیم 

و ببینیـم الگـوی مطلـوب مـا بایـد چـه باشـد. ایـن کـه بخواهیم 

الگوی مشخص و واضحی را ذکر کنیم همچنان جای کار دارد. 

الزامـات حقوقـی را بـا هـم بررسـی کردیـم امـا باید دیـد الزامات 

اقتصـادی خودکفایـی چیسـت؟ الزامـات مدیریتـی چیسـت و 

اینکه کشـورهای دیگر با مطالعات تطبیقی ما تا چه حد همسـو 

هسـتند. همچنـان تمـام ایـن موضوعات محل بحث اسـت، لذا 

اینکـه مـا نمی توانیـم راه حـل دقیق و مشـخص و واضح بگذاریم 

و بگوییـم کـه راه حل پیشـنهادی ما این اسـت. اما حداقل هایی 

را می تـوان از ایـن الگـوی مطلـوب ذکـر کـرد. مـا می گوییـم کـه 

الگـوی مطلـوب بـا توجـه بـه چیـزی کـه تـا بـه امـروز طـی شـده 

و منطـق حقوقـی کـه مـا در نظـام حقوقی مـان داریـم، بایـد در 

لایه هـای مختلـف تقسـیم شـود. لایـه ای در نظـر گرفتـه شـود 

برای لایه سیاسـتگذاری و یک لایه، مرحله اجرا باشـد. لایه سـوم 

نیـز مربـوط بـه نظـارت و ارزیابـی می شـود. ایـن سیاسـتگذاری 

در سـطوح مختلـف رکـن و اصـل سیاسـتگذاری، یک سـطح آن 

قانون گـذاری مجلـس اسـلامی اسـت. برای مثال شـورای عالی 

انقـلاب در لایـه سیاسـتگذاری اسـت، شـورای گسـترش وزارت 

علـوم و وزارت بهداشـت در لایـه اجراسـت و در نظـارت و ارزیابـی 

ممکـن اسـت سـتاد راهبـری در ایـن لایـه قـرار بگیـرد. امـا اینکه 

ارگانـی به صـورت خـاص روی ایـن مطلـب تمرکـز کـرده باشـد و 

رابطـه بیـن آمـوزش عالی و کارکردهایی که قانون اساسـی از آن 

انتظـار داشـته رخ داده یـا خیـر، تـا بـه حال نداشـتیم. 

در جمع بندی باید گفت که مرور سابقه تقنینی و اجرایی ما را به 

نکته مهمی می رساند و آن این است که اولا به مفهوم خودکفایی 

در توسعه آموزش عالی کم توجهی شده است. ما تشدد و تداخل 

صلاحیتی بین نهادهایی که در این حوزه فعالیت داشتند 

مشاهده می کنیم و همچنین اینکه نهادهایی که در این حوزه از 

لحاظ نظری مرتبط هستند اما هیچ ارتباط قانونمند و سیستمی 

بین این نهادها وجود ندارد. در مجموع می توان گفت که به 

این چالش رسیده ایم که توسعه آموزش عالی ما بدون مبنای 

مشخصی رخ می دهد و تربیت دانشجویان نیز بدون توجه به 

نیاز است. ما همان چالشی که در ارتباط بین دانشگاه و صنعت 

داشتیم را به صورت کلان تر در این موضوع مشاهده می کنیم. 

»فرهیختگان« از »نشست الزامات حقوقی و الگویی شناسایی خودکفایی در تحصیلات عالی« گزارش می دهد

بهکارکردموردنظرنقشهجامععلمیکشورنرسیدهایم
فاطمهطاریبخش

خبرنگار گروه دانشگاه 
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هوش مصنوعی بیشتر از آنچه فکرش را بکنید در حال پیشرفت 

است و هر روز با سرعتی باورنکردنی می تازد. این فناوری نوظهور 

که چند سالی است دنیا را تسخیر کرده حالا همین نزدیکی ها در 

کشورهای همسایه جولان می دهد و کشوری مانند امارات که جزء 

پیشرفته ترین کشورهای دنیا و خاورمیانه به شمار می رود، در تلاش 

است که تا سال های آینده بتواند به عنوان پیشگام در حوزه هوش 

مصنوعی نقش آفرینی کند؛ کمااینکه در حال حاضر هم جایگاه 

بسیار خوبی از نظر فناوری هوش مصنوعی و سرمایه گذاری روی 

ایـــن حوزه در بخش های مختلف از جمله آموزش عالی دارد. در 

هفتمین نشست وزرای آموزش عالی کشورهای شورای همکاری 

خلیج فارس که در روزهای گذشته در عمان برگزار شد، وزرای این 

کشورها به بحث پیرامون چگونگی تاثیر فناوری هوش مصنوعی 

بر روند رو به رشد آموزش عالی پرداختند. 

 در نشست GCC چه گذشت؟
به گزارش muscatdaily، هفتمین نشست وزرای آموزش عالی 

شورای همکاری خلیج فارس روز دوشنبه در مسقط )عمان( برگزار 

شـــد. این نشست که با حضور کشورهای GCC، شامل بحرین، 

کویـــت، عمان، قطر، عربستان ســـعودی و امارات متحده عربی 

برگزار شـــد بر موضوع های روز دنیا از جمله هوش مصنوعی در 

آموزش و تاثیر انقلاب چهارم صنعتی بر فرآیند یادگیری و توسعه 

و بهبود همکاری های بین المللی متمرکز شـــده اســـت. بحث 

محوری این نشست هم گنجاندن سواد مالی در برنامه های درسی 

برای دانشـــجویان منطقه بود. این نشست همچنین بر اهمیت 

همکاری و مشـــارکت به منظور دستیابی به هدف چهارم توسعه 

پایدار یعنی دســـتیابی به آموزش باکیفیت تاکید دارد. از سوی 

دیگر بیست وسومین نشست وزرای آموزش عالی و پژوهش های 

علمی نیز همزمان با این نشســـت برگزار شد که موضوعات مهم 

مورد بحث این نشست هم پیرامون تاکید بر اهمیت تمرکز بر تحول 

 ،GCC دیجیتال و امنیت سایبری در آموزش عالی در کشورهای

اهمیت تقویت همکاری با سازمان های منطقه ای و بین المللی 

متخصص در حوزه اعتبار آکادمیک و کیفیت آموزشی و نیز تاکید 

بر اهمیت حمایت محققان در موسسات پژوهشی علمی و مراکز 

پژوهشـــی در کشورهای GCC بوده است. وزرای آموزش عالی و 

هیات همراه در ادامه این نشست از نمایشگاه نوآوری های علمی 

دانشجویان که در حاشیه این دو نشست برگزار شد، بازدید کردند. 

این بار عمان میزبان برگزاری هفتمین دوره بود و سال آینده قرار 

است این نشست به میزبانی قطر برگزار شود. 

»مدیحه بنت احمد الشیبانیه«، وزیر آموزش عالی و رئیس فعلی 

جلســـه، پیشـــرفت ثابت و دیدگاه مشـــترک در بخش آموزشی 

کشـــورهای شـــورای همکاری خلیج فارس را برجسته کرد. او با 

تاکید بر اینکه سیســـتم های آموزشی روز دنیا نقش رو به رشدی 

در همسویی با اهداف توسعه پایدار ایفا کرده اند، عنوان کرد که 

کشورهای شـــورای همکاری خلیج فارس نتایج ملموسی را در 

بخش آموزش عالی شاهد هستند؛ چراکه معیارهای بین المللی 

مســـیر رو به رشـــد و مثبت منطقه را اثبات می کند. او در بحث 

پیشرفت های فناورانه بیان کرده است که تکامل سریع فناوری 

اطلاعات، پیشرفت بشـــر و رفاه اجتماعی- اقتصادی را تسهیل 

کرده اما ضروری است که سیستم های آموزشی ما، از ارزش های 

اخلاقی و مذهبی حمایت کنند که به جوامع خلیج فارس متصل 

می شوند. او همچنین دستورالعمل های اخیر یونسکو را پیرامون 

استفاده از فناوری در حوزه آموزش مورد تایید قرار داد که با اهداف 

کشورهای شورای همکاری خلیج فارس مطابقت دارد. او در ادامه 

به اهمیت و اولویت ســـواد مالی اشـــاره و بر آموزش مهارت های 

مالی تاکید و ارتباط آن را با دنیای امروز بیان کرد. او متذکر شد 

که مطالعات در این حوزه ها تاثیر مثبتی بر چنین آموزش هایی 

به منظور تصمیم گیری های مالی روزمره دانشجویان دارد. 

علاوه  بر این »جاسم محمد البودایوی«، دبیرکل شورای همکاری 

خلیج فارس تاب آوری وزرای آمـــوزش عالی و توانمندی آنها در 

تـــداوم آموزش به رغم چالش های جهانی را در دوران همه گیری 

کرونا ستودنی دانست و گفت: »تاکید رهبران ما بر اقدام مشترک 

و اشاره مکرر به مقوله آموزش در اجلاس سران شورای همکاری 

خلیج فـــارس، اعتماد جمعی را در توانمندســـازی جوانان برای 

رسیدن به آینده ای مرفه نشـــان می دهد.« وزرای آموزش عالی 

همچنین پیشنهاد عمان درمورد تبادل تخصص بین کشورهای 

شورای همکاری خلیج فارس را بررسی کرده و بر اهمیت تلاش های 

مشترک برای دستیابی به چهارمین هدف توسعه پایدار سازمان 

ملـــل متحد یعنی آموزش باکیفیت تاکید کردند. در انتها وزرای 

شرکت کننده در این نشست بر اهمیت حفظ ارزش های اخلاقی، 

مذهبی و خانوادگی در جوامع حوزه خلیج فارس تاکید کردند. آنها 

از تلاش های مشترک در سراسر بخش ها برای تقویت این اصول 

حمایت کرده و خانواده را به عنوان واحد اساسی پیشرفت و رفاه 

اجتماعی به رسمیت شناختند. 

به گزارش thearabianstories، »سید فهد بن محمود السعید«، 

معاون وزیر شـــورای وزیران هم در دیدار با وزرا بر توسعه آموزش، 

آموزش عالی و پژوهش و نیز اهمیت دستیابی به همکاری های 

بیشتر در میان کشورها تاکید کرد. او با اشاره به اینکه آموزش عالی 

رکن اساسی پیشرفت و سعادت ملت ها را تشکیل می دهد، افزود: 

»سرمایه گذاری در حوزه آموزش عالی از اولویت های اصلی تلاش 

برای همگام شـــدن با پیشرفت در جهان محسوب می شود.« در 

این نشست همچنین بر نقش هوش مصنوعی در فرآیند آموزشی 

و لزوم افزایش همکاری ها در زمینه های آموزشـــی، پژوهشی، 

مطالعاتی و تربیت معلم با تاکید بر برنامه های آموزشی با هدف 

حفظ ارزش های اجتماعی تاکید شد. 

راه اندازی مرکز هوش مصنوعی در عربستان

عربسـتان سـعودی با سـرمایه گذاری هایی که به ویژه در یک دهه گذشـته داشـته، در زمینه های علمی و پژوهشـی گام های بزرگی را برداشـته 

و در حـال تبدیـل شـدن بـه یـک کشـور پیشـرفته در خاورمیانـه اسـت. تنهـا طـی چنـد سـال ایـن کشـور بـه یکـی از قدرت هـای جهانـی در حوزه 

هـوش مصنوعـی و فنـاوری اطلاعـات تبدیـل شـده و از نظـر اسـتراتژی های دولتـی و آگاهی هـای اجتماعـی نسـبت بـه مقولـه هـوش مصنوعـی 

 IMD در دنیـا رتبـه دوم را از آن خـود کـرده اسـت. در ایـن میـان، ریـاض، سـی امین کشـور دنیـا و سـومین کشـور عربـی در شـاخص شـهرهای هوشـمند

2023 اسـت. از دسـتاوردهای مهـم عربسـتان میزبانـی 220 مرکـز داده دولتـی در پلتفـرم ابـری DEEM اسـت کـه منجر بـه صرفه جویـی و فرصت هـای درآمـدی بیـش 

از 13 میلیـارد و 300 میلیـون دلاری می شـود. همچنیـن ایـن کشـور بـا پیشـنهاد قانـون جدیـد مالکیـت فکـری، پیشـگام در وضـع مقـررات هـوش مصنوعـی در منطقـه 

خلیـج اسـت. عربسـتان در اقدامـی دیگـر، مرکـز جدیـد هـوش مصنوعـی را بـرای اسـتفاده نوآورانـه از ایـن فنـاوری در خاورمیانـه راه انـدازی کـرده اسـت. عربسـتان برای 

تقویت پژوهش های علمی بودجه ای 200 میلیون دلاری مشـخص کرده اسـت. این بودجه، بخشـی از اسـتراتژی دولت این کشـور برای توسـعه قابلیت های پژوهشـی 

دانشـگاه علـم و صنعـت ملـک عبداللـه اسـت. حضـور 40 روزه گـروه پژوهشـگران علمـی فرانسـوی در صحـرای عربسـتان از دیگـر مشـارکت های علمـی بیـن فرانسـه و 

عربسـتان اسـت. ایـن گـروه 33 نفـره، در آب وهـوای گـرم عربسـتان در روزهـای گـرم تابسـتان، انعطاف پذیـری بشـر را در تغییرات آب وهوایی مورد بررسـی قـرار دادند. در 

ماه هـای اخیـر همچنیـن  آمریـکا مشـارکت اسـتراتژیک 80 روزه ای را بـا عربسـتان حـول محورهـای سیاسـی، امنیـت، مبـارزه با تروریسـم، اقتصـاد و انرژی شـامل نوآوری 

انـرژی پـاک و دسـتیابی بـه خاورمیانـه ای آرام تـر و امن تـر آغـاز کـرد. بعـد از مذاکراتـی کـه بـرای آغـاز دوبـاره مشـارکت ایـران بـا عربسـتان انجـام شـد، تفاهمنامه هایـی 

مبنی بـر همکاری هـای مشـترک علمـی و پژوهشـی، شـرکت های دانش بنیـان و تبـادل نخبـگان امضـا شـد. 

2031، سالی برای قدرت گرفتن امارات در هوش مصنوعی دنیا

هـوش مصنوعـی از مهم تریـن مولفه هـا بـرای سـرعت گرفتـن امـارات در طرح هـای تحـول دیجیتـال بـه شـمار مـی رود. ایـن کشـور کـه یکـی 

از پیشـرفته ترین کشـورهای دنیـا در زمینـه فنـاوری اسـت از هـوش مصنوعـی در صنایـع مختلفـی چـون مدیریـت داده، غربالگـری نامزدهـای 

انتخاباتـی و مصاحبـه بـرای تقویـت اقتصـاد دیجیتـال بهـره می بـرد. همچنیـن وزیـر هـوش مصنوعـی، اقتصـاد دیجیتـال و برنامه هـای کاربـردی 

از راه دور بـر اسـتفاده از فناوری هـای دیجیتـال پیشـرفته و هـوش مصنوعـی بـرای حـل چالش هـای بخـش مراقبت هـای بهداشـتی تاکیـد کـرده اسـت. 

در ایـن راسـتا از نوآوری هـای جدیـد در حـوزه پزشـکی شـخصی اسـتفاده می شـود. مرکـز مالـی بین المللـی دبـی کـه برتریـن مرکـز مالـی جهانـی در خاورمیانـه، آفریقـا 

و آسـیای جنوبی اسـت، خبـر از راه انـدازی پردیـس دانشـگاهی هـوش مصنوعـی و Web 3.0 در ایـن کشـور داده کـه قـرار اسـت بـه بزرگ تریـن مجموعـه شـرکت های 

فنـاوری و هـوش مصنوعـی در منطقـه خاورمیانـه و آفریقای شـمالی )منطقـه منـا( تبدیـل شـود. امـارات بـا اسـتراتژی ملـی هوش مصنوعی قرار اسـت تا سـال 2031 به 

یکـی از قدرت هـای هـوش مصنوعـی در دنیـا تبدیـل شـود. راه انـدازی مرکـز یادگیـری ماشـینی و مرکـز تعالـی ازجملـه اقدامـات ایـن کشـور محسـوب می شـود. امارات 

در همـکاری دوجانبـه ای کـه بـا آمریـکا آغـاز کـرده بـا سـرمایه گذاری روی هـوش مصنوعـی و توسـعه آن، در حوزه هـای نظامـی و سیاسـی انجـام شـده اسـت. از نظـر 

نظامـی، گـروه عملیاتـی 59 فرماندهـی مرکـزی نیـروی دریایـی آمریـکا معـروف بـه ادغـام سـریع هـوش مصنوعـی مجهـز بـه سیسـتم های دریایـی بـدون خدمـه و نیـز 

نیـروی دریایـی امـارات نخسـتین تمریـن دوجانبـه مشـترک خـود را بـا بهره منـدی از سیسـتم هـوش مصنوعـی و بـدون خدمـه انجام دادنـد. همچنین شـرکت آمریکایی 

 G42 قـراردادی 100 میلیـون دلاری بـا امـارات بـرای تحویـل نخسـتین ابررایانـه متشـکل از 9 ابررایانـه هـوش مصنوعی با مشـارکت گـروه فناوری Cerebras Systems

مسـتقر در امـارات امضـا کـرده اسـت. در پـروژه جدیـدی کـه به تازگـی بیـن ترکیـه و امـارات بـه امضـا رسـید قـرار اسـت ایـن دو کشـور در زمینه هـای فضایـی و هـوش 

مصنوعـی بـا هم مشـارکت داشـته باشـند. 

طرح 2 میلیون دلاری عمان برای تقویت اقتصاد با هوش مصنوعی

در ماه های اخیر وزارت حمل ونقل، ارتباطات و فناوری اطلاعات عمان در ســـمیناری به نســـل جدید هوش مصنوعی و سیاست های مربوط به مقرارت استفاده از فناوری های 

مدرن پرداخت. در اســـتراتژی »فناوری های هوشـــمند 2040« که در عمان برنامه ریزی شده قرار است از توســـعه فناوری های هوشمند برای رونق کسب وکارها و کاهش تورم 

و بهبود وضعیت اقتصادی اســـتفاده شـــود. بیمارســـتان ها حتی می توانند از این فناوری ها در تشخیص بیماری ها بدون حضور بیمار استفاده کنند. استفاده از این فناوری ها در 

کاهش تصادفات، صنایع، حمل ونقل و... می تواند به کاهش بسیاری از هزینه ها کمک کند. در اقدامی مشترک، وزارت اقتصاد و وزارت حمل ونقل، ارتباطات و فناوری اطلاعات از طرح 

ملی توانمندســـازی اقتصاد ملی تقویت شـــده با هوش مصنوعی تا ســـال 2024 با سرمایه گذاری دو میلیون دلاری رونمایی کردند. این طرح با هدف تقویت سرمایه گذاری و یکپارچه سازی کاربردهای 

این فناوری در توســـعه بخش های مختلف اقتصادی در دهمین برنامه توســـعه پنج ساله عمان )2025-2021( اجرا شده است. عمان در زمینه فناوری خودروسازی در چند ماه گذشته با گروه صنعتی 

ایران خودرو همکاری خود را آغاز کرد. عمان که به دنبال توســـعه و تقویت تجارت و همکاری اقتصادی با ایران اســـت یک گروه فناوری را راهی ایران کرده تا از تجربیات گروه ایران خودرو اســـتفاده کند. 

در همکاری مشـــترک دیگر عمان با عربستان ســـعودی تفاهمنامه امضا کرده اســـت به طوری که صندوق توسعه عربستان سعودی توافقنامه 53 میلیون و 330 هزار دلاری را برای حمایت از شرکت های 

کوچک و متوسط عمانی امضا کرده است. این سرمایه گذاری بخشی از یک طرح حمایتی گسترده تر به ارزش 150 میلیون دلار است که قرار است با حمایت از فعالیت های مالی شرکت های کوچک 

و متوسط، اشتغالزایی و رشد اقتصادی و اجتماعی همراه باشد. 

سرمایه گذاری مشترک 1300 میلیون دلاری برای توسعه اقتصاد دیجیتال

بحرین و آمریکا در ماه های گذشـــته به دنبال تفاهمنامه هایی که امضا کردند، علاوه بر طرح های استراتژیک مشترک برای 

برقـــراری امنیت منطقه، امنیت دریایی و مقابله با تهدیدات جدید و فراملی، راه های جدیدی را هم برای گســـترش کمک ها 

و آموزش های به منظور تقویت امنیت ســـایبری، برنامه های امنیت مرزی و مشـــارکت برای اجرای قانون ارائه کردند. این دو قرار 

است در راستای تقویت روابط اقتصادی، همکاری هایی را نیز در زمینه ارتباطات از راه دور و حمایت از بهره وری انرژی و انتقال منابع 

انرژی پاک انجام دهند. علاوه براین، انگلیس هم در ماه های گذشـــته تمایل خود را به برقراری همکاری با بحرین در زمینه اقدامات علمی و فناوری 

اعلام کرده اســـت. انگلیس در نظر دارد طبق اســـتراتژی های جدید، تا ســـال 2030 به عنوان ابرقدرت فناوری در دنیا شناخته شود که برای رسیدن 

به این هدف چهار اصل را، شـــامل در دســـترس قرار دادن مقالات علمی، مســـئولیت پذیر بودن، برقراری امنیت و قابل انعطاف بودن مدنظر قرار داده 

اســـت که باید بتواند همکاری های فناورانه خود را به طور بین المللی برقرار کند. انگلیس در این مســـیر با بحرین مشارکت می کند. انگلیس و بحرین 

با ســـرمایه گذاری یک میلیارد و 300 میلیون دلاری به مشـــارکت اقتصاد دیجیتال پرداختند. بحرین همچنین در ماه های گذشـــته خبر از تکمیل 

طرح هوش مصنوعی برای تولید »آنُد ســـبز« داد که با همکاری یکی از مراکز تحقیق و توســـعه هوش مصنوعی در این کشور به سرانجام رسید. شرکت 

خانواده که یک شـــرکت خصوصی مدیریت دارایی های خانوادگی اســـت، اقدام به راه اندازی آزمایشگاه فین تک در بحرین کرده است تا بتواند از این 

طریق، چشـــم انداز دیجیتال ثروت افراد را تعریف کند. این آزمایشـــگاه، مرکزی برای همکاری با کارشناسان پیشرو در صنعت، استارتاپ های فین تک 

و موسسات دانشگاهی خواهد بود. 

هدف گذاری بازار 646 میلیون دلاری هوش مصنوعی قطر تا 2030

شـورای پژوهـش، توسـعه و نـوآوری قطـر و شـرکت سـنگاپوری EnterpriseSG طـی یـک همـکاری اسـتراتژیک در راسـتای 

تقویـت همکاری هـا و نوآوری هـای آزاد تفاهمنامـه امضـا کردنـد. بـه دنبـال ایـن تفاهمنامـه، قـرار اسـت قطـر بـه یـک اقتصاد 

دانش بنیـان و نـوآور تبدیـل شـود. در همـکاری دیگـری کـه قطـر بـا سـنگاپور آغاز کرده، قرار اسـت اسـتارتاپ های فنـاوری قطر 

و سـنگاپور راحت تـر بـه بازارهـای یکدیگـر دسترسـی پیـدا کـرده و در زمینـه حمل ونقـل و لجسـتیک، انـرژی، تولید و دیجیتالی سـازی 

مشـارکت داشـته باشـند. علاوه برایـن، شـورای پژوهـش، توسـعه و نـوآوری قطـر در همـکاری بـا مرکـز نـوآوری و توسـعه فنـاوری اسـپانیا، طـرح نوآوری 

قـرص اسـپانیا را کلیـد زدنـد. هـدف از ایـن طـرح مشـترک سـرمایه گذاری مشـترک بـرای حمایـت از پروژه هـای تحقیـق و توسـعه عنـوان شـده اسـت. 

آمـوزش عالـی قطـر در حـال توسـعه یـک اسـتراتژی هـوش مصنوعـی بـرای بخـش آمـوزش اسـت که جـزء چشـم انداز ملـی قطـر 2030 در زمینه هوش 

مصنوعی قرار می گیرد. این اسـتراتژی بر دسترسـی آسـان و اسـتفاده بهینه از کلان داده در تنظیم فرآیند آموزشـی متمرکز خواهد شـد. علاوه براین، 

قطـر قـرار اسـت مجموعـه ای از کسـب وکارهای تخصصـی در سـطح جهانـی فعـال در حـوزه فناوری هـای نوظهـور ماننـد هـوش مصنوعـی ایجـاد کند. 

ایـن کشـور در قالـب ایـن اسـتراتژی ملـی هـوش مصنوعـی بـه نفـع اقتصـاد قطـر، از مفهـوم هـوش مصنوعـی در کنـار اقتصاد بهـره می برد و قرار اسـت 

براسـاس چشـم انداز ملـی قطـر 2030، ایـن کشـور را بـه »قطـر هوشـمند« تبدیـل کـرده و اقتصـاد دیجیتـال را در ایـن کشـور توسـعه دهـد. پـارک علم 

و فنـاوری قطـر، شـرکت متـا، مایکروسـافت ازجملـه سـرمایه گذاران مشـترک ایـن طـرح محسـوب می شـوند. انتظـار مـی رود بـازار هـوش مصنوعـی در 

قطـر در پایـان سـال 2023 بـه 220 میلیـون دلار برسـد و بـا میانگیـن رشـد سـالانه 16.66 درصد همراه باشـد. با سـرمایه گذاری های انجام شـده قرار 

اسـت ایـن بـازار در سـال 2030 بـه 646 میلیون دلار برسـد. 

سرمایه 2 میلیون دلاری گوگل در کویت

کویت از تازه ترین اقداماتی که در حوزه هوش مصنوعی انجام داده توانســـته از یک گوینده 

اخبار مجازی رونمایی کند که براســـاس هوش مصنوعی طراحی شـــده و قرار است در آینده 

به صورت آنلاین اخبار را قرائت کند. در همکاری مشترک کویت و آمریکا، بر تعیین کمیت تاثیر 

هوش مصنوعی بر اقتصاد جهانی با تمرکز بر کویت و آمریکا تاکید شده است. این دو کشور قرار است 

در زمینه سیستم های هوشمند و قوانین مربوط به هوش مصنوعی در بخش تسلیحات با یکدیگر مشارکت کنند و قرار 

اســـت دو کشـــور تجربیات خود را در زمینه کار روی این فناوری به اشتراک بگذارند. آمریکایی ها مهم ترین دلیل خود 

را از این همکاری، تبادل اطلاعات به منظور جلوگیری از نفوذ تروریســـت ها به فناوری هوش مصنوعی اعلام کرده اند. 

علاوه بر این، راه اندازی دفتر محاســـبات ابری گوگل در کویت از دیگر اتفاقاتی اســـت که در چند ماه گذشته رخ داده 

اســـت. این شـــرکت تحت مدل تجاری »شرکت یک نفره«، طبق تفاهمنامه ای با سرمایه دو میلیون دلاری فعالیت خود 

را آغاز خواهد کرد. 
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جهانجهان  شهرشهر
انتقال نیروهای نظامی آذربایجان به مرزهای ارمنستان احتمال وقوع جنگ دیگری را تقویت کرده است

پایان روسیه در  قفقاز جنوبی؟
فرهیختگان  رشد حملات لفظی در مطبوعات و تریبون های رسمی آذربایجان علیه 

ایروان و اعزام نیروهای نظامی به مرزهای جنوب شرقی ارمنستان و تجمیع آنها در چند 

منطقه، نشانه های آمادگی باکو برای یک جنگ دیگر است. باکو هم مدعی است که 

ایروان نیرو و تجهیزات نظامی را به نقاط مشـــترک مرزی منتقل کرده است. قضاوت 

درباره اینکه چه کســـی دروغ می گوید چندان دشـــوار نیست. باکو به مدد دلارهای 

نفتی و خریدهای تســـلحاتی از ترکیه و رژیم صهیونیســـتی و پیروزی در جنگ سال 

2020،  انگیزه مضاعفی برای تمام کردن کار در منطقه قره باغ کوهستانی دارد. الهام 

علی اف، رئیس جمهور آذربایجان مطمئن است در نبرد بعدی چنین هم خواهد شد اما 

قره باغ کوهستانی کف خواسته های جاه طلبانه علی اف است. کریدور )دالان( زنگزور، 

چیزی است که رئیس جمهور آذربایجان و بیش از آن، رجب طیب اردوغان رئیس جمهور 

ترکیه به دنبال تحمیل آن بر ارمنستان هستند. این کریدور ضمن اتصال آذربایجان 

به جمهوری خودمختار نخجوان از طریق استان سیونیک ارمنستان مرزهای ایران و 

ارمنستان را به طور دائم قطع می کند. همین موضوع نیز باعث شده است تا تهران چه 

در طول جنگ سال 2020 و چه پس از آن صراحتا اعلام کند که تغییر ژئوپلیتیکی 

و جابه جایی مرزهای کشورهای منطقه در قفقاز را »خط قرمز« خود می داند. حسین 

امیرعبداللهیان، وزیر خارجه نیز در نشست مطبوعاتی با »آرارات میرزویان« همتای 

ارمنستانی خود در ایروان تلویحا کشورهایی که به دنبال ایجاد کریدور زنگزور هستند 

را تهدید کرد که »تدابیر لازم برای جلوگیری از چنین نیاتی را به کار خواهیم گرفت.« 

درباره منظور وزیرخارجه از »تدابیر لازم« توضیحی داده نشده است اما شعیب بهمن، 

کارشناس مسائل اوراسیا، اسفند سال گذشته از واکنشی» شبیه واکنش روسیه در 

اوکراین« سخن گفته است. او گفته »خطوط قرمز ایران در قفقاز ترسیم شده اند و تخطی 

از آن غیرممکن است. واکنش ایران به ماجراجویی باکو و حامیان آن چندوجهی خواهد 

بود که یکی از وجوه آن می تواند شبیه واکنش روسیه در اوکراین باشد.« تنها مقاومت 

ایران در برابر تغییرات ژئوپلیتیکی در قفقازجنوبی و این پروژه جاه طلبانه، مانع اجرای 

آن شـــده است. اردوغان پس از سفری که به آذربایجان داشت به این موضوع اشاره 

کرد و گفت که »ایران مانع بازگشایی کریدور زنگزور« است: »مساله ما درباره موضوع 

بازگشایی این کریدور و ارتباط نخجوان با جمهوری آذربایجان از این مسیر ارمنستان 

نیست، بلکه مشکل ما در این خصوص با ایران است.«

قفقاز؛ حیاط خلوتی که دیگر نیست
ارمنستان در جنگ 2020، تقریبا همه امیدش به روسیه و حمایت های این کشور بود 

اما مسکو به دلیل چرخش مقامات ایروان به سمت غرب، کمکی به این کشور نکرد تا 

اولین قربانی این جنگ، ارمنستان و قربانی دوم، روسیه باشد. بسیاری از تحلیلگران 

بی میلی روسیه به ایستادگی در برابر آذربایجان را ناشی از نفوذ رو به کاهش مسکو در 

منطقه قفقاز دانستند. این نفوذ رو به کاهش با حمله روسیه به اوکراین در فوریه 2022 

تشدید شد. روسیه با وقوع جنگ اوکراین به دلیل لزوم تمرکز بر جنگ و تلفات ناشی 

از آن، قدرت بازیگری موثر خود در قفقاز را از دست داده است. از سوی دیگر مسکو به 

دلیل قطع ارتباط با غرب اتکای بیشتری بر کانال های ارتباطی باقی مانده پیدا کرده و 

همین امر باعث وابستگی روسیه شده است. این موضوع در اظهارات نادمانه مقامات 

ایروان که ناتوانی مســـکو را در جنگ پیشین تجربه کرده اند، به وضوح قابل مشاهده 

است. نیکول پاشینیان، نخســـت وزیر ارمنستان در مصاحبه  با روزنامه ایتالیایی»لا 

رپوبلیکا« روسیه را به ناتوانی در تضمین امنیت ارمنستان در مواجهه با آنچه که به گفته 

او »تجاوزگری« جمهوری آذربایجان بر سر منطقه جداشده قره باغ کوهستانی )ناگورنو 

قره باغ( نامیده، متهم کرد. او گفته که »سیاست کشورش مبنی بر تکیه صرف به روسیه 

برای تضمین امنیت خود یک اشتباه استراتژیک بوده؛ چراکه مسکو قادر به انجام این کار 

نبوده و درحال کاهش نقش خود در منطقه است.« همین خطای راهبردی باعث شده 

تا ارمنستان برای رزمایش مشترک با ایالات متحده آمریکا لحظه شماری کند؛ موضوعی 

که البته به مذاق روس ها چندان خوش نیامد. به عنوان نمونه »دیمتری پســـکوف«، 

سخنگوی کرملین در واکنش به اظهارات پاشینیان گفت: »در شرایط کنونی این نوع 

رزمایش هـــای نظامی کمکی به تثبیت اوضاع نمی کند و باعث ایجاد فضای اعتماد 

نمی شود.« پسکوف گفت: »روسیه به عنوان یک ضامن امنیتی به تعهدات خود پایبند 

خواهد بود و به کار دقیق، منسجم و سازنده خود با ایروان و باکو ادامه خواهد داد.« 

ضعف های روسیه ناتو و ترکیه را به قفقاز کشاند
در محافل سیاسی و تحلیلی ارمنستان، این سوال که آیا جمهوری ارمنستان باید عضو 

سازمان پیمان امنیت جمعی )CSTO( بماند یا از آن خارج شود، مورد بحث است. این 

تا حد زیادی به دلیل این واقعیت اســـت که ارمنستان به طور مداوم با ضرورت ایجاد 

یک سیستم امنیتی برای مقابله با تهدیدات و چالش های خارجی که پس از جنگ 

2020 آرتســـاخ با آن مواجه است، روبه روست. از آنجایی که استراتژی ها و ابزارهای 

قبل از جنگ در صحنه ناکارآمد هستند، دولت به دنبال راه حل های جامع برای حفظ 

حاکمیت، تمامیت ارضی و استقلال خود است. با این حال، این کار به دلیل نوسانات 

ژئوپلیتیکی ناشی از درگیری بین روسیه و اوکراین و سیاست های آذربایجان در قبال 

ارمنستان، دشوارتر شده است. در ایروان هم مخالفان خروج از پیمان امنیت جمعی 

و هم موافقان آن، در یک موضوع متحد هستند؛ آنها به شدت به عامل روسیه، چه در 

شکل مثبت یا منفی، تکیه می کنند. در سال های گذشته، ارمنستان پایه مفهومی 

روشنی برای استراتژی امنیت ملی نداشته است. اندیشه سیاسی به باورهایی ازجمله 

»روسیه هرگز اجازه جنگ در قفقاز جنوبی را نخواهد داد«، محدود شده است. روسیه 

در صورت تشدید تنش نظامی از ارمنستان حمایت خواهد کرد، زیرا ارمنستان متحد 

استراتژیک روسیه است. آنها باور داشتند CSTO ساختاری است که براساس اصل 

دفاع دسته جمعی عمل می کند، بنابراین تجاوز به اراضی مستقل ارمنستان به معنای 

تجاوز به همه کشورهای عضو خواهد بود. به عبارت دیگر، ارمنستان به طور فزاینده ای 

به یک متحد استراتژیک برای نیازهای اقتصادی، سیاسی و نظامی خود متکی و معتقد 

بود انجام این کار تنها راه نجات خود است. روسیه اگرچه درس سختی به غربگرایان 

در ایروان داد اما با آنها خودش را نیز در قفقاز بی اعتبار ساخت و زمینه را برای بازیگری 

ترکیه و ناتو در منطقه فراهم ســـاخت. درباره چرایی این نقش آفرینی روسیه به نکات 

ذیل می توان اشاره کرد.

روســـیه نیروها، افسران و سربازان حرفه ای خود را از قره باغ و پایگاه گیومری 1 

ارمنستان تخلیه و آنها را با نیروهای سطح پایین تری جایگزین ساخته است. 

این اقدام توانایی نظامی روس ها در قفقاز جنوبی را کاهش داده  است. 

به جهت وقوع جنگ اوکراین و مسدود شدن بسیاری از مسیرهای زمینی و 2 

مالی، ترکیه و راه های عبوری از آذربایجان برای روسیه دارای اهمیت دوچندانی 

شده اند. بر همین اساس به نظر می رسد مسکو به دلیل این وابستگی، وارد تنش جدی 

با آنکارا و باکو بر سر قفقاز آن هم بر سر یک کریدور باریک در جنوب استان سیونیک 

ارمنستان نخواهد شد. 

پس از حمله روســـیه به اوکراین، غرب تلاش کرده تا حد ممکن روســـیه را در 3 

جامعه بین المللی منزوی سازد. اگر مسکو همزمان با اوکراین کشور دیگری 

را نیز هدف قرار دهد، روند انزوای این کشور شدت خواهد یافت. طرف های ذی نفع 

در قفقاز قصد دارند با استفاده از خودداری محتمل روس ها از ورود به درگیری دوم، 

اقدامات خود در قفقاز را اجرایی سازند. 

هجوم روسیه به اوکراین باعث شد غرب ضمن ادغام سطح بالاتر این کشور 4 

در ســـاختارهای خود، نیابتی ها و مزدورانی را راهی اوکراین ســـازد. روس ها 

نگرانند تحرکات آنها در قالب مجازات آذربایجان یا طرف های ارمنی وابسته به غرب، 

دولت های این منطقه را نیز طعمه غرب ساخته و ناتو با سوءاستفاده از وقوع جنگ، 

مزدورانش را راهی قفقاز سازد. 

اگـــر روســـیه با وجود ده ها یا صدها هزار نیـــرو در جنوب اوکراین که متصل 5 

به خاک این کشـــور بوده و دارای جمعیت روس تبار اســـت، دچار مشـــکل 

شـــده اســـت، این مســـاله در قفقاز شـــدیدتر خواهد بود. روس ها از طریق مسیر 

مســـتقیم زمینی به قفقاز دسترســـی ندارند و این منطقه نیز میزبان جمعیت های 

بزرگـــی از روس تبـــاران نیســـت. ناتـــو و ترکیه می داننـــد روس ها کـــه از اوکراین 

زخـــم خورده انـــد، در شـــرایطی پیچیده تـــر وارد جنگ و درگیری نخواهند شـــد. 

نگاه روسیه به جنگ جدید
روسیه از وقوع جنگ جدید در قفقاز خرسند نیست زیرا می داند در سایه عدم توانایی 

تحرک این کشور، دیگران از آن بهره خواهند برد. 

اگر قره باغ به طور کامل از دســـت ارمنی ها خارج شود، روسیه زیان بزرگی را 1 

متحمل خواهد شد. استقرار نظامی روسیه در این منطقه براساس حفاظت 

از ساکنان ارمنی آن دارای مشروعیت است. از سوی دیگر هرگاه ارمنستان خواهان 

واگرایی از روسیه بوده است، قره باغ همانند ترمز سیاست خارجی این کشور عمل کرده 

است؛ زیرا هرگونه واگرایی از مسکو می تواند به زیان ارمنی ها در قره باغ منجر گردد. با 

حل و فصل قضیه قره باغ به هر شکل  مسکو زیان خواهد دید. 

روســـیه افزایش حضور ترکیه و نیابتی هایش در قفقاز را تهدید بزرگی تلقی 2 

می کند. مسلمانان و ساکنان ترک تبار روسیه، از قفقاز تا جنوب مسکو را در 

بر گرفته اند و با قفقاز پیوستگی دارند. درصورت دستیابی محور ترکی با همراهی ناتو 

به قفقاز، از این منطقه تا جنوب مسکو دچار تلاطم خواهد گشت. 

گام های ایروان به سوی غرب 
ارمنســـتان با ریاست نیکول پاشینیان بر دولت، وضعیت پیچیده ای دارد. از یک سو 

نقش ناتو در شکســـت سال 2020 قره باغ آشکار است و از سوی دیگر ایروان دل در 

گروی غرب دارد. 

ارمنستان خواهان جدایی از روسیه یا دست کم ایجاد بالانس در تعامل با غرب 1 

است. این روند در میان رهبران و ملت ارمنستان ایجاد شده و توسط دیاسپورای 

ارمنی غرب نشین نیز حمایت می شود و بر همین اساس قدرتمند و ریشه دار است. این 

مساله آشکار می سازد ایروان حتی درصورت حمایت مسکو از خود، گام برداشتن به 

سمت غرب را رها نخواهد کرد. همچنین این پدیده آشکار می سازد ارمنی ها با وجود 

بازیگری ناتو علیه شان در قضیه قره باغ، از غرب دور نمی شوند. 

به لحاظ امنیتی ارمنســـتان درحالی که در ســـازمان پیمان امنیت جمعی 2 

عضویت داشـــت در جنگ با آذربایجان که عضو هیچ پیمانی نبود، شکست 

خورد. ایروان با ثبت این خاطره تلخ متوجه شد مسکو قابل اعتماد نیست. به همین 

دلیل ارمنستان پیشنهاد روسیه برای برگزاری رزمایش سازمان پیمان امنیت جمعی 

را در خاک خود رد کرد و ســـپس یک گام معنادار برداشـــت و نماینده خود را از پیمان 

امنیت جمعی )CSTO( برکنار و او را به ســـمت ســـفیر ارمنستان در هلند منصوب 

کـــرد و هیچ نماینده ای را به عنوان جایگزین در پیمان امنیت جمعی منصوب نکرد. 

دولت های کوچک که قادر بـــه ایجاد موازنه در برابر دولت های اطراف خود 3 

نیستند، به سمت همکاری با کشورهای بزرگ تر روی می آورند. ارمنستان با 

غیرموثر بودن همکاری هایش با روسیه، حالا به دنبال غرب است. ارمنی ها به دلیل 

مسیحی بودن و لابی قوی در غرب این گونه می اندیشند که حمایت این جبهه را در 

برابر دیگران به دســـت می آورند و همچنین غرب می تواند میان آنها و ترکیه که پشت 

آذربایجان قرار دارد، میانجیگری کند. 

 
مداخله گران بین المللی

در کنار روسیه که بازیگر سنتی قفقاز تلقی می شود، امروزه صفی از بازیگرانی همچون 

هند و پاکستان تا ناتو و ترکیه در این منطقه حضور یافته اند. 

ترکیه از کنار جنگ قفقاز و با توجه به احتمالات موجود، اهداف چندگانه ای 1 

را پیگیری می کند. یکی از این اهداف »گسترش نفوذ منطقه ای« با حضور در 

قفقاز است. هدف دیگر می تواند موضوع »ایجاد محور منطقه ای« مانند ایران و عربستان 

باشـــد زیرا ایران با توجه به متحدان دولتی و غیردولتی خود در عراق، سوریه، لبنان و 

یمن محور مقاومت را تشکیل داده و عربستان نیز در قالب شورای همکاری خلیج فارس 

دارای یک محور است. »ایجاد اتصال مابین ترکیه و سرزمین های اصلی قوم ترک در 

سرزمین های میانی آسیا شامل آسیای میانه، خاور دور روسیه و سین کیانگ چین« 

هدف بزرگ آنکارا به نظر می رسد اما با توجه به نگاه های نگران قدرت های شرقی اجرایی 

شدن آن مخاطره برانگیز است. آنکارا از سویی دیگر به دنبال افزایش عمق استراتژیک 

خود است. وسعت ترکیه 80 میلیونی به اندازه کافی بزرگ نیست و این کشور به زعم 

خود باید آن را از روش های دیگر افزایش دهد. 

عامل مهمی که ترکیه را به توسعه طلبی واداشته است، انباشت قدرت در این کشور 

طی چند دهه گذشته، از بین رفتن مهار قدرت های بزرگ به دلیل روند کثرت قدرت 

در جهان و آرزوی بازیابی جایگاه امپراتوری عثمانی است. آنکارا می داند برای بازیابی 

این جایگاه نیازمند وســـعت، جمعیت و منابع بیشتری است که این مسائل از طریق 

پیگیری توسعه طلبی قابل دستیابی اند. 

پاکستان قصد دارد با حضور در قفقاز و تشدید تنش در این منطقه، کریدور 2 

شمال-جنوب را که باعث افزایش همگرایی هند با روسیه و تقویت اقتصادی 

دهلی نو از طریق دسترسی کوتاه تر به اروپا می شود را مسدود سازد. به نظر می رسد 

اســـلام آباد از رهگذر همراهی با ترکیه خواهان کســـب منافع اقتصادی و همچنین 

دسترسی به صنعت تسلیحاتی ترکیه باشد. پاکستان تاکنون از ترکیه ناو و توپخانه 

سنگین خریداری کرده و به دنبال دریافت بالگردهای تهاجمی از این کشور است. 

دسترسی ترکیه و ناتو به آسیای میانه، وضعیت چین را بغرنج خواهد کرد. با 3 

وجود تهدید اتصال کشورهای ترک علیه پکن، چین نه تمایل به دخالت در 

قضایای قفقاز را دارد و از توانایی لازم برای این اقدام بهره مند است. 

هند می داند با ایجاد کریدور زنگزور، عملا کریدور شمال-جنوب مسدود شده 4 

یا با مشکل مواجه خواهد شد. از سوی دیگر پاکستان عضو یک محور موفق 

منطقه ای خواهد شد که این مساله می تواند در آینده پیامدهایی منفی برای دهلی نو 

به دنبال داشته باشد. 

وضعیت نظامی جنوب قفقاز
برای تعداد نفرات ارتش آذربایجان و ارمنستان عددهای مختلفی عنوان شده است. 

بر همین اساس نفرات ارتش این دو کشور را به طور تخمینی ارزیابی می کنند. ارتش 

آذربایجان باید به شکل عملی به 100 هزار سرباز و ارمنستان به 50 هزار سرباز دسترسی 

داشته باشند. در کنار این دو قدرت های خارجی نیز در قفقاز دارای نیرو هستند. روسیه 

چهار هزار و 500 سرباز در پایگاه گیومتری ارمنستان و دو هزار نیرو در قره باغ در اختیار 

دارد. به نظر می رسد ترکیه نیز تعداد محدودی نیروی رزمی در منطقه نخجوان مستقر 

کرده باشد. روسیه به دلیل گرفتاری در جنگ اوکراین قادر به مداخله در جنگی دیگر 

در قفقاز نیست. ترکیه نیز به دلیل استقرار 5 تا 10 هزار نظامی در سوریه و تا سه هزار 

نظامی در خاک عراق به دشواری قادر به مداخله در درگیری های این منطقه است. 

آنکارا می داند درصورت مداخله در قفقاز 8 تا 13 هزار نظامی اش در سوریه و عراق با 

محیط جنگی مواجه خواهند شد. 

وضعیت ایران
تهران به صراحت اعلام کرده تغییر ژئوپلیتیک قفقاز خط قرمزش است. به عبارتی دیگر 

هرگونه تلاش برای اتصال مســـتقیم آذربایجان و ترکیه در کنار مسدودسازی مسیر 

تاریخی ایران به اروپا که از ارمنســـتان می گذرد، با واکنش تهران مواجه خواهد شد. 

ایران برای اقدام در قفقاز، برخلاف برداشت ها نیازمند به کارگیری نیروهای نظامی در 

تعداد بالا نیست. آنها برای جلوگیری از وارد آمدن آسیب به شهرهای مرزی و ممانعت 

از نفوذ عناصر مسلح به داخل کشور در مرزها مستقر خواهند شد، اما ابزار اصلی نبرد 

نخواهند بود. ایران برای جلوگیری از تغییر ژئوپلیتیک قفقاز به موشک های بالستیک 

و بیشـــتر از همه پهپادهای انتحاری متکی خواهد بود تا پایگاه های اصلی، خطوط 

تدارکاتی، انبارهای مهمات، مراکز تجمع نیروها و درصورت لزوم زیرساخت های طرف 

متخاصم را در هم بکوبد. تهران پیش از این نیز نیروی نظامی چندانی برای پیروزی در 

جنگ های متعدد منطقه ای به کار نگرفته است و قفقاز نیز برخلاف برداشت طراحان 

غربی از این قاعده مستثنی نیست.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

بررسی شکست های بایدن مقابل ایران در کنگره 
گروهی از اعضای مجلس نمایندگان آمریکا قرار است در یک جلسه استماع 

طی روزهای آینده دلایل شکست های رئیس جمهور آمریکا مقابل ایران را 

بررســـی کنند. به گزارش تسنیم، گلن گراثمن، رئیس کمیته امنیت ملی، 

امور مرزی و امور خارجه در بیانیه ای که در وب ســـایت مجلس نمایندگان 

آمریکا منتشـــر شـــد، اعلام کرده اســـت هفته آینده نشستی با موضوع 

»راهبرد خطرناک: بررسی شکست های دولت در قبال ایران« برگزار خواهد 

شد. گراثمن افزود: »سیاســـت خارجی بایدن درخصوص ایران کماکان 

منطقی نیست و ایمنی آمریکایی ها را چه در داخل و چه در خارج به خطر 

می اندازد.« توافق مبادله زندانی با ایران، آزادســـازی شش میلیارد دلار از 

دارایی های ایران در کره جنوبی، عدم شفافیت درباره تعلیق از کار »رابرت 

مالی«، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران و مذاکرات هســـته ای با ایران از 

جمله موضوعاتی هســـتند که گراثمن به عنوان محورهای انتقاد از دولت 

بایدن در بیانیه اش به آنها مختصرا اشاره کرده است. 

مسکو: ۶۳۰ نظامی اوکراین کشته شدند
وزارت دفاع روســـیه می گوید در 24 ساعت گذشته 21 عملیات تهاجمی 

ارتـــش اوکراین علیه نیروهای خود را دفع کرده و نظامیان کی یف متحمل 

تلفات حدودا ۶30 نفری شـــدند. به گزارش فارس، وزارت دفاع روســـیه 

گفت که این 21 عملیات به مواضع نیروهای روسیه در محورهای جنوب 

دونتسک، کوبیانسک، زاپروژیا، کراسنی لیمان و خِرسون بوده است. این 

وزارتخانه توضیح داد که در جریان مقابله نیروهای روس با حملات ارتش 

کی یف حجم زیادی از تجهیزات جنگی آنها نابود شد. در این بیانیه آمده 

اســـت که یک انبار مهمات صحرایی متعلق به نیروهای مسلح اوکراین در 

منطقه شهر نوودونتســـکویه در جمهوری خلق دونتسک نیز در حملات 

هوایی روسیه از بین رفت. پیش از این، یک نظامی ارتش اوکراین به روزنامه 

»کی یف پســـت« گفته بود: »هر صد متر از زمینی که به دســـت می آوریم 

بـــه معنای چهار تا پنج پیاده نظام اســـت که صفوف را ترک کرده اند. این 

میانگین تلفات است.« 

یگان هایی از بورکینافاسو وارد نیجر شدند
یک منبع نظامی در نیجر از ورود یگان هایی از ارتش بورکینافاســـو به این 

کشور برای آموزش جهت عملیات ضد تروریسم خبر داد. به گزارش ایسنا، به 

نقل از شبکه خبری الجزیره، رهبران دولت انتقالی در نیجر متعهد شده اند 

که با هرگونه مداخله خارجی نظامی مقابله کنند. بورکینافاسو و مالی نیز 

اعلام کردند از مقامات نظامی در نیامی حمایت می کنند. در این راســـتا 

یک منبع نظامی در نیجر اعلام کرد که یگان هایی از ارتش بورکینافاســـو 

برای آموزش در راستای عملیات ضدتروریسم وارد نیجر شدند. در همین 

حال، مسئول اطلاع رسانی شورای نظامی نیجر استقرار یگان های نظامی 

بورکینافاســـو در این کشور در راستای شرکت در جنگ را تکذیب و اعلام 

کرد که این نیروها تنها برای آموزش در زمینه مبارزه با تروریسم وارد نیجر 

شده اند. پیش تر وزرای خارجه بورکینافاسو و مالی بعد از سفر به نیجر در 

ماه آگوست اعلام کردند که مداخله نظامی در نیجر به منزله اعلام جنگ 

علیه کشورهای آنهاست. 

خلبانان نتانیاهو را به آمریکا نمی برند
برای سومین بار خلبان های بزرگ ترین شرکت هواپیمایی رژیم صهیونیستی 

اعلام کردند که حاضر به هدایت هواپیمای حامل نخست وزیر این رژیم برای 

سفر به نیویورک نیستند. به گزارش فارس، خلبانان شرکت هواپیمایی »ال عال« 

به عنوان بزرگ ترین شرکت هواپیمایی رژیم صهیونیستی اعلام کرده اند در 

اعتراض به طرح »تغییرات کلان قضایی« حاضر به هدایت هواپیمایی نیستند 

که قرار است »بنیامین نتانیاهو« را به نیویورک برای حضور در نشست مجمع 

عمومی سازمان ملل ببرد. به نوشته وبگاه خبری عرب48، در ماه فوریه نیز 

خلبان های این شرکت حاضر نشدند نتانیاهو و همسرش را به پاریس ببرند. 

یک ماه بعد نیز به هنگام سفر نتانیاهو به ایتالیا، همین اتفاق تکرار شد. سفر 

نخســـت وزیر اسرائیل به نیویورک10 روز دیگر انجام خواهد شد. در گزارش 

شبکه 13 عبری زبان آمده است: »ما از خلبان هایی صحبت می کنیم که جزء 

بهترین خلبانان شرکت ال عال و باتجربه ترین نیروهای این شرکت هستند 

که بیشترشان در نیروی هوایی اسرائیل خدمت کرده اند.«

برگزاری کمیسیون مشترک نظامی ایران و آذربایجان در باکو
در میانه تشدید تنش ها در مرز جمهوری آذربایجان و ارمنستان، خبرگزاری تسنیم از برگزاری جلسه کمیسیون مشترک نظامی ایران و جمهوری آذربایجان در باکو خبر داد. 

این کمیسیون قرار است امروز برگزار شود. پیش از این، سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستادکل نیروهای مسلح کشورمان در گفت وگوی تلفنی با ژنرال ذاکر حسن اف 

وزیر دفاع جمهوری آذربایجان بر توسعه مناسبات و همکاری های دفاعی و نظامی دوجانبه تاکید کرده بود. وی از آمادگی کامل نیروهای مسلح کشورمان برای شرکت در 

کمیسیون مشترک نظامی در باکو خبر داده و تصریح کرده بود: »ایجاد امنیت و آرامش در مرزهای مشترک تنها با همدلی و وحدت بین کشورهای همسایه امکان پذیر است 

و حضور بیگانگان در منطقه موجب تنش و اختلاف خواهد شد. در همین چهارچوب هیاتی از ستادکل نیروهای مسلح کشورمان به ریاست امیر سرتیپ احدی که سرتیپ 

سیدمهدی فرحی جانشین وزیردفاع نیز در آن حضور دارد برای تقویت همکاری های نظامی و دفاعی دو کشور به آذربایجان می رود.«

  نقشه ای از تجمع نیروهای ارتش باکو در کنار مرز ارمنستان
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تکرار صفر تا صدی تجربه سال 97 
یکی از اســـتدلال های مخالفان تغییر نرخ تسعیر این است 
که آنها می گویند دولت روحانـــی از عواقب تورمی تغییرات 
نرخ تسعیر واهمه داشـــت و این اقدام را تورم زا می دانست، 
امـــا نکتـــه قابل تامل اینکه آنچه در چندمـــاه اخیر در بحث 
نرخ تســـعیر خوراک و نرخ پایه عرضه محصولات پتروشیمی 
و پالایشـــی تجربه شد، دقیقا مرور صفر تا 100 تجربه دولت 
روحانی در ســـال 1397 است. موضوع از این قرار است که 
دولت روحانی از 22 فروردین تصمیم گرفت نرخ تســـعیر ارز 
حاصل از صادرات+ نرخ خوراک پتروشـــیمی+ نرخ مبنای 
قیمت پایه در بورس کالا را همگی 4200 تومان اعلام کند. 
در 16 مردادماه این نرخ برای تســـعیر ارز حاصل از صادرات 
پتروشـــیمی به نرخ بازار ثانویه تغییر داده شـــد اما برای نرخ 

خـــوراک+ نرخ پایه عرضه محصولات در بورس کالا همچنان 
نرخ ارز 4200 تومان استفاده شد. در 12 مهر 97 نرخ خوراک 
هم به بـــازار ثانویه رفت و در 23 مهر دولت آخرین اصلاحیه 
را انجـــام داد و نرخ مبنای قیمت پایه در بورس کالا را به بازار 
ثانویه برد. به این ترتیب دولت با این استدلال که نرخ تسعیر 
4200 تومانی در شرایطی که نرخ ارز تغییرات قابل توجهی 
داشـــته، رانت و فساد ایجاد می کرد و در مقطعی کوتاه مثلا 
برای محصولات پلیمری مازاد تقاضای 6 میلیون تنی ایجاد 
کرده بود، دست به اصلاح سیاستگذاری نرخ خوراک و نرخ 
پایه عرضه محصولات پتروشیمی و پالایشی در بورس کالا کرد. 
این اتفاق در ســـال جاری یک بار دیگر تجربه شد و نتایج آن 

ظاهرا برای سیاستگذار تلخ بوده است.

اصلاح نرخ تسعیر بدون امضای فرزین 
برخی شنیده ها حاکی است مصوبه اخیر دولت درخصوص 
تغییر نرخ تســـعیر خوراک و نـــرخ پایه عرضه محصولات در 
بورس کالا با تصمیم وزیر اقتصاد و وزیر صمت به دولت آمده 
و امضـــا یا تایید رئیس بانک مرکـــزی پای این مصوبه دیده 
نمی شود. »فرهیختگان« صحت و سقم این ادعا را نمی تواند 
تایید کند اما به نظر می رسد اگر این موضوع صحت داشته 
باشـــد، دولت باید فکری برای هماهنگی و همراهی بیشتر 
تیم اقتصادی خود داشته باشد؛ چراکه درصورت صحت این 
ادعا )نارضایتـــی رئیس بانک مرکزی درخصوص تغییر نرخ 
تسعیر(، این موضوع خبر خوبی به بازار و فعالان اقتصادی 
نیست و ثانیا عدم هماهنگی و همنوایی تیم اقتصادی دولت 
می تواند ضربه سنگینی به بدنه دولت وارد کرده و اثرات مثبت 

اقدامات و تصمیم های دولت را خنثی کند. درصورت صحت 
این ادعا، شاید دلیل دو تفسیر متفاوت وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی از موضوع تغییر نرخ تســـعیر، تفسیر متفاوت آنها از 
موضوع ثبات اقتصادی باشـــد. در این خصوص، مسئولان 
بانک مرکزی طی ماه های اخیر همواره گفته اند هدف آنها 
ایجاد ثبات در بازار و ثبات نســـبی در بازار ارز است. گرچه 
وزیر اقتصاد نیز مدعی اســـت اقدام اخیر در راستای بسته 
10 بندی کنترل تورم اســـت که در دولت تهیه شده است، 
اما در هر حال لازم اســـت دولت تصمیمات اینچنینی را در 
هماهنگـــی بانک مرکزی و وزارت اقتصـــاد اتخاذ کرده و از 
هر اقدامی که منجر به ایجاد شـــکاف در تصمیم های تیم 

اقتصادی می شود، جلوگیری کند. 

4 استدلال موافقان تغییر نرخ تسعیر
چندین اســـتدلال برای لزوم تغییر نرخ تسعیر خوراک و قیمت 
پایه عرضه محصولات پتروشـــیمی و پالایشی از سوی موافقان 
این طرح مطرح شده اســـت که در ادامه به طور مختصر به آنها 

پرداخته می شود.
 

کاهش کسری تبصره 114 
یکی از مهم ترین نقدها به تثبیت نرخ پایه عرضه محصولات 
پتروشـــیمی و پالایشی با نرخ 28500 تومان، این بود که اقدام 
مذکور باعث تشدید کسری بودجه دولت در تبصره 14 خواهد شد 
که این اقدام دست دولت در اعطای یارانه های نقدی را می بندد و 
حتی شاید دولت مجبور شود برای پرداخت خرید تضمینی پول 
گندم و موارد دیگر این کسری را به شکل های دیگری جبران کند 
که قطعا تنها راه جبران اقدامات تورم زا بود. براساس گزارشی که 
مرکز پژوهش های مجلس در تاریخ 3 خردادماه 1402 با عنوان 
»تحلیلـــی بر منابع تبصره »14« در لایحه و قانون بودجه ســـال 
1402« منتشر کرده مطابق محاسبات کارشناسی درصورت تداوم 
سیاست تثبیت نرخ ارز 28500 تومانی در بخش خوراک، منابع 
هدفمندی با عدم تحقق حدود 148 هزار میلیارد تومانی همراه 
خواهد بود. همچنین اگر نرخ ارز سامانه نیما بدون تثبیت به نرخ 
ارز مرکز مبادله ارز و طلا نزدیک شود کسری فوق الذکر به 70 هزار 

میلیارد تومان کاهش خواهد یافت. 

کمک به بازار ارز2 
دومین استدلال برای تغییر نرخ تسعیر خوراک و قیمت پایه 
محصولات پتروشیمی و پالایشی افزایش درآمدهای ارزی از طریق 
کنترل قاچاق و مبارزه با فساد و رانت بوده است. استدلال موافقان 
تغییر نرخ تسعیر این است که با فاصله ای که نرخ ارز 28500 با 
نرخ مرکز مبادله و نرخ بازار داشت دلال کالاهای واسطه ای را زیر 
قیمـــت می خرد و قاچاق می کند. در این صورت خریدار تعهدی 
برای بازگشت ارز ندارد، درحالی که اگر تولیدکننده اصلی صادرات 

رسمی انجام داده بود متعهد به بازگشت ارز بود. در این خصوص 
موافقان تغییر نرخ تســـعیر می گویند در چند ماه ابتدای امسال 
علی رغم افزایش شدید نرخ ارز نسبت به سال گذشته که باید خالص 
صادرات افزایش می یافت، به دلایل مختلف از جمله همین سیاست 
قیمت گذاری پایین، خالص صادرات و به ویژه صادرات شرکت های 
بزرگ نسبت به برنامه تعیین شده کاهش داشته است. به گفته آنان 
مصوبه اشتباه قبلی موجب عدم تعادل در بازارهای مختلف شده بود 
و انتظار می رود این مصوبه اخیر تعادل و ثبات در بازارهای مختلف 
پول و سرمایه و ارز را به همراه داشته باشد. استدلال دیگری که از 
سوی موافقان تغییر نرخ تسعیر مطرح می شود، این است که در 
سال های قبل چون نرخ خوراک پتروشیمى ها به نرخ نیما وابسته 
بود، پتروشیمى ها نسبت به همه صادرکنندگان دیگر در عرضه ارز 
در نیما  انگیزه بیشترى داشتند، چون پتروشیمى ها  انگیزه داشتند 
نرخ نیما را تا حدى پایین نگه دارند. با تثبیت نرخ تسعیر خوراک 
روى ٢٨5٠٠ حتى با افزایش سقف ریالى نرخ خوراک در بودجه 
هم نمى توان براى بازگشـــت ارز ناشى از صادرات به اثر این گزاره 
امید داشت. در واقع این اقدام تثبیتى، در باطن ضدتثبیت است. به 
عبارتی این کارشناسان معتقدند چون نرخ ارز مرجع به مرکز مبادله 
ارز و طلا منتقل شده و دیگر نرخ اول نیما مرجع قیمت ارز نیست 
ماندن نرخ تسعیر در بازار اول ضداقدامات تثبیتی بانک مرکزی 
و ازجمله حفظ بلندمدت ثبات در بازار ارز بود. این گروه معتقدند 
تغییر نرخ تسعیر باعث خواهد شد عرضه ارز در مرکز مبادله افزایش 
یابد؛ چراکه پتروشیمی ها به این موضوع توجه دارند که اگر عرضه 
ارز در مرکز مبادله قابل توجه باشد نرخ خوراک نیز به تبع این اقدام 

در یک دوره ثبات خواهد داشت و این موضوع به نفع آنهاست. 

رشد تولید به جای رشد دلالی 3 
اســـتدلال ســـوم موافقـــان تغییر نرخ تســـعیر این 
اســـت که بیشـــترین نفع از نظام قیمت گذاری دستوری و 
یارانه ای نصیب دلالان می شـــود. آنها می گویند با توجه به 

قیمت گـــذاری پایین قیمت دســـتوری عملا موجب افزایش 
شـــدید تقاضا در داخل شـــده است. این رشـــد تقاضا برای 
تولید در ادامه زنجیره نیســـت، بلکه تقاضای صادرات رانتی 
اســـت. از سوی دیگر دولت برای آنکه بتواند سطح قیمت ها 
را در سطح دستوری حفظ کند به تولیدکنننده الزام می کند 
که فروش داخل را افزایـــش دهد و از صادرات خود بکاهد. 
در نتیجـــه عرضه مازاد بر نیاز تولید داخلی، دلال توانســـته 
محصول پتروشیمی را زیر قیمت جهانی بخرد و از مسیرهای 
مختلف آن را قاچاق کرده و سود بالایی از این محل به دست 
آورد، موضوعی که در سال 1397 نیز موجب تشکیل تعداد 
زیادی پرونده قضایی شـــد. در این خصوص طبق آمارها در 
سال 1397 حجم تقاضای محصولات پلیمری در دو مقطعی 
که نرخ 4200 تومـــان و در مقطعی که نرخ نیما مبنا بوده، 
بســـیار قابل تامل است. برای مثال در مقطع 22 فروردین تا 
23 مهر 1397 که نرخ پایه عرضه محصولات پتروشـــیمی و 
پالایشی 4200 تومان بوده،  8 میلیون و 52 هزار تن تقاضا 
برای محصولات پلیمری ثبت شده، درحالی که از 24 مهرماه 
که نرخ اصلاح شـــده تا پایان سال حجم تقاضای محصولات 
پلیمری دو میلیون و 24 هزار تن بوده اســـت. موافقان تغییر 
نرخ تســـعیر می گویند این آمارها به خوبی نشـــان می دهد 
دلالان از رانت ارزی نهایت اســـتفاده را می کنند و این رانت 
به تولید نرسیده و کاهش قیمت ها در بازار را که هدف دولت 
اســـت، فراهم نمی کند. همچنین موافقان تغییر نرخ تسعیر 
می گویند در ســـال جاری نیز در مقطع ابتدایی سال تا 20 
خرداد درحالی یـــک میلیون و 66 هزار تن برای محصولات 
پلیمری تقاضا ثبت شـــده که این مقدار در مدت مشابه سال 
1401 873 هزار تن بوده اســـت. به عبارتی، افزایش 193 
هزار تنی تقاضای محصولات پلیمری که جزء ارزشمندترین 
محصولات صنعت پتروشـــیمی هستند نشان می دهد رانت 
آن بســـیار شیرین بوده اســـت. این گروه استدلال می کنند 

در همـــان مـــدت عدم النفع دولت از صـــادرات محصولات 
پتروشیمی 200 میلیون دلار بوده است. 

گامی برای پیش بینی پذیر شدن اقتصاد4 
دفاع چهـــارم موافقـــان تغییر نرخ تســـعیر، اصلاح 
سیاســـتگذاری دولت در دو بخـــش نرخ خوراک و نرخ عرضه 
محصولات پتروشـــیمی و پالایشی است. به اعتقاد این گروه، 
تعیین نرخ ثابت هفت هزار تومانی برای خوراک گاز، برخلاف 
سیاســـت های کلی نظام مبنی بر اقتصاد مقاومتی و اصلاح 
نظـــام یارانـــه انرژی بود. بـــه عبارت دیگر زمانـــی که قیمت 
انـــرژی در بازارهای بین المللی کاهش می یافت نرخ خوراک 
داخلی بســـیار گران می شد و صنایع داخلی به شدت متضرر 
می شـــدند و در مقابل زمانی که انرژی جهانی گران می شـــد 
مجددا عدم تعادل به وجود می آمد و شـــرکت ها سود زیادی 
می کردند. به عبارتـــی، درحالی که در یک حکمرانی صحیح 
نرخ گـــذاری خوراک باید آینده نگر و مبتنی بر قاعده باشـــد، 
با اعمال نرخ ثابت موجب می شـــد فعالان اقتصادی نتوانند 
نـــرخ آتی را پیش بینی کنند و این موضوع در کاهش یا توقف 
ســـرمایه گذاری ها در بخش های مذکور موثر بود. درحالی که 
به عبارت دیگر، افزایش جذابیت ســـرمایه گذاری در صنایع 
منوط به آن است که از نرخ مواد اولیه خود حداقل در یک بازه 
چندساله مطلع باشند. مدافعان تغییر نرخ تسعیر می گویند 
تغییرات اخیر در سیاســـتگذاری ایـــن حوزه وضعیت آینده را 
پیش بینی پذیر می کند. از ســـویی دیگر مدافعان تغییر نرخ 
می گوینـــد اعمال نرخ 28500 برای قیمت پایه محصولات و 
اعمـــال نرخ مرکز مبادله برای عرضه ارز حاصل ارز صادرات، 
در یک ســـو رانت بـــرای دلالان ایجاد کرده بود و در ســـویی 
دیگر ســـود قابل توجهـــی را برای صنایع فراهـــم می کرد اما 
صنایع می دانســـتند این سود کوتاه مدت است و عملا منجر 

به سرمایه گذاری و رشد اقتصادی نمی شد. 

تغییر نرخ تورم زاست؟ 
طی روزهای اخیر تغییر نرخ تسعیر سوژه چالش برانگیزی میان 
موافقان و مخالفان این تصمیم دولت شده است. موافقان معمولا 
به چهار استدلالی که اشاره شد، استناد می کنند و معتقدند ادامه 
آن سیاست قبلی تنها اقتصاد ایران را پیش بینی پذیر نمی کرد، 
بلکه ادامه آن می توانســـت خسارت سنگینی را از محل تشدید 
کســـری بودجه )کاهش منابع تبصره 14( به کشـــور وارد کند؛ 
چراکه ممکن بود دولت برای جبران این کسری دست به اقدامات 
تورم زا بزند. افزایش فساد و رانت، کاهش درآمد ارزی کشور و فشار 
بیشتر به منابع ارزی کشور، از دیگر استدلال های این گروه است. 
در سوی دیگر، مخالفان تصمیم اخیر دولت مبنی بر تغییر نرخ 
تسعیر خوراک و نرخ پایه عرضه محصولات پتروشیمی و پالایشی 
می گویند در ســـال »مهار تورم و رشـــد تولید« اقدام اخیر دولت 
می تواند تورم زا باشـــد و مانع تحقق شعار سال شود. این گروه با 
استدلال های مختلفی می گویند افزایش بیش از 31 درصدی نرخ 

تسعیر به همین میزان می تواند منجر به افزایش قیمت مواد اولیه 
و محصولات نهایی وابسته به بخش پتروشیمی شود. 

در سمت مقابل، موافقان تغییر نرخ تسعیر می گویند تغییر نرخ 
تســـعیر در محصولاتی رخ داده که نرخ عرضه آنها در بورس کالا 
رقابت می خورد و با نرخ 28500 تومان عرضه نمی شد؛ به طوری که 
مقایسه قیمت محصولات پتروشیمی عرضه شده در بورس کالای 
ایران در نیمه دوم ســـال 1401 و در سال 1402 تاکنون شاهد 
رقابت بین خریداران و لذا ثبت قیمت های نهایی بیشتر از قیمت 
پایه اعلام شده در بورس کالا )28500 تومان( بود. بنابراین این 
افزایش قیمت ها عملا در زنجیره تولید و ســـبد مصرفی خانوار 
عملیاتی شـــده بود و نگرانی درخصوص افزایش قیمت ها از این 
محل بلامحل است. البته منتقدان می گویند چه تضمینی است 
که با تغییر نرخ تسعیر، نرخ های 50 یا 60 هزار تومان در رقابت 

کشف نشود؟

در ایـــن خصوص وزیر اقتصاد در برنامه میز اقتصاد رســـانه ملی 
می گوید: »مواردی که موجب شده تصمیم دولت به طول انجامد 
پیش بینی اثرات قیمتی بوده و ما قائل بوده ایم که درکنار هدف 
تولید و رشـــد صنایع به مهار تورم هم بیندیشـــیم و موجب شده 
چندین جلســـه مکرر بین بخش های مختلـــف دولت و فعالان 
صنایع برگزار و راه میانه ای انتخاب شود تا هم هدف رشد تولید و 
هم مهار تورم محقق شـــود.« خاندوزی در ادامه می گوید یکی از 
بندهای مصوبه اخیر دولت مربوط به جلوگیری از بروز تورم است 
و عده ای متاســـفانه در فضای مجـــازی با ایجاد فضای روانی به 
انتظارات تورمی دامن می زنند، درحالی که برای تاثیرات قیمتی 
چاره اندیشی شده است. اگر قیمت پایه را از 28500 به نرخ مرکز 
مبادله می بردیم، افزایش قیمت ایجاد می شد اما شناسایی دقیقی 
ایجاد شـــد از محصولاتی که در ســـبد مصرفی مردم مهم بودند 
برای آن موارد صرفا نرخ 28500 در نظر گرفته می شود، لذا آثار 

قیمتی در این زمینه نخواهد داشت. غیر از آثار روانی روزهای اول 
این تصمیم جدید دولت- که باز خواهد گشـــت- هیچ اثر قیمتی 
نخواهد داشت.« خاندوزی همچنین بیان می دارد مصوبه برای 
ذی نفعان پیش از اجرا تبیین شد و صنایع بزرگ تعهد دادند که 
عرضه به گونه ای باشـــد که برای کالاهای مهم در سبد خانوار اثر 

قیمتی نداشته باشیم.
ســـیدعلی روحانی، معاون سیاستگذاری اقتصادی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی نیز در این خصوص می گوید: »افزایش نرخ ارز 
مبنای محاسبه قیمت پایه محصولات در بورس کالا، ممکن است 
موجب افزایش قیمت بازار برخی محصولات شود. در مصوبه اخیر 
این موضوع پیش بینی شـــده و به منظور کنترل این آثار قیمتی، 
برای برخی محصولات که اهمیت بالاتری در سبد مصرف کننده 
دارند و امکان صادرات آنها نیز وجود ندارد، نرخ ارز مبنای محاسبه 

قیمت پایه تغییر نمی کند.«

اقتصاداقتصاد

وزارت اقتصاد پیروز می شود یا بانک مرکزی؟

جدالسختموافقانومخالفاننرخارزپتروشیمیها
 فرهیختگان    هفته گذشـــته بانک مرکزی ایران در مکاتبه با 
وزارت نفـــت نرخ فروش حواله مرکز مبادلـــه ارز و طلای ایران را 
مبنای نرخ تسعیر قیمت خوراک و قیمت پایه محصولات پالایشی 
و پتروشیمی در بورس  کالا اعلام کرد. براساس این تصمیم، قیمت 
پایه عرضه محصولات پالایشـــی و پتروشیمی در بورس و قیمت 
خوراک شرکت های پالایش نفت و پتروشیمی از 28500 تومان 

به نرخ 37500 تومان تغییر یافت. بعد از اعلام این تصمیم دولت 
تفسیرهای متفاوتی از سوی موافقان و مخالفان این تصمیم دولت 
مطرح شده است. مسئولان دولتی و بسیاری از کارشناسان از این 
تصمیم دولت دفاع کرده و می گویند عدم اصلاح نرخ تسعیر باعث 
ایجاد رانت، فساد، تشدید کسری بودجه دولت، کاهش ارزآوری 
محصولات پتروشیمی و پالایشی و ضدتولید بود. در سویی دیگر 

منتقدان می گویند این اقدام در سالی که به مهار تورم و رشد تولید 
نامگذاری شـــده ضد شعار سال است. مسئولان وزارت اقتصاد 
می گویند سعی کرده اند با اقدامات مختلفی از تبعات تورمی این 
اقدام پیش گیری کنند. مرور اظهارات مســـئولان وزارت اقتصاد 
نشـــان می دهد نمی توان به طور کامل مدعی رد تبعات تورمی 
افزایش نرخ تسعیر شد اما به نظر می رسد منتقدان درمورد تبعات 

تورمی این تصمیم دولت زیـــاده روی و اغراق می کنند. یکی از 
مسئولان وزارت اقتصاد می گوید آنچه منتقدان این تصمیم دولت 
مدعی تبعات تورمی تغییر نرخ تسعیر هستند، فرافکنی و دامن 
زدن به ایجاد موج تورمی در کشور بوده و ادعاهای اغراق آمیز این 
افراد در هفته جاری از سوی مسئولان وزارت اقتصاد و مدیرعامل 

بورس کالا پاسخ فنی و کارشناسی داده خواهد شد.

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

اخبار کوتاه

 ترخیص قطعی 1۲1۸ دستگاه خودرو 
از گمرک در 5 ماهه

براســـاس اعلام گمرک ایران، 1218 دستگاه خودروی سواری خارجی در پنج 
 ماهه امسال پس از انجام تشریفات گمرکی از گمرکات ترخیص و وارد کشور شده 
است. ارزش این تعداد خودروی سواری وارداتی به میزان 25 میلیون و 371 هزار 
دلار بوده است. بنابر این گزارش، در پنج ماهه نخست سال 1402، 11 گمرک 
در واردات خودرو سواری فعال بودند که از بین این گمرکات، گمرک شهید باهنر 
بندرعباس با ترخیص 485 دستگاه در جایگاه اول و گمرکات غرب تهران با 431 
دستگاه و گمرک شهریار )تهران( با 131 دستگاه در رتبه های بعدی قرار گرفتند. 
این گزارش با اشاره به اینکه در پنج ماهه سال جاری درمجموع 2323 دستگاه 
خودروی سواری نو در گمرکات اظهار شده است، می افزاید: »از این تعداد 1218 
دستگاه ترخیص قطعی و وارد کشور و 1105 دستگاه نیز به گمرک اظهار شده 
است و در جریان تشریفات ترخیص قرار دارد. براساس این گزارش بیشترین تعداد 
خودروهای سواری در جریان تشریفات ترخیص واردات به گمرک غرب تهران با 
760 دستگاه اختصاص دارد و گمرکات شهریار )تهران( با 193 دستگاه و قزوین 

با 72 دستگاه در رتبه های بعدی قرار دارند.«

 وضعیت صادرات فولادی ها 
در 5 ماه نخست

براساس آمار ارائه شده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، درمجموع پنج ماهه 
امسال، ســـه میلیون و 93 هزار تن شمش فولاد صادر شده که بیشترین حجم 
صادراتی فولادی هاست که 24.8 درصد بیش از میزان صادرات آن در پنج  ماهه 
ابتدایی سال گذشته است که ظرف آن مدت، دو میلیون و 478 هزار تن شمش 
فولاد )فولاد میانی( صادر شده بود. به گزارش ایسنا، پس از آن، یک میلیون و 341 
هزار تن محصولات فولادی طی مدت مذکور سال جاری صادر شده که نسبت به 
166 هزار تن صادراتی در پنج  ماهه نخست سال گذشته، 15 درصد بیشتر است. 
ظرف پنج  ماهه امسال یک میلیون و 146 هزار تن مقاطع طویل فولادی صادر 
شده که نسبت به یک میلیون و 18 هزار تن صادرشده در مدت مشابه سال گذشته 
12.6 درصد افزایش یافته است. صادرات مقاطع تخت فولادی نیز از 148 هزار 
تن درمجموع پنج ماه ابتدایی ١4٠١ به 195 هزار تن در مدت مشابه سال جاری 
رسیده که نشان از افزایش 31.8 درصدی صادرات این مقاطع فولادی دارد. رشد 
صادرات اما درخصوص آهن اسفنجی رکورد زده و افزایش 232.4 درصدی را به خود 
اختصاص داده است؛ درحالی که در پنج  ماهه نخست سال گذشته حدود 213 
هزار آهن اسفنجی صادرشده بود، این عدد درمجموع پنج  ماهه 14٠٢ به 708 
هزار تن رسیده که بیشترین رشد صادرات را در این مقایسه آماری ثبت کرده است.

 رشد برق تحویلی 
به صنایع بزرگ کشور

سخنگوی صنعت برق گفت: »میزان برق تحویلی به صنایع بزرگ کشور در زمان 
مدیریت مصرف حدود 8 درصد نسبت به سال گذشته و 26 درصد نسبت به سال 
1400 بیشتر بوده است.« به گزارش تسنیم، مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل 
شرکت مدیریت شبکه برق ضمن قدردانی از وزارت صمت که همکاری بسیارخوبی 
در دوره مدیریت مصرف و تابستان سخت امسال با وزارت نیرو داشته است، گفت: 
»بخش صنعت کشور به ویژه صنایع بزرگ و انرژی بر، برقی را که می توانستند در 
ساعات اوج مصرف کنند به حداقل رساندند و درعوض مصرف شان را به ساعات 
غیراوج و روزهای تعطیل انتقال دادند.« سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه میزان 
برق تحویلی به صنایع بزرگ کشور در زمان مدیریت مصرف حدود 8 درصد نسبت 
به ســـال گذشته افزایش یافته است، گفت: »خوشبختانه این میزان 26 درصد 
نسبت به سال 1400 بیشتر بوده است. رجبی مشهدی تاکید کرد: 92 درصد 
مشترکان صنعتی کشور که شامل کارگاه های صنعتی و صنفی هستند هیچ گونه 
محدودیتی در مصرف برق نداشتند.« سخنگوی صنعت برق با اشاره به همکاری 
خوب مشترکان خانگی در مدیریت مصرف برق گفت: »امسال به ویژه در مناطق 
گرمسیر مانند استان های هرمزگان، خوزستان و بوشهر همکاری بسیارخوبی برای 
مدیریت مصرف برق صورت گرفته است، به طوری که میانگین پاداش دریافتی آنها 
به بیش از 200 هزار تومان رسیده و بیشترین کاهش مصرف برق در این استان ها 
اتفاق افتاده اســـت که نشان می دهد حتی در زمان های اوج مصرف هم میزان 
مصرف شان تغییری نداشته است.« سخنگوی صنعت برق در پایان ضمن تشکر از 
مشارکت تمامی هموطنان که در برنامه های مدیریت مصرف برق همکاری داشتند 
از آنها درخواست کرد در ایام تعطیل هم نسبت به کاهش مصرف برق توجه کافی 
داشـــته باشند و همچنین از مسئولان سازمان ها، مراکز آموزشی و دستگاه های 
اجرایی نیز درخواست کرد در ایام تعطیل از خاموش بودن وسایل سرمایشی خود 

اطمینان حاصل کنند.

 ظرفیت صادرات سالانه 
۲۰۰ میلیون جفت کفش

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان کفش های دست دوز تهران با بیان اینکه 
کفش های خارجی قدرت رقابت با تولیدکنندگان داخلی ندارند، گفت: »قیمت 
کفش داخلی ریالی و قیمت خارجی ها دلاری است و از طرف دیگر کیفیت کفش 
داخلی نیز مناسب است. البته برخی کفش های خارجی به صورت استوک وارد و 
با سوءاستفاده همان کالا به قیمت 10 برابر فروخته می شوند.« رسول شجری در 
گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه بازار کفش در آستانه مهرماه بازار پررونقی نیست، 
اظهار کرد: »همه منتظر بودند مدرسه بازاری ایجاد شود، اما توقع فروشندگان 
محقق نشـــد، علت این وضعیت افزایش قیمت ها و کاهش قدرت خرید مردم 
است.« وی با بیان اینکه قیمت کفش حدود 30 درصد نسبت به سال قبل افزایش 
داشته است، گفت: »درحال حاضر در فصل مدرسه بازار هستیم که فروشنده ها 
منتظر آن بودند اما برآورد از میزان کاهش تقاضا باید بعد از پایان این فصل گفته 
شود.« شجری درباره قیمت کفش نیز گفت: »قیمت ها متناسب با کیفیت و نوع 
متفاوت است. در کل کالای قاچاق معضلی برای تولیدکنندگان داخلی نیست؛ 
چراکه کفش های خارجی قدرت رقابت با تولیدکنندگان داخلی را ندارند. قیمت 
کفش داخلی ریالی و قیمت خارجی ها دلاری است. از طرف دیگر کیفیت کفش 
داخلی نیز مناسب است. البته برخی از کفش های خارجی به صورت استوک وارد 
می شود و با سوءاستفاده همان کالا به قیمت 10 برابر فروخته می شود. گفتنی 
اســـت از ســـال 1397 واردات کفش ممنوع است و عمده کفش های خارجی 
به صورت قاچاق وارد کشـــور می شـــود.« وی با بیان اینکه درحال حاضر عرضه 
کفش بیش از تقاضاست، تصریح کرد: »بنابراین بازار تعیین کننده قیمت است. 
البته افزایش قیمت نسبت به سال قبل به دلیل افزایش هزینه های تولید بود.« به 
گفته وی اکنون ظرفیت تولید سالانه بیش از 450 میلیون جفت کفش و انواع 
پایپوش وجود دارد اما مصرف کشور 250 میلیون جفت در شرایط عادی است. 
اگر شرایط فراهم شود و تولیدکنندگان با ظرفیت کامل فعالیت کنند می توانیم 

200 میلیون جفت صادرات داشته باشیم.«



و وشوک دوم بیر شوک دوم بیر

اولین لژیونر هاکی روی یخ بانوان ایران: 
هر روز برای موفقیت های بیشتر تلاش می کنم

حضورم در سوئد 
نتیجه سال ها تلاش است

سهیل مهدی: کل برنامه های نیم فصل اول را عوض کردیم

مهر هم خبری از دربی نیست

AFC فرصت سه روزه برای معرفی بازیکن جدید به  

 آغاز مذاکرات پرسپولیس 
 با 2 مهاجم خارجی

  تا قبل از استارت دوباره لیگ برتر

 مطالبات استقلالی ها 
 تسویه می شود

نگاهی به وضعیت تدارکات رقبای ایران در جام ملت ها

محک جدی برای استرالیا و ژاپن
کلینزمن زیر تیغ انتقادات

اصغر مازیار: جهانبخش و طارمی انتظارات را برآورده نکردند
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برنامه فشرده بازی های باشگاهی و ملی در سه ماه پیش رو 

تا قبل از جام ملت های آسیا، چالش عجیب و سختی را برای 

سازمان لیگ به منظور برگزاری رقابت های لیگ برتر ایجاد 

کرده اســـت. برگزاری بازی های آسیایی خارج از روزهای 

فیفادی نیز این مشـــکلات را بیشتر کرده تا جایی که این 

موارد باعث شده برنامه هفته پنجم تا نهم رقابت ها دیرتر از 

موعد مقرر اعلام شود. این در حالی است که هنوز برگزاری 

دیدار دربی 102 مشخص نیست. به این بهانه دقایقی با 

سهیل مهدی، رئیس سازمان لیگ فدراسیون فوتبال به 

گفت وگو پرداختیم که در ادامه می خوانید. 

به نظر می رسد با توجه به فشردگی برنامه ها، دشواری های 

زیادی را برای اعلام جدید برنامه لیگ برتر متحمل شـــده 

باشید. 

واقعا سخت است. ما امسال هم دو تا فیفادی در ماه های مهر و 

آبان پشت سر هم داریم ضمن اینکه به فاصله 5 روز قبل و بعد از 

هر فیفادی رقابت های لیگ قهرمانان را در برنامه داریم. همچنین 

بازی های آسیایی را در پیش داریم که این رقابت ها برای تیم ملی 

امید بســـیار مهم است و قاعدتا به بازیکنانی که به این بازی ها 

خواهند رفت هم فشار مضاعفی خواهد آمد. در هر صورت برای 

بازیکنی که بخواهد هم در تیم ملی و هم در تیم امید بازی کند 

سخت اســـت. حالا حساب کنید این بازیکن در باشگاهش در 

دو جبهه داخلی و خارجی هم بجنگد. برای چنین باشگاه هایی 

هم کار سخت است چون به دلیل همزمانی رقابت ها، بازیکنانش 

پراکنده می شوند. بنابراین اگر می خواستیم برای باشگاه هایی که 

از چنین بازیکنانی بهره می برند برنامه مناسبی را تدوین کنیم، 

برای این باشگاه ها فضا مناسب می شد. این در حالی است که 

برای سایر باشـــگاه ها فضای نامناسبی به وجود می آمد چراکه 

می بینیـــم به یک باره 10 تـــا 15 روز این تیم ها بازی نخواهند 

کرد. به همین دلیل اینکه برنامه ای می دادیم که به نوعی هوای 

تمامی باشگاه ها را داشته باشیم تقریبا سخت بود و حتی به نوعی 

غیرممکن! مثلا یکی دو روز پیش در جلســـه ای که با سرمربی 

یونانی گل گهر داشـــتیم او بعد از دیدن برنامه به ما گفت فکر 

نمی کنم بشود کاری کرد و باید بپذیریم و اذعان داشت ما همه 

تلاش مان را کردیم تا در این مدت تیم ها کمترین آسیب را ببینند. 

به نظر می رســـد به قدری مشکلات زیاد است که امسال 

کمترین دغدغه شـــما همین پس و پیش بودن بازی های 

سرخابی ها نسبت به یکدیگر باشد. 

بحث نمایندگان ایران در آســـیا هم بحث مهمی اســـت. الان 

اســـتقلال هم با اینکه در آسیا نیست هم در تیم ملی و هم در 

تیم ملی امید در بازی های آسیایی نماینده دارد. این تیم همین 

الان هـــم در تیم امید نماینده دارد. از ســـوی دیگر بازی های 

آســـیایی و لیگ قهرمانان را در پیش داریم. این در حالی است 

که تعداد زیادی از بازیکنان پرســـپولیس و سپاهان ملی پوش 

هستند و دغدغه های این شکلی هم وجود دارد. الان بیرانوند 

در تیم ملی مصدوم شـــده و وضعیت او هنوز مشخص نیست 

و همین می شـــود دغدغه باشگاه. شاید چنین وضعیتی برای 

ملی پوشـــان دیگر هم تکرار شود و مثلا بازیکن فوق قرار باشد 

در لیگ قهرمانان نیز برای باشگاهش به میدان برود. بنابراین 

شرایط برای ما سخت بوده و هست. 

احساس می شود زمان نامناســـب بازی های آسیایی کار 

شـــما در سازمان لیگ را برای اعلام برنامه های آتی سخت 

کرده باشد. 

این بازی ها بسیار مهم هستند. البته باید پیش درآمد آن را هم 

ببینیم. ســـال گذشته با این شرایط جام جهانی را هم داشتیم 

امـــا خبری از لیـــگ قهرمانان و بازی های آســـیایی نبود. اما 

امســـال همین بازی های آسیایی به عنوان یک برنامه 20 روزه 

به ما تحمیل شـــده اســـت و لیگ قهرمانان که برای باشگاه ها 

حساســـیت خاص خودش را دارد. ما می توانیم طبق قانون در 

خلال بازی های آسیایی، لیگ را برگزار کنیم اما بازیکنان درگیر 

این رویداد هستند. به هر حال 23 بازیکن لیگ ما همراه با تیم 

امید به چین خواهند رفت. بازی های آسیایی برای ما مهم است 

اما از لحاظ زمان بندی، این رقابت ها در زمان مناسبی نیست 

چون همزمان با از ســـرگیری مجدد لیگ برگزار خواهد شد. ما 

نیاز داشـــتیم لیگ را دوباره پرفشار استارت بزنیم اما حالا باید 

توقف هایی را هم این وسط داشته باشیم. 

شـــاید اگر همین تیم امید که امروز در ازبکســـتان است 

راهی هانگژو می شد، مشکلات شما کمتر می شد چون در 

این صورت می توانستید استقلال را هم در لیگ به منظور 

برگزاری دیدار دربی داشته باشید. 

این یک بحث فنی است. از ما برای دعوت از بازیکنان تیم ملی 

هیچ وقت اســـتعلام نمی گیرند. ما هم چنین انتظاری نداریم و 

خوب و بد آن هم برای ســـرمربی تیم ملی است و ما اصلا حق 

نداریم به این موضوع ورود کنیم. بحث زمان بندی فقط مطرح 

اســـت که ما به خاطر تیم ملی امید که خوشبختانه الان نتایج 

خوبی هم کســـب کرده مجبور شدیم یک هفته از رقابت های 

لیـــگ برتر را تعطیل کنیم. ما قرار بود هفته های چهارم و پنجم 

لیگ را برگزار کرده و بعد از دوازدهم شـــهریور، تیم های ملی را 

تحویل بدهیم، این در صورتی است که به خاطر مصلحت این 

تیم ها و به خصوص امیدها و اینکه تیم را نیاز داشـــتند -گفتند 

ما هشـــتم بازیکنان را می خواهیـــم- دو هفته ای که مدنظر ما 

تـــا قبل از تعطیلات بود بـــه یک هفته کاهش پیدا کرد. بر این 

اساس بازی های هفته چهارم را یک مقدار طول دادیم که این 

امر از آنجایی که ناگهانی بود کار ما را سخت کرد. شاید اگر ما 

از ســـه چهار ماه قبل این برنامه ها را داشتیم برنامه لیگ برتر را 

طوری تنظیم می کردیم که این تعطیلی ها به ما تحمیل نشود. 

به میزبانی اســـتادیوم آزادی به لیگ قهرمانان برســـیم. 

دیدارهای آسیایی بدون مشـــکل در این ورزشگاه برگزار 

می شود؟

من مطمئنم دوستان دارند شبانه روز کار می کنند تا این اتفاق 

میسر شود. ما تقریبا روزانه به همین منظور با دوستان در تماس 

 ،VAR هستیم. تلاش خوبی شده اســـت تا بتوانیم اتاق های

کنترل دوپینگ و پزشـــکی را بازســـازی کنیم. این یک اتفاق 

خوب است که جای تشـــکر و قدردانی دارد. این جانمایی ها 

مدت هـــا بود که قرار بود اتفاق بیفتد. امیدوارم به بهترین نحو 

و بالاترین کیفیت، این اســـتادیوم میزبان بازی ها باشد. به هر 

حال این بازســـازی ها هزینه دارد که یکی از هزینه های آن این 

است که تماشاگران را به طور کامل نخواهیم داشت. امیدوارم 

در این رقابت ها میزبانی خوبی داشته باشیم، هرچند اگر تمام 

ظرفیت ورزشگاه فراهم باشد هم به خاطر حکم کمیته انضباطی 

AFC در بازی اول پرسپولیس هواداران را نداریم. 

حضور ستاره های تیم های عربستانی در ایران هم می تواند 

چالش های جالبی را به وجود بیاورد. 

سازمان لیگ برگزار کننده نیست و دخالتی هم ندارد، هرچند 

اگر کمک و همفکری بخواهند ما همیشه در کنار ارکان برگزاری 

هستیم. ســـازمان لیگ و فدراسیون در این زمینه فرقی با هم 

ندارند و ما با هم یکی هســـتیم امـــا درباره تصمیم گیری برای 

برگزاری، سازمان لیگ تصمیم گیرنده نیست و ما فقط در کنار 

عزیزان هر کمکی از دست مان بربیاید دریغ نمی کنیم. 

شاید بشود با حضور رونالدو در ایران حدس زد که اتفاقات 

جالب و عجیبی از بدو ورود وی بیفتد. 

در هر صـــورت بهترین بازیکنان دنیـــا می خواهند به ایران 

بیاینـــد و مردم ایـــران هم به فوتبال دوســـت بودن، معروف 

هســـتند. الان هم این بازی ها آن طور که در اخبار آمده در 

دو کشـــور ایران و عربســـتان قطعی شده و حالا باید میزبان 

این ستاره ها باشیم. 

سهیل مهدی در گفت وگو با »فرهیختگان«: غیرممکن بود بتوانیم در برنامه ریزی هوای همه تیم ها را داشته باشیم

کل برنامه های نیم فصل اول را عوض کردیم
 برنامه 20 روزه بازی های آسیایی به ما تحمیل شد                 به خاطر امیدها هفته پنجم قبل از فیفادی را تعطیل کردیم 

برگزاری نیم فصل تا قبل از جام ملت ها منتفی شد

مهر هم خبری از دربی نیست
جام ملت های آسیا در حالی دی ماه آغاز می شود که پیش از این مقرر شده بود لیگ برتر تا آغاز 

این تورنمنت به نیم فصل برســـد. این در حالی اســـت که با اعلام سهیل مهدی این امر محقق 

نخواهد شـــد. ســـهیل مهدی در این خصوص به »فرهیختگان« گفت: »طبق برنامه ما تا هفته 

دوازدهـــم را تا قبل از جام ملت ها برگـــزار می کنیم. در هر صورت ما لیگ را یک هفته دیر آغاز 

کردیم و در ادامه نیز یک هفته را به خاطر امیدها تعطیل کردیم و همین دو هفته باعث می شود 

ما قبل از جام ملت های آسیا دو یا سه هفته دیرتر لیگ را تمام کنیم و بر همین اساس نیز داریم 

تلاش می کنیم تا با 12 هفته به جام ملت های آسیا برسیم. همچنین برگزاری دربی 102 این 

رقابت حســـاس که شایعه شده بود قرار است در کشور قطر برگزار شود به نظر می رسد حداقل 

به مهرماه نیز نخواهد رســـید.« سهیل مهدی همچنین درباره اینکه چقدر احتمال دارد دربی 

102 در مهرماه برگزار شود افزود: »خودم زمان بیشتری را تخمین می زنم چون به خاطر اینکه 

در مهرماه فیفادی را هم داریم فشـــردگی برنامه هایمان بســـیار بیشتر است و در کل مسابقات 

سنگینی را در این ماه در پیش داریم. هم ملی پوشان پراکنده هستند و هم پرسپولیس در لیگ 

قهرمانان حضور دارد. اجازه بدهید روی این بازی بیشـــتر فکر کنیم. البته فقط دربی نیست و 

مـــا بـــه جز این بازی، دو بازی معوقه دیگر را هم از هفته پنجم داریم که باید به فکر برگزاری آن 

هم باشـــیم و باید فضایی باشـــد که هر سه بازی را همزمان برگزار کنیم. ما جای این بازی ها را 

پیش بینی کرده ایم اما ترجیح می دهم روی آن مانور بیشتری داده و بعد آن را اعلام کنم چون 

نیاز به بررسی های بیشتر است. در هر صورت پیش بینی من این است که دیدار دربی 102 به 

خاطر فشردگی برنامه های ملی و باشگاهی )آسیایی( در مهرماه برگزار نخواهد شد. حتی این 

احتمال وجود دارد که این دیدار به بعد از جام ملت های آســـیا نیز موکول شـــود. در هر صورت 

هر زمانی برای برگزاری این دیدار بعد از مهرماه امکان پذیر است.«

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

  فوتبال ایران

تقابل اول با کریس منتفی شد؟

 بیرانوند به نزدیکانش: 
بعید است به بازی با النصر برسم

مصدومیت علیرضا بیرانوند در جریان بازی دوســـتانه ایران و بلغارستان شوک سنگینی را به پرسپولیس و 

هوادارانش وارد کرد. مخصوصا بعد از اینکه بیرانوند بعد از تعویضش جمله ای را به محمدرضا اخباری گفت 

که باعث تعجب او شـــد. در این صحنه بیرانوند با بیان این جمله که »کشاله ام به فنا رفت« درواقع تعجب 

همبازیانش را برمی انگیزد. اما درباره آخرین وضعیت بیرانوند باخبر شدیم که او به مربیان پرسپولیس قول 

داد در اولین فرصت ازکشاله اش ام آر آی بگیرد و قرار بود شب گذشته و نهایتا امروز صبح این کار را انجام 

دهد تا کادر پزشـــکی سرخپوشان به طور دقیق بتوانند وضعیتش را بررسی کند. بیرانوند در اظهارنظری 

که به نزدیکانش داشـــته اعلام کرده که مصدومیت کشـــاله اش جدی اســـت و بسیار بعید می داند که تا 

روز بازی با النصر شـــرایط بازی کردن را پیدا کند. مخصوصا اینکه اگر ریسک کند با پارگی کشاله مواجه 

شده و آن وقت مدت بسیار بیشتری دور از میادین خواهد بود. به هر حال اگر علی بیرو این دیدار حساس 

تیمش را از دســـت بدهد یحیی گل محمدی مجبور اســـت امیررضا رفیعی یا مهرشاد اسدی دو دروازه بان 

زیر 21 سالش که هنوز تجربه بازی در لیگ برتر را پیدا نکرده اند مقابل یاران رونالدو به میدان بفرستد. 

تا قبل از استارت دوباره لیگ برتر

 مطالبات استقلالی ها
تسویه می شود

تیـم فوتبـال اسـتقلال در حالـی از پنجشـنبه گذشـته تمرینـات خـود را مجـددا آغـاز 

کـرده کـه بـا سـپری شـدن چهـار هفتـه از رقابت هـای لیـگ برتـر همچنـان بـا بازیکنان 

ایـن تیـم در خصـوص دریافـت مطالبـات فصـل گذشـته و تسویه حسـاب بـا آنهـا اقـدام 

اساسـی صـورت نگرفتـه اسـت. البتـه در روزهـای گذشـته بـا تامیـن مالـی در خصوص 

پرداخـت بخشـی از ایـن مطالبـات تلاش هایـی صـورت گرفـت تـا میانگیـن دریافتـی 

بازیکنـان به جـا مانـده از فصـل قبـل تـا حـدود 65  الی 70 درصد برسـد. ایـن در حالی 

اسـت که طبق شـنیده های خبرنگار »فرهیختگان« باشـگاه اسـتقلال در تلاش اسـت 

تـا قبـل از اسـتارت دوبـاره و ازسـرگیری رقابت هـای لیـگ برتـر بـا تامیـن منابـع مالـی 

جدیـد مطالبـات فصـل گذشـته اسـتقلالی ها را بـا آنهـا تسـویه کـرده تـا بـه ایـن ترتیب 

بزرگ تریـن دغدغـه ذهنـی بازیکنـان اسـتقلال تـا قبـل از آغـاز دوبـاره رقابت های لیگ 

برتـر بـه ایـن شـکل برطرف شـود.

AFC فرصت سه روزه برای معرفی بازیکن جدید به

 آغاز مذاکرات پرسپولیس 
با ۲ مهاجم خارجی

کادرفنی پرسپولیس در ادامه تلاش های خود برای پیدا کردن یک مهاجم خوب جهت تقویت تیم شان در خط 

حمله به دو گزینه جدید رســـیده اند. البته آنها اواسط هفته گذشته هم دو مهاجم خارجی دیگر به مدیریت 

باشگاه پرسپولیس معرفی کرده بودند که بعد از مذاکره با آنها مشخص شد دستمزدشان حدود یک میلیون 

و سیصد هزار دلار است. هیچ کدام نیز حاضر به پایین آوردن رقم درخواستی خود نشدند تا جذب آنها منتفی 

شود. اما عصر روز پنجشنبه سرمربی پرسپولیس نام دو گزینه جدید را به مدیریت باشگاهش داد تا با این نفرات 

مذاکرات انجام شود. درمورد ملیت این نفرات هنوز اخبار جدیدی به گوش نرسیده اما قیمت آنها حدود یک 

میلیون دلار است، درحالی که باشگاه پرسپولیس سقف بودجه اش کمتر از 600 هزار دلار جا دارد. به هر حال 

باشگاه پرسپولیس با هر دو مهاجم وارد مذاکره شده و درحال چانه زنی درمورد دستمزد آنهاست. اگر توافق 

با یکی از این نفرات در یکی دو روز آینده انجام شـــود او به زودی به تهران خواهد آمد تا مراحل انتقالش به 

جمع سرخپوشان نهایی شود. باشگاه پرسپولیس تا بیست ویکم شهریورماه مهلت دارد تا تغییراتی در لیست 

ارسالی اش به لیگ قهرمانان ایجاد کند و تا آن موقع این باشگاه باید مهاجم مدنظرش را به خدمت بگیرد. 

@radiomazmoon

رادیو مضمون
کاری از گروه پادکست های همیشه در میان

و روزنامه فرهیختگان



تیم ملی فوتبال کشـــورمان در اولین بازی دوســـتانه 

خود در فیفادی شـــهریورماه پنجشنبه شب به مصاف 

بلغارستان رفت و در یک بازی نه چندان دلچسب موفق 

شـــد حریف خود را با تک گل محمد محبی شکســـت 

دهد. شـــاگردان قلعه نویی در این بازی تیم منسجم و 

چندان با برنامه ای نشـــان ندادند و چه بسا اگر اشتباه 

مدافع بلغارســـتان نبود این یـــک گل هم در این بازی 

به ثمر نمی رســـید. نوع بازی تیم ملی نشان داد که نه 

کادرفنی هنوز به ترکیب ایده آل خود رسیده و نه بازیکنان 

با تفکرات کادرفعلی به آشـــنایی لازم رسیده اند. ضمن 

اینکه بلغارستان نیز اصلا حریفی درخور توجه برای تیم 

ملی نشان نداد و مشخص نیست به چه دلیل فدراسیون 

چنین حریفی را برای تیم ملی تدارک دیده بود. هرچند 

به احتمال خیلی قوی بلغارســـتان ازجمله تیم هایی 

بوده که برای این فیفا دی برنامه ریزی نکرده بود و از آن 

مهم تر برای بازی با ایران هم درخواست مالی نداشت. 

برای ارزیابی بازی ایران و بلغارستان و حواشی پیرامون 

آن با اصغر مازیار، کارشـــناس شناخته شـــده فوتبال 

کشورمان گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

تیم ملی هنوز هماهنگ نیست
مازیار در ابتدا درباره بازی دوستانه کشورمان با بلغارستان 

اظهار داشت: »بازی ای که مقابل حریف اروپایی به نمایش 

گذاشتیم فقط حداقل نتیجه را برای ما در پی داشت. تیم 

ملی در این بازی تیم هماهنگ و منسجمی نشان نداد و 

در انتقال توپ از خط میانی به حمله سردرگم بود. گلی 

که به ثمر رســـید روی اشتباه مدافع حریف و سماجت 

سامان قدوس در تعقیب توپ بود. همان طور که گفتم 

عدم هماهنگی در اکثر خطوط کاملا مشـــهود بود و از 

لحاظ فردی هم نفراتی مثل علیرضا جهانبخش و مهدی 

طارمی آن طور که باید انتظارات را برآورده نســـاختند در 

حالی که از این نفرات انتظار به مراتب بهتری می رود.« 

تیم ملی با تیمی که در جام جهانی 
بود فرق کرده است

وی در پاسخ به این سوال که چرا تیم ملی آن انسجام و 

وحدتی که در جام جهانی داشت را از دست داده و از 

این لحاظ هم تبدیل به یک تیم کم اثر و معمولی شده 

اســـت، افزود: »قدر مسلم تیم ملی که در جام جهانی 

بـــه میدان رفت با این تیم از لحاظ مختلف تغییر کرده 

است. از این جهت که با تغییراتی که در کادرفنی صورت 

گرفت شـــکل بازی تیم ملی، نـــوع تمرینات، تفکرات 

تاکتیکی و... تغییر کرد و همین تغییرات باعث شـــده 

که تیم ملی شکل جدید خود را هنوز پیدا نکرده باشد. 

این اتفاق هم زمانی روند مثبتی به خود می گیرد که تیم 

ملی بازی های دوستانه و اردوهای بیشتری در برنامه 

خود داشته باشد. به هر حال تفکرات تازه ای به تیم ملی 

آمـــده و تغییراتی هم در کادر بازیکنان می بینیم که با 

بازی های دوستانه بیشتر شاهد هماهنگی و انسجام 

تیم ملی قبل از جام ملت ها خواهیم بود.« 

همه سرمایه فوتبال ما
همین نفرات هستند

کارشناس فوتبال کشورمان راجع به اینکه به نظر می آید 

هنـــوز در برخی خطوط مربیان تیـــم ملی به بازیکن 

ایده آل خود نرســـیده اند، عنوان کرد: »آنچه مشخص 

است نفرات تیم ملی ما همین بازیکنان هستند. فقط 

سردار آزمون را می توان به این لیست اضافه کرد. کلا 

پتانســـیل فوتبال کشورمان همین است که مشاهده 

می کنیم و باید برای هماهنگی بهتر و منســـجم شدن 

این تیم برنامه ریزی کنیم.« 

سال هاست مشکل حریف تدارکاتی 
مناسب داریم

مازیار در واکنش به این موضوع که فدراســـیون برای 

هر فیفا دی منتظر اســـت ببیند چه تیمی تقویم خالی 

دارد و حاضر نیست پولی هم بگیرد، آن موقع با آن تیم 

مشغول مذاکره برای انجام بازی دوستانه شود، گفت: 

»معمولا همه جای دنیا به این شـــکل اســـت که وقتی 

کادرفنی یک تیم ملی مشـــخص می شود فدراسیون 

براســـاس تفکرات کادرش با فدراسیون ها وارد مذاکره 

شده و در فیفا دی های مختلف بازی ها را رزرو می کند. 

اما سال هاست که ما به این شکل عمل نکرده و با بررسی 

شرایط دیگر حریفان خود را انتخاب می کنیم. اگر قرار 

باشـــد به همین شکل عمل کنیم مسلما حریفانی که 

انتخاب می شوند سبک بازی شان متفاوت با حریفان 

آسیایی ما خواهد بود و به این شکل مربیان ما نمی توانند 

حریفان مان در مســـابقات رسمی را شبیه سازی کنند. 

چنین مســـاله اگر رعایت نشود در آینده که بازی های 

جام ملت ها فرا می رسد به طور قطع به مشکل خواهیم 

خورد. خیلی مهم است که حریفان تدارکاتی براساس 

نوع و شکل بازی حریفان در جام ملت ها باشد.« 

آخرین بازی دوستانه خوب مان
مقابل برزیل بود

مازیار با تاکید بر اینکه سال هاست نتوانسته ایم مقابل 

تیم های قدر و صاحب سبک در فوتبال دنیا خودمان را 

محک بزنیم، خاطرنشان کرد: »آن طور که خاطرم است 

قبل از آمدن کارلوس کی روش یک بازی دوســـتانه با 

برزیـــل ترتیب دادیم. بعد از آن غیر از رقابت های جام 

جهانی نتوانســـتیم با تیم های بزرگ بازی کنیم. البته 

مدتی پیش هم با روسیه بازی کردیم که آن هم شرایط 

خاص خودش را داشـــت. به هر حال اگـــر دنبال این 

هستیم که در تورنمنت های بزرگ به موفقیتی برسیم 

باید هزینه کرد. تدارکات مناســـب و بازی با تیم های 

صاحب ســـبک دنیا هم بخشـــی از آن است. اما اگر 

نخواهیم در این زمینه ها هزینه کنیم شرایط به همین 

روال خواهد بود. به هر حال اینکه مسئولان فدراسیون 

اعتقاد دارند بازی در جام جهانی مقابل تیم های قدر 

خودش یک تدارکات قوی اســـت نظری قابل احترام 

است اما مسلما تدارکاتی که برای حضور موفق در یک 

تورنمنت دیده می شود فرق دارد. مخصوصا اینکه قرار 

باشد بعد از جام جهانی تغییر نسل داشته باشیم یا کادر 

جدیدی را برای تیم ملی انتخاب کنیم.« 

مدعی بودن در جام ملت ها
آسان نیست

کارشناس قدیمی فوتبال کشورمان در ارتباط با اینکه 

آیا تیم ملی می تواند بـــا این تدارکات در جام ملت ها  

جزء مدعیان قهرمانی باشـــد، یادآور شد: »مسلما اگر 

تدارک مناسبی نبینیم در جام ملت ها  مقابل حریفان 

قدرتمند و مدعی به مشکل خواهیم خورد. همان طور 

که در دوره های قبل این اتفاق رخ داده است. حریفان 

ما همان طور که شـــاهدیم بهترین تدارک را برای این 

تورنمنت می بینند و در چنین شـــرایطی قدر مســـلم 

کار تیـــم ملی برای مدعی بودن در جام ملت ها  خیلی 

سخت است.« 

در مورد عربستان باید در آینده
قضاوت کرد

وی در پایـــان با اشـــاره به حضور ســـتارگان فوتبال 

دنیا در عربســـتان نیز گفت: »اتفاقی که در تابستان 

امسال در عربستان شاهد آن بودیم را الان نمی شود 

قضاوت کرد. اول باید دید که آنها به صورت مقطعی 

ایـــن کار را انجـــام خواهند داد یـــا در آینده هم این 

روال ادامه خواهد داشـــت. فعلا فقط عربســـتان در 

آسیا این چنین هزینه کرده است. البته در سال های 

گذشـــته هم تیم هایی از قطر، امـــارات، ژاپن، کره 

جنوبی و عربســـتان نه به این شـــکل اما هزینه های 

زیادی کردند که نتیجه آن را در لیگ قهرمانان آســـیا 

دیدیم و همـــواره تیم های قهرمان از این کشـــور ها 

بوده اند. البته که در همین سال ها در دو فینال و دو 

نیمه نهایی تیم پرسپولیس از ایران حضور داشت که 

اتفاق خوبی برای فوتبال کشـــورمان بود. اما با همه 

این حرف ها فوتبال آســـیا همچنان در حال خوراک 

گرفتن از فوتبال اروپا است.« 
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اصغر مازیار در گفت وگو با »فرهیختگان«: جهانبخش و طارمی انتظارات را برآورده نکردند

تیم ملی هنوز منسجم و هماهنگ نیست
  برای مدعی بودن در جام ملت ها باید تدارک قوی دید

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

یادداشت

 دربی خارج از مرز
و وسوسه 4  میلیون دلاری

بیش از دو دهه اســـت که فوتبال ایران 

با وسوســـه ای بزرگ طرف شده؛ دربی 

خارج از خانـــه. خیلی وقت پیش قرار 

بود دو تیم سرخابی در آمریکا به میدان 

بروند و در مقابل چشمان هزاران ایرانی 

مشتاق و دور از وطن، شهرآورد یا دربی را برگزار کنند. بلیت دلاری، حق پخش دلاری، تبلیغات 

دور زمین دلاری و از همه مهم تر، هدایای دلاری هواداران ثروتمند دو باشـــگاه به بازیکنان و 

مربیان و در نهایت مجموعه تیم، بزرگ ترین وسوسه برای برگزاری این بازی بود و هست. آمریکا 

به دلایل سیاسی از فهرست میزبانی کنار رفت و جایش را به کانادا داد. آنجا هم برگزار نشد. 

صحبت از اروپا شد و آنجا هم به جایی نرسید. بحث به قطر و امارات رسید و آنجا هم برگزار نشد. 

اینکه بازی دربی در قطر برگزار شود یا امارات، موضوعیت دلاری دارد. با توجه به حسنه بودن 

روابط، قطر میزبان بهتری برای ایرانیان مشتاق برای حضور در این مسابقه است، ضمن آنکه 

قطر همچنین شرایط اقتصادی و ورزشی مناسب برای این بازی بزرگ را دارد.

حساب کنید برای این بازی بلیت صد دلاری فروخته شود. استقلال و پرسپولیس می توانند 

از چنین دیداری میلیاردها تومان سود کنند. دیگر کسی نیست که با زورگویی حق پخش را 

ندهد. دیگر شـــرکتی نیست که با روابط خاص، در سود بلیت فروشی شریک باشد بی آنکه 

سودی برای فوتبال داشته باشد. می شود صدها هزار دلار محصول هم فروخت؛ چرا که بلیت ها 

همه VIP هستند. در نظر بگیرید، برای دو تیم سرخابی این بازی بهشت دلاری است. بلیت و 

حق پخش و تبلیغات و فروش محصولات همه به دلار! کسی هم که پول داده تا به قطر برود و 

این بازی را با بلیت دلاری ببیند برای پیراهن اورجینال تیم و پرچم و بوق دلار هم می دهد. هر 

دو تیم می توانند با این بازی پول کلانی به جیب بزنند. سوال تلخ همیشگی اما این است. 

چرا خودمان نه؟ چرا اینجا و در ورزشگاه آزادی نه؟ چرا حق پخش و بلیت فروشی و تبلیغات 

دور زمین در جیب دو باشگاه نه؟ و متاسفانه برای این سوال ها یا جوابی نداریم یا به این نتیجه 

می رسیم که جواب ندهیم بهتر است.نتیجه اینکه دربی در ایران برگزار می شود، حق پخش 

ندارد، حق  تبلیغات دور زمینش سهم سازمان لیگ است، بلیت فروشی که شوخی بی مزه ای 

است و ورزشگاه آزادی هم که رسما چیزی نیست جز مخروبه ای ناامن که خدا می داند چند 

تماشاگر را می توان به مسلخش فرستاد و زنده برگرداند. ولی خودتان حساب کنید: یک بازی 

با 40 هزار تماشاگری که بلیت صد دلاری خریده اند، حق پخش دست کم صد هزار دلاری و 

تبلیغات دور زمینی که شاید آنها هم بتوانند به اندازه حق پخش سود برسانند. ارقام را تقریبی 

حساب کنید. فقط پول فروش بلیت ها چهار میلیون دلار می شود! با یک حساب سرانگشتی 

این دیدار برای سرخابی ها بسته به فروش تعداد بلیت، حداقل سودی بین یک تا دو میلیون 

دلار خواهد داشت! فدراسیون و نهاد برگزارکننده در قطر هم سهم خود را می گیرند. حالا تا 

ته قصه را خواندید که چرا این وسوسه سرخابی ها را رها نمی کند؟!

گفت وگو
 اولین لژیونر هاکی روی یخ ایران در گفت وگو با »فرهیختگان«:

هر روز برای موفقیت های بیشتر تلاش می کنم

حضورم در سوئد نتیجه سال ها تلاش است
اگرچه پیش تر خیلی ها نام عسل حیدری را با درخشش در مسابقات 

هاکی روی یخ زنان آسیا و نایب قهرمانی ارزشمند تیم ملی به خاطر 

می آوردند اما حالا نام او در تاریخ هاکی روی یخ ایران به عنوان اولین 

لژیونر این رشته ثبت شده و او بازیکن تیم هاماربی سوئد است. این بازیکن سال ها 

بهترین گلزن لیگ اینلاین هاکی ایران بود و پس از راه اندازی هاکی روی یخ، توانست 

در زمین یخی هم درخشان باشد و حالا حضور او در یک تیم معتبر در سوئد، اتفاقی 

تاریخی برای هاکی روی یخ ایران قلمداد می شود. هاماربی از شهر استکهلم در لیگ 

ملی سوئد شرکت می کند و بخشی از یک لیگ برجسته هاکی روی یخ در سوئد و اروپا 

است. عسل حیدری در گفت وگو با »فرهیختگان« از این اتفاق تاریخی در هاکی روی 

یخ ایران و حضورش در سوئد گفت. او همچنین یک روز پس از اولین بازی برای تیمش 

در لیگ سوئد، به تیم ملی برای حضور در جام جهانی در لهستان ملحق خواهد شد. 

شما الان اولین لژیونر تاریخ هاکی روی یخ ایران هستید. چه حسی دارید؟

برای من افتخار بزرگی است که اولین لژیونر تاریخ هاکی روی یخ ایران باشم. این حس خیلی 

ویژه  و فرصت منحصربه فردی است که به من این اجازه را می دهد که در سطح بین المللی 

بازی کنم و توانایی هایم را به نمایش بگذارم. امیدوارم که با تلاش و تمرین مداوم بتوانم به 

موفقیت های بیشتری در این ورزش دست پیدا کنم. 

درباره پیشنهاد تیم هاماربی توضیح دهید. پیشنهاد این تیم به شما چطور مطرح 

شد و آن را قبول کردید؟

من برای خرید لوازم هاکی رفته بودم و در فروشگاه با خانمی مواجه شدم که هاکی بازی 

می کرد و عضو تیم ملی بود. شروع به صحبت درباره هاکی روی یخ کردیم و به من پیشنهاد 

داد که برای تست به تیم هاماربی بروم. همان شب به مربی هاماربی ایمیل زدم و قرار شد 

یک جلسه باهم بگذاریم و صحبت کنیم. روز جلسه تمام فیلم ها و رزومه ام را نشان دادم و 

بعد یک تاریخ را برای گرفتن تست از من مشخص کردند. این تست چندین بار تکرار شد تا 

درنهایت به تیم هاماربی ملحق شدم. 

شما قبلا هم سابقه حضور در لیگ سوئد را داشتید. 

بله. من رده جوانان یک دوره کوتاه در لیگ سوئد فعالیت می کردم. 

روزی که ورزش را با اسکیت شروع کردید، فکر می کردید یک روز اولین لژیونر هاکی 

روی یخ ایران باشید؟

واقعا این اتفاق در آغاز کارم در ورزش هاکی روی یخ برایم خیلی دور از ذهن بود. وقتی که 

ورزش را با اسکیت آغاز کردم، هدف اصلی من لذت بردن از بازی بود. اما در طول سال ها 

با تمرین مداوم و رقابت و افزایش تجربه توانســـتم اکنون جایگاهی در لیگ ســـوئد داشته 

باشم و از این بابت خیلی خوشحالم. پیشرفت در ورزش نیاز به تعهد، تمرینات روزانه و رشد 

تدریجی دارد و جوری نیست که بگویم این اتفاق یکباره افتاده است. حضور من در سوئد 

نتیجه سال ها تلاش است و آن مداومت باعث شد امروز این امکان را به دست بیاورم که در 

یک لیگ معتبر بازی کنم. هر روز باید برای موفقیت بیشتر تلاش کرد. 

درباره تیم ملی و جام جهانی لهستان هم توضیح دهید. گویا یک روز بعد از بازی 

تیم تان باید به اردوی لهستان بروید. 

بله کاملا درست است. مسابقات جام جهانی در لهستان برگزار می شود. این دومین حضور 

رسمی دختران ایرانی در مسابقات رسمی فدراسیون جهانی است که از 6 تا 12 نوامبر در 

لهستان برگزار خواهد شد و با تمام توان در این مسابقات حضور خواهیم داشت. امیدوارم 

بتوانیم اتفاق خوبی را رقم بزنیم.

  جام ملت ها
نگاهی به وضعیت تدارکات رقبای ایران در جام ملت ها

یر تیغ انتقادات محک جدی برای استرالیا و ژاپن؛ کلینزمن ز
با نزدیک شـــدن به زمان برگـــزاری رقابت های جام 

ملت های آســـیا در قطـــر تیم های حاضـــر در این 

تورنمنت تلاش دارند از فرصت های باقی مانده برای 

برگزاری دیدارهای تدارکاتی استفاده و بهترین تیم 

را بـــرای حضور در این رقابت ها آماده کنند. تیم ملی 

ایران در نخســـتین بازی خود در فیفادی اخیر برابر 

بلغارستان به برتری یک بر صفر رسید و البته عملکرد 

شـــاگردان امیر قلعه نویی نتوانســـت رضایت بخش 

باشد و نگرانی هایی را در بین جامعه فوتبال ما ایجاد 

کرد. در چنین اوضاعی رقبای ما درتلاشـــند بهترین 

تدارک را برای حضور در قطر داشته باشند و نگاهی 

به بازی های دوســـتانه آنها نشان می دهد که بعضا 

حریفان قدر و شناخته شـــده ای را برای خود انتخاب 

کرده اند. استرالیایی ها که در فیفادی قبلی تنها یک 

دیـــدار تدارکاتی برابر آرژانتین داشـــتند و با دو گل 

شکســـت خوردند امروز با مکزیک دیدار می کنند و 

در دومین دیدار به مصاف انگلیس، یکی از تیم های 

برتر ســـال های اخیر فوتبال دنیا خواهند رفت تا با 

بهترین شرایط خود را برای جام ملت ها آماده کنند. 

آخرین دیدار دوستانه آنها برابر نیوزیلند خواهد بود و 

البته پیش از این تورنمنت دو بازی در مرحله انتخابی 

جام جهانی 2026 برگزار خواهند کرد. ژاپن تصمیم 

گرفته بهترین شـــرایط را بـــرای تیم ملی خود فراهم 

کند و بـــه همین دلیل پس از اینکه در فرصت قبلی 

با الســـالوادور و پرو دیدار کرده بـــود، این بار رقبای 

بهتری را برای خود درنظر گرفته اســـت. آنها امروز با 

آلمان دیدار می کنند و ســـه روز بعد به مصاف ترکیه 

می روند. ســـامورایی ها در فیفـــادی بعدی جدال با 

کانادا و تونس را در دســـتور کار دارند تا با قدرت وارد 

جام ملت ها شوند و خود را به عنوان یکی از مدعیان 

جدی مطرح کنند. عربســـتان، دیگر مدعی فوتبال 

آسیا که در جام جهانی نمایش قابل قبولی ارائه کرد، 

پس از دو بازی برابر ونزوئلا و بولیوی در فیفادی قبلی، 

دیشـــب به مصاف کاستاریکا رفت و در دومین دیدار 

خود در ایـــن تعطیلات هم با کره جنوبی دیدار کرد. 

تیـــم آفریقایی مالی هم آخرین حریف تدارکاتی آنها 

پیش از قطر 2023 خواهد بود. 

کار سخت کی روش 
قطر با کارلوس کی روش در نخستین دیدار تدارکاتی 

خود در این فیفادی با نتیجه 2 بر یک مغلوب کنیا شد 

تا این سرمربی پرتغالی فعلا در جمع عنابی ها آمار خوبی 

نداشته باشد. او که با دو باخت و یک تساوی تیمش از 

گلدکاپ حذف شد، پس از این شکست باید تیمش را 

برای دیدار روز سه شنبه برابر روسیه آماده کند و فعلا هم 

برای فیفادی بعدی برنامه ای برای تیمش ندارد. البته 

کی روش به خوبی می داند که ادامه این روند می تواند 

برای میزبان جام ملت ها در این تورنمنت مشکل ســـاز 

شود و آنها را از جمع مدعیان دور کند. رسانه های قطری 

اگرچه هنوز خیلی از او انتقاد نمی کنند اما ســـرمربی 

ســـابق تیم ایران برای اینکـــه بتواند به حضورش روی 

نیمکت این تیم عربی ادامه دهد باید نتایج بهتری کسب 

کند. کره جنوبی هم پس از جام جهانی سراغ یک مربی 

شناخته شده رفت تا شـــاید به کمک او بتواند شرایط 

خـــود را بهتر کند. یورگن کلینزمن آلمانی هدایت این 

تیم شرق آسیا را برعهده گرفته اما مشکل اینجاست که 

او در 5 مسابقه ای که هدایت تیم را برعهده داشته است 

هنوز نتوانسته بردی کسب کند و این موضوع باعث شده 

رسانه های این کشور به شدت از مرد آلمانی انتقاد کنند. 

کره با دو باخت برابر اروگوئه و پرو و تساوی مقابل کلمبیا 

و السالوادور شرایط خوبی در بازی های دوستانه نداشت 

و پنجشنبه شب نیز در کاردیف برابر ولز به تساوی بدون 

گل رسید. آن هم در شرایطی که این تیم علاوه بر سون 

هیونگ مین که ستاره این کشور محسوب می شود و یکی 

از بهترین بازیکنان لیگ جزیره است دو لژیونر جدید نیز 

در پاری سن ژرمن و بایرن مونیخ دارد اما کلینزمن هنوز 

نتوانسته نمایش خوبی با این تیم ارائه دهد. خبرگزاری 

کره ای یونهاپ در گزارشی از این مسابقه نوشته است: 

»کلینزمن با کره هنوز نتوانسته بردی کسب کند و این 

اصلا قابل قبول نیست. تیم ما برابر ولز اصلا زهردار نشان 

نداد و تنها یک شوت در چهارچوب نشان می دهد که 

تیم برای نمایشی خوب در جام ملت ها هنوز کار دارد. 

اگرچه این مربی باتجربه معتقد اســـت تیمش از این 

دیدارها درس های خوبی گرفته اســـت و نگران شرایط 

کره نیست اما هواداران تیم ملی نظری غیر از این دارند.«

یگانه عصاری
خبرنگار

 هومن جعفری
خبرنگار
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ادامه در صفحه ۱۳

    ابهام در سرنوشت جانی دپ و کاپیتان جک اسپارو

کریـگ مـازن، نویسـنده »دزدان دریایـی کارائیـب ۶« اخیـرا بـه لس آنجلس تایمـز گفتـه 

فیلمنامـه قسـمت جدیـد ایـن سـری فیلـم آنقـدر عجیـب اسـت کـه از تصمیـم کمپانـی 

دیزنـی بـرای خرید آن شـگفت زده شـده اسـت. ورایتـی در تابسـتان ۲۰۲۰ گزارش داده 

بود که دیزنی در مراحل اولیه سـاخت دو فیلم  دزدان دریایی  اسـت؛ یک فیلم با حضور 

 مارگـو رابـی  و ششـمین فیلـم در فرانچایـز اصلـی نوشـته کریک مازن و تد الیـوت. الیوت 

پیش از این در نویسـندگی چهار قسـمت اول نیز مشـارکت داشـته اسـت. آخرین فیلم 

 دزدان دریایـی ، بـا عنـوان »مـردگان حکایـت نمی کننـد« در سـال ۲۰۱۷ اکران شـد. 

 مارگـو رابـی  در نوامبـر گذشـته اعـام کرد که فیلـم  دزدان دریایی کارائیب  کـه قرار بود او 

در آن بازی کند فعا کنار گذاشـته شـده اسـت. با این حال  جری بروکهایمر  تهیه کننده 

سـری فیلم هـای  دزدان دریایـی کارائیـب  می گویـد فیلمنامـه  دزدان دریایـی  بـا حضـور 

 مارگـو رابـی  در نقطـه ای مشـخص می آیـد و ایـن پـروژه کامـا مرده نیسـت، امـا دیزنی به 

جـای آن فیلمنامـه نوشـته  مـازن  و  الیـوت  را در اولویـت قـرار داده اسـت. طـرح داسـتان 

فیلـم قسـمت ششـم  دزدان دریایـی کارائیـب  همچنـان مخفـی مانـده اسـت و مشـخص 

نیسـت کـه ایـن فیلـم شـامل بازگشـت شـخصیت جـک اسـپارو بـا بـازی   جانـی دپ  خواهـد بود یـا خیر. فعالیـت  جانـی دپ  در سـال های اخیر تحت تاثیـر دعوای 

حقوقی او با همسـر سـابقش  امبر هرد  بسـیار محدود شـده اسـت. 

    کارگردان مارکوپولو درگذشت

جولیانـو مونتالـدو، کارگـردان ایتالیایـی کـه در ایـران بیشـتر بـه خاطر سـریال مارکوپولو 

بـا موسـیقی انیـو موریکونـه معروف اسـت، در ۹۳ سـالگی درگذشـت. مونتالدو در سـال 

۱۹۵۱ زمانـی کـه هنـوز دانشـجویی جوان بود، توسـط کارلو لیتزانـی برای بازی در نقش 

اصلـی فیلـم »توجـه! راهزنـان!« اسـتخدام شـد. پـس از ایـن تجربـه او به عنـوان دسـتیار 

کارگـردان بـا لیتزانـی و جیلـو پونته کوروو به همکاری پرداخت و تا سـال ۱۹۷۵ در شـش 

فیلـم به عنـوان دسـتیار کارگـردان یـا کارگردان دوم فعالیت کرد. در این میان او در سـال 

۱۹۶۰ نخسـتین فیلـم خـود را بـا نـام »پرانـدن کبوتـر« کارگردانـی کـرد و ایـن فیلم که در 

مـورد مقاومـت پارتیزان هـا بـود، در همـان سـال بـه بخـش رقابتـی جشـنواره فیلـم ونیـز 

راه یافـت. او در سـال ۱۹۶۵ فیلـم »بی بـاک« را کـه نمایشـی تلـخ و معترضانـه از توسـعه 

اقتصـادی ایتالیـا بـود، نوشـت و کارگردانـی کـرد. ایـن فیلـم جایـزه ویـژه هیـات داروان 

جشـنواره فیلم برلین را به دسـت آورد. سـپس در سـال ۱۹۶۶ به عنوان کارگردان دوم در 

پـروژه بسـیار مشـهور نبـرد الجزیـره حضـور پیدا کـرد که جیلـو پونته کوروو کارگـردان اول 

آن بـود. مونتالـدو ۱۹۶۷ گرنـد اسـلم )پیـروزی بـزرگ( را بـا حضـور بازیگـران بین المللی 

سـاخت و در سـال ۱۹۸۲، بـه کارگردانـی سـریال بـزرگ مارکوپولـو )درباره زندگی مارکـو پولو جهانگرد ایتالیایی( پرداخت که برنده جایـزه امی در بخش برنامه های 

تلویزیونـی شـد. در آثـار سـینمایی او تـم آزادی یـا رهایـی را بـه وفور می تـوان یافت. 

  چارسو

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

ما می گوییم چه چیزی پررنگ باشد
رسانه انگلیسی BBC شاید بیشتر از هم قطارانش به ماجرای اربعین پرداخته 

است! اما مدل نگاه این رسانه در این خبرهایی که منتشر کرده است، چنانکه 

در ادامه به آن پرداخته شده، حرفه ای نیست و به وضوح نمایانگر غرض ورزی 

است. تیرماه امسال مانند سال های گذشته که خبر از تمدید گذرنامه برای 

اربعین آمد، خبرهایی در این مورد از سمت عراق منتشر می شد و BBC یکی 

از خبرها را بسیار پررنگ جلوه داد و آن هم مخالفت عراق با پذیرفتن گذرنامه 

ویژه اربعین بود. بی بی ســـی فارسی این خبر را به نقل از مجید میراحمدی، 

معاون وزارت کشور و رئیس ستاد مرکزی اربعین منتشر کرد. یا در خبر دیگری 

به موضوع ارز در اربعین اشاره می کند و می نویسد: »بانک مرکزی ایران اعام 

کرد که امسال به جای دلار یا یورو، به زائران اربعین که به عراق سفر می کنند 

در چهارچوب تسهیات »ارز اربعین« یا »ارز سفر به کربا«، دینار عراق به قیمت 

دولتی پرداخت خواهد شد.«  اینکه مردم نقشی در راهپیمایی اربعین ندارند 

یکی از جلوه های پررنگ در این رسانه هاســـت و طوری وانمود می شـــود که 

انگار همه خدمات از سوی دولت ها انجام می شود. BBC در خبری به حرف 

وزیر راه و شهرســـازی اشاره کرده است و بر پایه همین خبر تحلیل می کند و 

می نویسد: »مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی از اختصاص سه هزار میلیارد 

تومان اعتبار برای پروژه های راه سازی اربعین در ایران خبر داده و گفته است 

۶۰ درصد تردد زوار از مرز مهران و مسیر استان ایام انجام می شود. در همین 

راستا مسیر ایام - مهران به عنوان شاهراه اصلی تردد زوار اربعین است. « این 

نوع پوشش خبری در راستای القا و پررنگ کردن این موضوع است که اگر این 

شاهراه در حال بازسازی بوده برای اربعین است که چنین شده، وگرنه این اتفاق 

نمی افتاد. بی بی سی در خبری دیگر به نقل از مهدی چمران، رئیس شورای 

شـــهر تهران از بودجه ۳۰ میلیارد تومانی شهرداری برای مراسم اربعین خبر 

می دهد و می گوید: »بودجه امسال شهرداری برای اربعین ۳۰ میلیارد تومان 

است.« در دهه اول محرم این رسانه مراسم عزاداری را به گونه ای دیگر پوشش 

داد و در گزارشی به این موضوع پرداخت و نوشت: »امسال، فضایی متفاوت با 

سال های قبل بر محرم و عزاداری های آن حاکم بود. از یک طرف سایه تورم بر 

سر آن بیشتر از سال های گذشته بود و از طرف دیگر فضای دودستگی میان 

مردم برای برگزاری یا عدم برگزاری مراســـم آن بیشـــتر از هر سالی در جامعه 

ایران وجود داشت. رسانه های حکومتی در هر شکل و قالبی بسیج شدند که 

فضای جامعه ایران را طرفدار محرم نشان دهند و القا کنند که محرم تبدیل به 

کارناوالی برای مردم شده و بگویند دشمنان نظام در پی دین زدایی از جامعه 

ایران هســـتند. از ســـوی دیگر اما مردم در شبکه های اجتماعی از ظلم ها و 

کشـــتارهای حکومت در این سال ها مخصوصا بعد از اعتراضات سراسری به 

کشته شدن مهسا امینی در بازداشت گشت ارشاد نوشتند.« بی بی سی بعد 

از نوشتن همه اینها صحبت را بی ربط و باربط به راهپیمایی اربعین می کشاند 

و می نویسد: »با همه اینها محرم امسال هم برگزار شد و حالا حکومت در پی 

برگزاری مقدمات راهپیمایی اربعین است که چند سالی است برگزار می شود 

و رسانه های حکومتی هم مانور خوبی از طریق آن برای گسترش فرهنگ شیعه 

و طرفداری از حکومت می دهند.« امسال در انتقال زائران پاکستانی در مرز 

 BBC میرجاوه مشکاتی وجود داشت و در رسانه ها هم به آن پرداختند، اما

با گذاشتن یک ویدئو از انتقال زائران پاکستانی با تریلی و اتوبوس از چابهار 

این موضوع را تحلیل کرد و نوشت: »براساس اخباری که شبکه حقوق بشری 

حال وش منتشر کرده  است، هیچ بلیتی برای سفر بین شهری به افراد بومی 

فروخته نمی شود و دلیل آن »دستور شورای تامین« اعام شده است.« همچنین 

در خبر دیگری از کمبود اتوبوس بین شهری به دلیل اختصاص دادن وسایل 

نقلیه جهت انتقال زائران به مناطق مرزی برای شرکت در مراسم اربعین خبر 

داد و نوشت: »با نزدیک شدن به اربعین و حرکت زائران به سوی مرز های غربی 

ایران برای شرکت در این مراسم، گزارش هایی از کمبود اتوبوس بین شهری و 

دشواری شهروندان برای رفت و آمد در شبکه های اجتماعی منتشر شده است. 

خبرگزاری صداوســـیما امروز پنجم شهریور از قول رئیس سازمان راهداری و 

حمل ونقل جاده ای گفته است هزار اتوبوس به ناوگان حمل ونقلی در مرز ها 

افزوده می شـــود. اگر در ایران زندگی می کنید، آیا در شهر محل زندگی خود 

شاهد کمبود وسایل نقلیه عمومی بوده اید؟ آیا قیمت بلیت اتوبوس بین شهری 

در رو زهای گذشته تغییری کرده است؟ آیا شما هم شاهد کمبود وسایل نقلیه 

عمومی نظیر اتوبوس در شـــهر محل زندگی خود بوده اید؟«  این رسانه خبر 

حضور چهار میلیون ایرانی در اربعین امسال را گزارش می دهد و در کنارش 

این را می گوید که حضور مردم به معنای تایید حکومت نیست و می نویسد: 

»مقامات در ایران می گویند که در ایام اربعین، نزدیک به چهار میلیون زائر ایرانی 

به کربا رفته اند. این در حالی است که به سالگرد کشته شدن مهسا امینی در 

بازداشت گشت ارشاد و اعتراضات پس از آن نزدیک می شویم. با بیشتر شدن 

شکاف میان بخش بزرگی از مردم و حکومت، نهادهای تبلیغاتی تاش می کنند 

شرکت مردم در اربعین و عاشورا را به حساب حمایت شان از نظام بگذارند.«

خبرهای زرد 
مدل شـــبکه »منوتو« اما متفاوت است. آنها در عین اینکه خبرهای اصلی را 

سانسور کرده اما حاشیه هایی را پررنگ می کنند که اصا در شمار خبر به حساب 

نمی آید و بیشتر خبرهای زرد است. اخباری که به بهانه اربعین در این رسانه 

منتشر شده است، ویدئو نقش پررنگی دارد آن هم ویدئوهایی که شاید اصا 

رنگ خبر ندارند و فقط حاشیه است. در کل حدود هشت خبر از راهپیمایی 

اربعین امسال منتشر شده که عمدتا فاقد ارزش خبری   شأن رسانه ای هستند.« 

مثا ویدئویی که به اربعین مرتبطش کرده اند با تیتر »مسدود کردن مسیر برای 

برگزاری مراسم اربعین« منتشر شده است. در این ویدئو یک دسته عزاداری 

نشان داده می شود که از خیابانی در لواسان می گذرد و کسی که این ویدئو 

را فرستاده، از بستن خیابان به بهانه عزاداری می گوید. یا اینکه در روز اربعین 

به دلیل مراســـم عزاداری در خیابان شهید رجایی در تهران این خیابان برای 

ساعتی بسته بود اما نکته جالب تیتر منوتو برای این مراسم است که نوشته: 

»تمام مسیرها رو برای مراسم اربعین مسدود کردن.« در یک ویدئو ۲۰ ثانیه ای 

از مراسم عزاداری در اربعین، این شبکه زباله گردی را نشان می دهد که در حال 

جست وجو در سطل زباله است و با تیتر »زباله گردی در حاشیه عزاداری اربعین« 

می خواهند این مراسم را زیر سوال ببرند. باید توجه کرد در اینکه زباله گردی 

ناراحت کننده است هیچ شکی نیست اما از لحاظ رسانه ای انتشار آن با این 

برچسب هیچ توجیهی ندارد؛ چراکه چه مراسم عزاداری باشد و چه نباشد، 

این زباله گردی وجود دارد. منوتو در تاشـــی دیگر ویدئویی از یک تریلی را 

منتشر کرده و برای آن تیتر زده است: »تریلی محصولات خوراکی به کربا برای 

اربعین« نکته اینجاست که حتی مشخص نیست در تریلی چه باری وجود دارد! 

این روزها همه جا صحبت از پیاده روی بزرگی است که از نیمه های ماه 

صفر شـــروع می شـــود و میلیون ها نفر از سراسر دنیا، خودشان را به 

عراق و بعد هم به کربلا می رسانند تا سهمی در این آیین دیرینه داشته 

باشـــند. در این گزارش نمی خواهیم در مورد اینکه چه اتفاقی در این 

راهپیمایی افتاد یا چرایی آن بحثی داشـــته باشیم، بلکه صحبت مان 

از بایکـــوت و نپرداختـــن به این رویداد عظیم در چند شـــبکه خبری 

فارسی زبان است که بنا به ادعای خودشان درحال کار خبری حرفه ای 

هستند. طبیعتا کار خبری حرفه ای یعنی پوشش دادن هر رویدادی که 

بزرگی و دربرگیرندگی آن وسیع است، اما این شبکه ها درنهایت از این 

راهپیمایی به انتشار چند خبر حاشیه  ای اکتفا کرده و به اصل داستان 

کاری نداشتند. آنها با پررنگ کردن موضوعات حاشیه ای دیگر سعی 

بر این داشتند که ابعاد واقعی این راهپیمایی را تقلیل دهند. مثلا در 

این چند روز سعی کردند به ماجرای حضور سعید حدادیان به عنوان 

استاد دانشگاه تهران بپردازند و به هر شکل آن را پررنگ کنند، یا اینکه 

ماجرای اربعین را از چشم انداز اتفاقی که نمایشگر حضور همه مسلمانان 

دنیاست نمی بینند و به حاشیه راندن آن را هدف قرار می دهند؛ مثلا از 

پرتاب بستنی به سمت مردم در روز اربعین گزارش می دهند. یا اینکه 

تصادف ها در ایـــن راهپیمایی را پررنگ می کنند. از هزینه های گزاف 

می گوینـــد و همه اینها را می گوینـــد تا کلمه ای از ازدحام جمعیت در 

کربلا و مسیرهای منتهی به آن نگویند. در گزارش امروز سعی کردیم 

برخی اخباری که در این رسانه ها منتشر شده است را تحلیل کنیم. 

 مراسم شکوهمند اربعین ۱4۰۲ که دست کم 4 میلیون ایرانی در آن شرکت کردند 
توسط رسانه های ضدایرانی سانسور شد، راه دور زدن این تحریم رسانه ای چیست

وشن  است حقیقت  ر
عاطفه جعفری

خبرنگار گروه فرهنگ
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هزینه ها با کیست؟
اما به ســـراغ ایران اینترنشنال برویم. رســـانه ای که تقریبا همپای BBC و مانند او اخبار خاصی 

را از مراســـم پیاده روی اربعین منتشـــر کرد و روز گذشته در تحلیلی به مراسم اربعین پرداخت و 

بدون اشـــاره به حضور 22 میلیون نفری در این مراسم، با تیتر »مراسم سازی مذهبی جمهوری 

 اسلامی با بودجه دولتی« که نه تنها صدها فرسنگ از مرزهای بی طرفی و حرفه ای گری گذشته، 

بلکه به عیان عقده گشایی و سرشار از لمپنیسم است، می نویسد: »راهپیمایی سنتی اربعین در 

عراق در سال های اخیر از سوی جمهوری اسلامی به یک مراسم حکومتی تبدیل شده است.« 

و همچنین از صرف بودجه برای مراسم مذهبی اربعین توسط نهادهای مختلف خبر می دهد. 

این رسانه در خبر دیگری می نویسند: »راهپیمایی موسوم به جاماندگان اربعین با بسیج منابع و 

بودجه حکومتی برگزار می شود. جمهوری  اسلامی سعی می کند مراسم  جدیدی را تولید کند که 

هم خودش صاحب آن مراسم  باشد و بتواند تبلیغات خودش را در آن اجرا کند.«  یا در ویدئوی 

دیگری با این تیتر که چراغ ها را برای اربعین روشن نگه می دارند، می نویسد: »یکی از مخاطبان 

ایران اینترنشـــنال در اهواز، روز پنجشنبه ۱۵ شهریور ویدئویی را تهیه کرده و با نشان دادن یک 

ایســـتگاه صلواتی اربعین در نزدیکی ایستگاه راه آهن گفته است: هشت صبح است و چراغ ها 

روشن مانده و کسی نیست که آنها را خاموش کند.« یا اینکه از درگیری فرقه ای در پاکستان در 

مراســـم اربعین خبر می دهد و می گوید: »پلیس پاکستان اعلام کرد در جریان درگیری فرقه ای 

در جریان مراسم اربعین در شهر کپرو، دست کم هشت نفر زخمی شدند. به گفته پلیس پس از 

اعتراض »یک فرقه مذهبی ممنوعه« به ورود دسته عزاداران به خیابان، دو طرف با سنگ و چوب 

درگیر و دست کم ۸ نفر از جمله یک دختر رهگذر زخمی شدند.« پررنگ کردن تصادف ها در این 

مراســـم هم یکی دیگر از کارهای این رسانه ها بود، مثلا ایران اینترنشنال در خبری می نویسد: 

»رئیس مرکز اورژانس خوزســـتان از مصدوم شـــدن ۳۱ زائر ایرانی اربعین در تصادف اتوبوس با 

یک خودروی سواری در شهر العماره عراق خبر داد و گفت دو نفر از این مصدومان مرگ مغزی 

شده اند.« یا در ویدئوی دیگری به وضعیت بیمارستانی در تهران پرداخته است و می نویسد: »شنبه 

۱۱ شهریور، یکی از مخاطبان ایران اینترنشنال ویدئویی را از وضعیت بیمارستان طالقانی واقع 

در ولنجک تهران تهیه کرده و گفته اســـت: ]مسئولان جمهوری اسلامی[ به جای هزینه کردن 

برای مراسم اربعین، بیمارستان ها را تجهیز کنند.«  پرداخت به حاشیه ها آن هم حاشیه هایی که 

شاید اهمیتی برای خبری شدن نداشته باشند در این شبکه هم پررنگ است، مثلا در توضیح 

ویدئویی که به عنوان پیام مردمی منتشر کرده، می نویسد: »یکی از مخاطبان ایران اینترنشنال 

شامگاه شنبه چهارم شهریور، ویدئویی را از گردنه پاطاق در سر پل  ذهاب تهیه کرده و گفته است: 

زندگی مردم شهرستان به خاطر پیاده روی اربعین مختل شده و امکانات نیز کم شده است. بنزین 

هم نیست.« تکرار واژه بنزین نیست و ربط آن به اربعین هم بسیار پررنگ است. یا اینکه افزایش 

قیمت ها را بالاخره به یک موضوع مذهبی می کشانند و ربط می دهند. مثلا افزایش قیمت نان 

را این طور پوشش می دهند: »احمد علوی، اقتصاددان و استاد دانشگاه: نان یک کالای ضروری 

و عمومی است و وظیفه دولت تامین آن است. اما اولویت دولت جمهوری  اسلامی رفاه عمومی 

مردم نیســـت و با اختصاص ارز به مراســـم های حکومتی مانند عید غدیر و اربعین بودجه های 

عمومی را خرج می کند.« ایران اینترنشنال در گزارش های متعدد به موضوع هزینه های برگزاری 

مراســـم اربعین می پردازد و نگاه شان این است که همه هزینه ها را مسئولان ایرانی می پردازند و 

مردم نقشی در این کار ندارند. 

فرش قرمز ونیز بدون ستاره

جشنواره فیلم ونیز که قدیمی ترین 

جشنواره سینمایی دنیاست امسال 

هشـــتادمین دوره اش را برگـــزار 

می کند. این یعنی ۸۰ سال از تاریخ 

جشنواره های سینمایی در دنیا می گذرد. از ونیز مسکو تا کن و برلیناله و لوکارنو، همگی 

نهایتا ذیل همین تاریخ هشتادساله تعریف می شوند. در آغاز راه این جشنواره ها رسالت 

خودشـــان را در برابر فیلمسازی جریان اصلی، کشف و معرفی سینمای آلترناتیو عنوان 

می کردنـــد. چیزی در برابر بفروش های هالیوود و بالیوود و هنگ کنگ یا ســـینماهای 

جزئی تر تجاری مثل مصر و ترکیه. تجربه های ســـینمایی جدید که جزء موارد محبوب 

استودیوها نبود، معمولا در این فستیوال ها رونمایی و تحسین می شدند. مثلا روزگاری 

آیزنشـــتاین و چاپلین در فستیوال مســـکو بودند و غول فیلمسازی روس، از یک جوان 

آمریکایـــی به نام والت دیزنی تقدیر جانانه ای کـــرد و کمدین صاحب نام غربی حامی 

تمام قد یک جوان روس شد که اولین انیمیشن بلند دنیا را ساخته بود. حتی فیلم هایی 

که با تم ضد سرمایه داری ساخته شده بودند در فستیوال های اروپای غربی از جمله کن 

و ونیز حضور پیدا می کردند. حالا اما از آن فضا بسیار فاصله گرفته ایم. دوره تجربه گرایی 

در سینما تقریبا به سر آمده و دوز سیاسی کاری جشنواره های اروپای غربی هم به قدری 

بالا رفته که اعتبار جوایزشان را شدیدا تحت تاثیر قرار داده است. نکته دیگر وابستگی 

بالای این جشنواره ها به ستارگان هالیوودی و گاه بالیوودی برای دیده شدن است. این 

جشنواره ها ابتدا قرار بود به عنوان سکویی برای دیده شدن سینمای ضدجریان، در صحنه 

فعال باشند اما حالا هیچ راهی برای دیده شدن ندارند جز حضور پر زرق و برق ستاره های 

سینمای تجاری خصوصا هنرپیشه های آمریکایی در فرش قرمزها و نشست های خبری. 

امســـال دست جشنواره ونیز از حضور اسامی پرآوازه قدیمی در عرصه کارگردانی کاملا 

خالی نیست اما این نام ها همه تکراری اند و حتی یکی از آنها چند ماه پیش درگذشته بود. 

نه دیگر از معرفی چهره های رو به جلو خبری هست و نه بدون حضور ستاره ها، اتفاقات 

روزمره جشنواره توجه کسی را به اندازه سال های قبل جلب می کند. اعتصاب بازیگران 

هالیوود امسال فرش قرمز فستیوال ونیز را کاملا از رونق انداخته. این اعتصاب با دو محور 

صورت بندی شده است. اول اعتراض به میزان دستمزد و دوم تلاش برای گرفتن تضمینی 

مبنی بر اینکه هوش مصنوعی جایگزین بازیگران و نویسنده ها نمی شود. این اعتصاب 

از انجمن نویسندگان هالیوود به راه افتاد و سپس دامنه اش به انجمن بازیگران رسید. از 

دیرباز بین بازیگران و نویسنده ها بر سر تصاحب بودجه فیلم ها رقابت جدی وجود داشت 

و نویسندگان می گفتند که به جای صرف هزینه در سبد نگارش فیلمنامه های قوی بخش 

قابل توجهی از بودجه فیلم صرف دستمزد ستاره ها می شود. این بار اما این دو گروه که 

رقبایی قدیمی بودند یک رقیب جدید در برابرشان دیدند و علیه آن با هم متحد شدند؛ 

هوش مصنوعی. هم بازیگران و هم نویســـنده ها می ترسیدند که هوش مصنوعی جای 

آنها را بگیرد و طالب تضمینی از جانب تهیه کنندگان و صاحبان کمپانی ها هستند که 

این جایگزینی صورت نگیرد. البته این درخواست خالی از اشکال نیست و اگر کمپانی ها 

چنین تضمینی به بازیگران و نویســـنده ها بدهند و هوش مصنوعی هم واقعا به حدی 

پیشرفت کند که بتواند جای خلاقیت انسان را بگیرد قطعا سینمای آمریکا از هم فرو خواهد 

پاشید. اولا این تضمین محدود به سینمای آمریکاست و رقبای آن می توانند با استفاده از 

همین فرصت فاصله شان را با هالیوود نجومی کنند. چین، هند، کره و ده ها کشور دیگر 

می توانند وقعی به این نوع محدودیت ها نگذارند و در فرصتی که هالیوود خودش را از 

هوش مصنوعی محروم کرده با شتاب فراوان از آن پیشی بگیرند. در ضمن اینکه هوش 

مصنوعی به واقع بتواند جای خلاقیت هنری انسان را بگیرد امری محال است و چنین 

ترس و توهمی دلیلی ندارد جز علم زدگی هیجانی. به هر حال اعتصاب بازیگران هالیوود 

باعث شد فرش قرمز امسال جشنواره ونیز خالی از رنگ و لعاب چند سال اخیرش باشد. 

قبلا به دلایل مختلف به اثبات رسیده بود که این فستیوال ها برخلاف ادعای غالب شان 

صرفا براساس معیارهای هنری انتخاب نمی کنند و جایزه نمی دهند؛ بلکه اولویت های 

سیاسی کاملا لحاظ می شوند. حالا با بی رونقی و سردی فرش قرمز هشتادمین دوره ونیز 

نتیجه گیری دوم را هم درباره این فستیوال و اقران و امثال آن می توان به قطعیت رساند 

و آن این است که برخلاف ادعاهای اولیه، فستیوال های هنری اروپا نه تنها معرفی کننده 

و هدایت بخش سینمای آلترناتیو نیستند، بلکه شدیدا به هالیوود وابستگی دارند. البته 

چند بازیگر توانسته اند از این قاعده مستثنی بمانند که در ادامه مورد اشاره قرار می گیرند 

اما اینها رونق لازم و کافی را به مراسمی نخواهد بخشید که در سال های اخیر  برای دیده 

شدن کاملا به حضور ستاره های هالیوود متکی شده بود. 

  چند مورد استثنا
چند مورد از فیلم های آمریکایی که در ونیز هشتادم حاضر هستند توانسته اند معافیت های 

موقت اتحادیه بازیگران آمریکا )SAG-AFTRA( را دریافت کنند و ستارگان شان روی 

فرش قرمز ونیز حاضر شوند زیرا آنها تولیدات مستقلی هستند که توسط اعضای اتحادیه 

تهیه کنندگان سینما و تلویزیون آمریکا )AMPTP( تولید نشده اند. آدام درایور برای تبلیغ 

فیلم »فراری« ســـاخته مایکل مان که در آن نقش شخصیت اصلی و پیشگام ایتالیایی 

مسابقات اتومبیلرانی یعنی »انزو فراری« را بازی می کند به جشنواره ونیز خواهد رفت و 

لندری جونز هم برای فیلم »داگمن« ساخته جدید لوک بسون. همچنین مدس میکلسن 

برای فیلم »سرزمین موعود« ساخته نیکولای آرسل کارگردان دانمارکی و جسیکا چستین 

برای فیلم »خاطره«، ساخته سینماگر مکزیکی میشل فرانکو، روی فرش قرمز خواهند 

رفت. این نخستین نقش چیستن پس از بازی در نقش برنده اسکار در فیلم »چشمان 

تامی فی« است. همچنین انتظار می رود کیلی اسپانی و ژاکوب الوردی که نقش پریسیلا 

و الویس پریسلی را در فیلم سینمایی »پریسیلا« ساخته سوفیا کاپولا بازی کرده اند، به 

همراه خود »پریسیلا پریسلی« در ونیز حضور داشته باشند. چنانکه دیده می شود به جز 

یکی دو مورد نام ستارگان درجه اول هالیوود در بین این موارد استثناشده هم به چشم 

نمی خورد. با این حال طبق گزارش خبرگزاری ایتالیایی »ANSA«احتمال دارد کیفر 

ساترلند هم که بازیگر آخرین فیلم ویلیام فریدکین فقید، با نام »دادگاه نظامی شورش 

کین« است، برای ادای احترام به کارگردان درگذشته فیلم، در ونیز حضور داشته باشد. 

این حضور احتمالی به رغم آن اســـت که این فیلم محصول کمپانی پارامونت گلوبال و 

از اعضای اتحادیه تهیه کنندگان آمریکا است که جزء صنوف اعتصاب کننده هستند. 

معما؛ تنها برگ برنده »حیثیت«

تا چندسال قبل، ژانر معمایی یکی از بخش های کم فروغ 

ســـینمای ایران بود. ژانری کم طرفدار در میان اهالی 

ســـینما و کم رونق در گیشـــه که البته علت این دومی 

بـــه ذائقه مخاطب مرتبط نبود، بلکه ضعف فیلمنامه ها 

موجب فروش کمتر آثار می شد. فروش موفق آثاری مثل 

»رخ دیوانه« نشان می داد مخاطب از معما خوشش می آید 

به شرطی که جذابیت کافی داشته باشد. 

رونق این ژانر در بستر نوظهور نمایش خانگی که جذابیت 

و خوشـــامد مخاطب، عناصر اصلی رقابت برای ادامه 

حیات پلتفرم ها هســـتند باز هم تاییـــد می کند ذائقه 

مخاطب ایرانی با ژانر معمایی همراه است و اتفاقا توجه 

او را بیشتر از سایر ژانرها به خود جلب می کند. »پوست 

شـــیر« موفق ترین نمونه از این ژانر در نمایش خانگی 

است که توانست جان دوباره ای به صنعت سریال سازی 

در ایران ببخشـــد. راه افتـــادن چالش های متعدد در 

فضـــای مجازی برای حل معمای این ســـریال یکی از 

شگفت انگیزترین تجربیات سریال سازی و تبلیغات در 

ایران بود که نمونه اش قبلا فقط برای سریال های مطرح 

جهانی اتفاق افتاده بود.  مینی ســـریال حیثیت، از این 

حیث در راهی رفته قدم گذاشـــته و عملا نیمی از مسیر 

جذب مخاطب را تنها با انتخاب ژانر معمایی برداشـــته 

است. انتخاب بازیگرهای مناسب، قصه ناموسی )که از 

سینمای فیلمفارسی تا امروز، هنوز هم یکی از قصه های 

مورد علاقه مخاطب ایرانی است( و ریتم خوب قصه هم 

گام بعـــدی برای همراه کردن مخاطب شـــبکه نمایش 

خانگی را هموار کرده است. 

حیثیت یا حیثیت گمشده با وجود کشش خوبی که برای 

همراه کردن مخاطب با قصه دارد اما بدون اشـــکال هم 

نیست. مخصوصا اینکه به نظر می رسد نویسنده کمی 

عجـــول بوده و برای برخی نقاط عطف قصه، حوصله یا 

شاید فرصت پردازش کافی نداشته و این اشکال از لحظه 

ورود به قصه در قسمت اول توی ذوق می زند. وقتی قصه 

با دلبری های غلیظ بهاره افشـــاری در نقش هاجر برای 

همسرش شروع می شود و با پاسخ تند و بی منطق امیر 

به دلبری ها ادامه پیدا می کند؛ درحالی با گذشت هشت 

قسمت از سریال نه آن دلبری ها در قصه گره گشاست و 

نه این تندخویی به کاراکتر مردی می آید که بعد از مرگ 

مشـــکوک همسرش با وجودی که معلوم نیست چگونه 

باردار شـــده بوده، پای یک سیب نیم خورده به جا مانده 

از هاجر عزاداری می کند. 

حیثیت دچار کمی تناقض در وزن قصه است، یعنی آنجا 

که چندان هم لازم نیســـت مثل فلش بک ها به گذشته 

امیر شـــاهد اضافه کاری در روایت هستیم و در بعضی 

موقعیت ها پله های روایت گری را دو تا یکی طی می کند، 

مثلا آنجا که لازم است منطق رفاقت و اعتماد بین امیر و 

اسماعیل را نشان بدهد، سرسری از روایتش عبور می کند 

یا حتی روایت درستی از علت نزدیک شدن ناگهانی امیر 

و دوست همسرش در روند سریال وجود ندارد. 

روند قصه در جاهایی حتی تنه به تنه فیلم هندی می زند و 

تو گویی همه درهای بسته ماموریت دارند بدون چون وچرا 

به روی نقش اصلی باز شوند. جراحت ها به سرعت خوب 

می شـــوند، دزدی ها بدون دردسر میسر می شوند، مرد 

احساساتی قصه به سرعت مرتکب قتل می شود و همه آثار 

این قتل بدون هیچ چالشی حل می شود. آدم ها به سرعت 

رفیق می شوند و حتی اطلاعات سری خیلی سریع یک 

باند مخوف خیلی سریع به دست مردی می رسد که حالا 

دیگر گانگستری برای خودش شده است.  با این همه اما 

ریتم قصه مخاطب را به دنبال خودش می کشد و همین 

می تواند برای کارگردان تـــازه کار حیثیت، نویدبخش 

آینده ای روشـــن باشـــد؛ او ذائقه مخاطب را شناخته و 

همین هم می تواند عامل موفقیتش باشد به شرطی که 

برای »قصه« احترام بیشتری قائل باشد. 

داستانی که �پیچیده نیست
»حیثیت گمشده« اولین 

کار سجاد پهلوان زاده، 

نیســـت. قبل از این هم 

سریال »سقوط« را در فیلیمو داشت البته با ژانری متفاوت. 

ژانر سقوط، جاسوســـی و معمایی بود و روایتی متفاوت 

از داعـــش و حضور این گروه تروریســـتی در منطقه را به 

تصویر می کشید. برخی سقوط را یک سریال امنیتی هم 

می دانستند. برخی دیگر عقیده داشتند که این سریال تنها 

نقطه نظری خلاف واقع به جریان های تروریستی داعش 

دارد، هر چه که بود این سریال طرفدارانی هم پیدا کرد و حالا 

پهلوان زاده در دومین تجربه کارگردانی به سراغ موضوعی 

اجتماعی رفته است. داستان حیثیت گمشده روایت زندگی 

یک زن و مرد اســـت که با مرگ زن در همان قسمت اول 

می بینیم که نقاط تاریکی در زندگی او وجود دارد و همسرش 

در برابر ایـــن نقاط تاریک قرار می گیرد و به دنبال جواب 

سوال هایش می گردد. پهلون زاده یک موضوع خانوادگی 

و اجتماعی را در دل جنوب شهر روایت می کند و از همان 

ابتدا، در داستان با مردی روبه رو می شویم که انگار بعد از 

سال ها زندگی هنوز همسرش را نشناخته است، تازه انگار 

بعد از مرگش درحال کشف است. مخاطب هم با روایتی 

که کارگردان دارد مدام درحال گمانه زنی اســـت. شاید 

همین گمانه زنی ها مخاطب را با داستان همراه می کند تا 

ببیند پایان به چه چیزی گره می خورد اما همه اینها برای دو 

قسمت اول است. داستان که جلوتر می رود، دیگر حدس ها 

خیلی هم پیچیده نیست و از یک جایی مخاطب می تواند 

حدس بزند که امیر )مهدی حســـینی نیا( بالاخره به چه 

چیزی می رسد.  همه شخصیت ها خاکستری هستند، سیاه 

وسفید وجود ندارد، حتی قاچاقچی از یک جایی، جوری 

با داســـتان همراه می شود که مخاطب او را درک می کند 

و حتی گاهی هم دوستش دارد. انگار از منظر کارگردان 

زیست منطقه ای که در ســـریال به تصویر کشیده شده 

است، شخصیت ها را به سمت این مدل زندگی می کشد و 

مجبورند که خلافکار باشند. اما این خلاف داشتن آنها را 

دور از معرفت و وجدان نمی کند، دقیقا مانند فیلم فارسی. 

البته با همه اینها نقطه قوت در این سریال را باید اخلاقیات 

بدانیم، انگار که نمی خواهد تحت هیچ شـــرایطی از یک 

نقطه ای پایین بیاید. اخلاق برایش مهم است. حتی اگر 

سیاهی ها را نشان می دهد اما طوری برخورد می کند که 

مخاطب در این سیاهی ها غرق نشود. فقر، اعتیاد، بیکاری 

و... همه اینها در این سریال وجود دارد، اما آدم ها بالاخره 

دلیلی دارند برای اینکه خودشان را از کار خطایی که انجام 

می دهند مبرا کنند. همین دلیل سیاه نبودن کامل شان 

می شود. روایت پهلوان زاده برخلاف قسمت اول خیلی هم 

پیچیده نیست، مخاطب کاملا می تواند حدس بزند که چه 

اتفاقی می افتد و چه کسی پشت همه این جریان هاست. 

همین باعث می شود تا دیگر پیچیدگی ها از قسمت سوم 

به بعد برای مخاطب جذاب نباشد. روایت های پهلوان زاده 

در این سریال مثل سقوط جذابیت ندارد. حتی هیجان 

سریال هم با وجود داستانی که روایت می کند کم است 

و حدسیات مخاطب کاملا درست از آب درمی آید. شاید 

کارگردان آنقدر درگیر داستان نشده تا بتواند پیچیدگی ها 

را پر و بال بدهد. 

فاطمه  سادات بکائی
خبرنگار گروه فرهنگ

میلاد جلیل زاده
خبرنگار گروه فرهنگ

عاطفه جعفری
خبرنگار گروه فرهنگ

    اعتصاب اسکار را عقب انداخت 

چهاردهمین مراسم اهدای جوایز افتخاری اسکار که به عنوان جوایز فرمانداران آکادمی هم خوانده می شود، از تاریخ 

اعلام شده قبلی خود یعنی ۱۸ نوامبر 2۰2۳ تا ۹ ژانویه 2۰2۴ به تعویق افتاد. در مراسم این دوره آنجلا باست، مل 

بروکس و کارول لیتلتون قرار اســـت اســـکار افتخاری و میشل ساتر جایزه بشردوستانه ژان هرشولت را دریافت کنند. 

اگرچه مراسم اهدای جوایز فرمانداران یک شام غیرتلویزیونی است که توسط اعضای اسکار برگزار می شود و احتمالا 

در ماه نوامبر هم با بایکوت انجمن های اعتصابی روبه رو نمی شـــد، اما احتمالا با مســـائل دیگری روبه رو بود. درواقع 

جوایز افتخاری در گرماگرم فصل جوایز برگزار می شـــود و زمان بســـیار مناسبی برای نام های بزرگی است که هر سال 

در رقابت اســـکار هســـتند، تا بیشتر دیده شوند و در دید اعضای آکادمی قرار بگیرند. اما حضور در این مراسم هزینه 

بالایی دارد و هزینه تصاحب یک میز ۷۵ هزار دلار است یعنی ۷۵۰۰ دلار برای یک صندلی، و هر میز همیشه توسط 

یک اســـتودیو خریده می شود تا با حضور مشـــارکت کنندگان کلیدی در برابر فیلم های رقیب خود پر شود و بازیگران 

و نویســـندگان در کنار مدیران ارشـــد استودیو دور هر میز گرد می آیند. چنین چیزی در حال حاضر ممکن نیست. در 

عین حال دو نفر از چهار برگزیده اسکار افتخاری امسال یعنی آنجلا باست و مل بروکس بازیگر هستند. ضمن اینکه 

بروکس نویسنده هم هست و اگر تاریخ نوامبر به قوت خود باقی می ماند، احتمال حضور آنها روشن نبود و اگر تصمیم 

می گرفتند جایزه خود را حضوری نپذیرند، آکادمی در موقعیت دشواری قرار می گرفت زیرا دو برگزیده دیگر چهره هایی 

نیستند که به طور مستقل بر فروش بلیت تاثیر بگذارند. 

دوازدهمین دوره جوایز افتخاری اسکار هم به دلیل همه گیری کرونا تا دو روز پیش تر از مراسم اسکار به تعویق افتاد و 

افراد سرشناس بسیار کمتری در آن حضور یافتند. پیش از این به دلیل اعتصاب ها هفتاد و پنجمین دوره مراسم امی 

از ۱۸ سپتامبر به ۱۵ ژانویه منتقل شد تا مراسم ماه ژانویه فشرده تر از همیشه باشد. 
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روایتروایت f a r h i k h t e g a n o n l i n e

پراکنده از اربعین
ادامه از صفحه یک

شب اول در موکبی با چادر سیاه بافته شده استراحت کردیم. 

بعد از نماز صبح چرتی زدم. سحر خنک و دلپذیری بود. چشم 

باز کردم و دیدم مســـافران به راه افتاده اند. پشـــت سرشان 

خورشـــید در حال طلوع بود و زمینه بدیعی ساخته بود برای 

تصویـــر زائرانی که چندتا چندتا یا تنهایی در حرکتند. طلوع 

و نور در دشـــتی بی انتها در پشت سر و سیاهی پوشش های 

زائران در پیش رو. 

خواســـتم آنچه از اطعمه و اشـــربه در پذیرایی موکب ها ارائه 

می شـــد را فهرســـت کنم، دیدم از حوصله خارج است. تنوع 

ویژه ای در کار اســـت. اما زیبایی؛ زیبایی در چشم بچه های 

کوچک عراقی اســـت. همان ها که با ظرف آبی در طریق، دل 

می برند. و با همان زبان کودکی و »زائر، زائر« گفتن، پاک ترین 

فطرت های انسانی را به تو یادآوری می کنند. 

آخر شب دوم اســـت و نزدیک مزار دوطفلان مسلم هستیم و 

خسته. یکی می آید و دعوت می کند تا برای استراحت برویم. 

پشـــت وانت نشســـته بودیم تا راننده ما را به محل استراحت 

ببرد. نســـیم حاشیه فرات به صورتم می خورد. خنک و کافی. 

بچه های عراقی هم ســـرخوش از باد پشت وانت. همه چیز به 

اندازه اســـت؛ و از آن آناتی که می خواهی نگه شان داری. اما 

خب، اقتضای لحظه چیز دیگری است. 

بعد از زیارت مزار دوطفلان که به شـــکل عجیبی پر اســـت از 

زائران اصفهانی و البته افغانســـتانی به سمت جسر المسیب 

می رویم تا وارد جاده کربلا شـــویم. این محدوده، وسط شهر 

اســـت و از خیابانی کوچک باید گذشت. همه اهالی در خانه 

را بازکرده اند و موکبی در مقابل خانه راه انداخته اند و پذیرایی 

می کنند. دو نوحه در تمامی مسیر پرتکرار در حال پخش است. 

یکی نوای حبیبی حسین محمد الجنامی خرمشهری است. 

دیگری هم نوحه ای متفاوت که بعدا با جست وجو متوجه شدم 

برای مداحی به نام خضر عباس است. گویا برای حضرت مسلم 

خوانده اما به خاطر ریتمش خیلی مورد استفاده قرار گرفت. 

ویدئو  را تماشا کردم. اجرای قابل توجهی دارد. 

 به جســـر المســـیب رســـیدیم. نمی دانم این همان جسر 

المســـیب معروف اســـت که در ترانه حیک بابا حیک نامش 

می آیـــد یا نه؛ امـــا خیلی زیباســـت و رودخانه را از دوطرف 

تماشایی کرده است. در بخش انتهایی و ابتدایی پل، تابلوی 

کوچکی است که نام سازندگان پل روی آن حک شده است. 

همیـــن تابلو هم خیلی قدیمی به نظر می رســـد. به عربی و 

انگلیسی نوشـــته اند که مهندسان لندنی آن را ساخته اند. 

 .)Braithwaite engineers ltd , London 1937(

به جایی می رســـیم که تقریبا 700 عمـــود تا کربلا راه دارد. 

ما اما تصمیم گرفتیم تا ورودی شـــهر کربلا برســـیم. از آنجا 

هم 300، 400 تایی باقیمانده. جمعیت بیشـــتر و بیشـــتر 

می شود؛ و خدمت و ایثار بیشتر. چه می دانیم. شاید آن قوم 

که در بعثت آخرالزمانی محمدِ بقیه الله، هجرت کنندگان برای 

دیـــدار با موعود را با آغوش باز می پذیرند و آغاز حرکت بزرگ 

برای برقرار کردن عدالت جهانی می شـــوند، خانه هایشان را 

در اختیارشـــان می گذارند و اموال شان را به آنها می بخشند، 

همین عراقی های مشایه باشند؛ که التماست می کنند تا در 

خدمتت باشـــند. مصداق آیه شـــریفه و یوثرون علی انفسهم 

ولو کان بهم خصاصه؛ که درباره انصار است. وقتی مهاجرین 

مکه را با آغوش باز پذیرفتند. می بخشیدند در حالی که خود 

نیازمند بودند؛ فقط به خاطر گل روی محمد)ص(. 

در ســـال های اخیـــر خیلـــی این بحث مطرح می شـــود که 

جامعه شناسان چرا درباره راهپیمایی اربعین چیزی نمی گویند. 

واقعیت این است که دانشگاه ایرانی پس زمینه های نظری لازم 

برای فهم این پدیده را ندارد. حداقل تا امروز نداشـــته است. 

برای تحلیل چنین پدیده ای باید کرســـی دانشـــگاه را وسط 

پیاده روی برپا کرد. باید دید و شـــنید و سپس تحلیل کرد. 

روحیه عراقی ها در برخی موارد عمیقا قابل ستایش است. مثلا 

مـــن ایرانی اگر بخواهم موکبـــی برپا کنم، نگاه به این طرف و 

آن طرف می کنم و اگر موکبی باشـــد می گویم خب، یا تکلیف 

از من ســـاقط است یا بهتر است بروم و جای دیگری پذیرایی 

را برپا کنم. عراقی ها حداقل آنها که من دیدم کاری به اینکه 

این طرف و آن طرف شـــان موکبی برقرار است، ندارند. موکبی 

اگر با کباب پذیرایی کند، باز هم باعث نمی شـــود که موکب 

کنار دســـتی اش از دادن یک لیوان آب خالی خجالت بکشد 

یا حس کند این در شـــأن آن نیست. اصلا این بحث ها در کار 

نیســـت. هرکس با هرچه دارد در خدمت است؛ چراکه عمیقا 

معتقد اســـت کمیت در ایثار بی اهمیت است. نفس و روحیه 

ایثار اســـت که مهم اســـت. همه داســـتان های قشنگی که 

شـــنیده اید در این مشایه می بینید. یاد حکایت مرحوم میرزا 

اســـماعیل دولابی افتادم. می گفت: »پیرزنی چند کلاف نخ 

آورده بود تا یوسف را بخرد. به او گفتند: به چند کلاف نخ که 

یوسف را نمی دهند. گفت: در میان خریداران که هستم، اسم 

خریدارها را که می آوردند، اسم من هم گفته می شود. الان هم 

شما هرجا قصه  یوسف را می خوانید، نقل این مشتری هست.«

داریم به کربلا می رسیم. واقعیتش به خاطر گرما امسال قصد 

تشرف نداشتم. سختم می آمد اما سخت ترین و دورترین راه را 

انتخاب کردم. سختی هست. همین حالا که در فراغت پایان 

سفر هستم هم سخت به نظرم می رسد ولی شیرینی اش کجا 

و ســـختی اش کجا. انگیزه دیگرم برای تشـــرف به پیاده روی 

اربعین امسال درک دوباره عظمت کاری بود که خمینی کبیر 

و شـــهیدان راهش و ادامه دهندگان مسیر نورانی اش انجام 

دادند. برای چشـــم ظاهربین در همه ســـال های دهه 60، 

آزادی کربلا از دســـت غولی مثل صدام شبیه معجزه بود، اما 

رزمندگان ما با اعتقاد روی سربندشـــان می نوشتند: »راهیان 

کربلا«، و این راه باز شد. این جملات سیدمرتضی آوینی برای 

دیروز و ماه پیش و سال پیش نیست. او سال ها پیش در همان 

دهه 60 و برای چشـــمان ظاهر بین، از آینده ای می گفت که 

تحقق یافت. وقتی خطاب به فرزند شـــهید خرازی نوشـــته و 

خوانده است: »یادگار حاج حسین خرازی پسری است که بعد 

از شـــهادت او به دنیا آمده و نامش آن چنانکه او وصیت کرده 

بود مهدی گذاشـــته اند. مهدی جان! پیش از آنکه تو آن همه 

بزرگ شـــوی که اسلحه به دست بگیری و علم پدر شهیدت را 

برداری، نجف و کربلا آزاد شده است.«

و نجات دوباره این مســـیر از شـــر تکفیر، هم رهروان خمینی 

و مقاومت در ایران و عراق بودند. پس امســـال را به نیابت از 

خمینی بزرگ و شـــهیدان جاوید راه حق پیاده روی کردم. به 

حرم حضرت ابوالفضل که رسیدم یادشان کردم و دریغ از اینکه 

از درک شان عاجزم. 

نماز ســـحر اربعین و زیـــارت اربعین را در نزدیک حرم حضرت 

عباس می خوانم. شـــلوغ است و شلوغ. کربلا جا برای سوزن 

انداختن نیست. همه رسیده اند به آنجا که می خواستند. باید 

بازگشت. به نجف می رویم برای زیارت امیرالمومنین. نزدیک 

خانه آقای سیســـتانی مردمی صف کشـــیده اند برای دیدار 

ایشان. ما هم دوست داشتیم برویم که البته نیاز به هماهنگی 

پیشین داشـــت و نشد. از باب القبله وارد صحن حرم حضرت 

علی می شویم. یاد گزاره یوسفعلی میرشکاک می افتم. به قول 

میرشکاک همین که عمر می گذرد خوب است. می دانید چرا؟ 

چون به لحظه دیدار نزدیک می شـــویم. »ای که گفتی فمن 

یمت یَرنَی، جان فدای کلام دلجویت«. در لحظه لحظه زیارت 

حضرت علی)ع( شعر شهریار توی مغزم خوانده می شود. روی 

این بیت مانده مغزم. همه جمعیتی که در همه مســـیر دیدم 

هـــم این گزاره را تاییـــد می کند: »به خدا که در دو عالم اثر از 

فنا نماند، چو علی گرفته باشـــد سر چشمه بقا را«. 

در نجف دنبال وسیله ای می گردیم تا به مرز خسروی بازگردیم. 

با ونی که 27000 دینار می گیرد تا به مرز ببرد راهی می شویم. 

از راه حله می رود. شـــاید تنها جاده ای که یک اتوبان درست 

و حســـابی در این محدوده دارد همین جاده است که باز هم 

طولش زیاد نیست. 

بعد از بغداد می افتیم به همان جاده های پردســـت  انداز و باز 

با همه مســـافران دل مان به جلوبندی ماشین می سوزد. ولی 

راننده عین خیالش نیســـت. در ماشین هم به اقتضای ایرانی 

بودن جملگی مســـافران مثل همیشه حکایت های بی پایه و 

اساس و ماجراهای بی سند نقل محفل است. از طرح اینکه چه 

می گفتند بگذرم بهتر است. یک قلمش اما مهم است. آن هم 

تصویری است که حتی بعد از این همه خدمت رسانی عراقی ها 

در گوشـــه ذهن برخی مانده. ایـــن برخی که می گویم خیلی 

کمند و اقلیت. اما می خواهم از تاثیر رســـانه بگویم. امسال 

یکی از هنرمندان مشـــهور همراستا با رسانه های کوچکی که 

تاب دیـــدن بزرگی اربعین را نداشـــتند، جنگ میان ایران و 

عراق را یادآوری کرد. از دوستی دو ملت کاسته نشد اما نباید 

اثر همیـــن تصاویر محدود بر ذهن مخاطب را نادیده گرفت. 

همین که توسط برخی به زبان می آیند یعنی رسانه هنوز موثر 

است. در میان مسافران خسروی اما همه متفق بودند که ملت 

عراق از ما میزبان ترند و ما باید سپاسگزارشان باشیم. ما هنوز 

نتوانســـتیم از عراقی ها مواجهه با زائران اربعین را بیاموزیم. 

شـــاهد مثالش هم نحوه مواجهه ما با پاکستانی هایی است 

که می خواستند از طریق ایران به کربلا برسند و سختی های 

داخـــل ایران را برای هر که می دیدند تعریف می کردند.  یکی 

از مسافران نوجوانی اســـت که با پدرومادرش به راهپیمایی 

آمده. پشت سر من نشســـته و حرف که می زند معلوم است. 

حافظ قرآن و باهوش. همان چندساعت که برای پدرومادرش 

از معجزات قرآن می گفت و ما می شنیدیم کلی چیز یاد گرفتم. 

در تاریکی شـــب، دســـت اندازها مزاحمت بیشـــتری دارند. 

نمی توانم پیش بینی کنم عراق کی می تواند اتوبان هایی پرنور 

و بی چاله مثل خیلی از اتوبان های تازه ایران داشـــته باشد. 

جاده خیلی به چشم مسافران می آید. رسیدیم به مرز. شکوه 

میزبانی عراقی ها تا مرز ایران عزیز ادامه دارد. افسران عراقی با 

همان تیپ های بی خیال همیشگی شان نشسته و ایستاده اما 

با انرژی، فی امان الله و مع السلامه و الی اللقاء گویان مسافران 

را بدرقه می کنند. تا همین جا همه نقشـــه های رسانه ها برای 

تخریب رابطه ایرانی و عراقی خراب شـــده اســـت. خیلی کار 

کردند. یکی اگر حوصله کند و حســـاب کند که چقدر پست 

تخریبی در این چند روز منتشـــر شـــد که بزرگی یک اجتماع 

20 و چند میلیونی را با چهارتا عکس و فیلم به حاشیه ببرند، 

عدد بالایی می شـــود لکن دل هایی که به نور خدا روشنند، با 

تاریکی هـــای روزگار بیگانه اند. تاریکی ها نه لطمه ای به این 

نور می زنند و نه می توانند جایگزینش شوند. می رسیم به ایران 

عزیز. تعلق داشـــتن خیلی خوب است. اینکه آدم خودش را 

متعلـــق به زمینی بداند و خاکـــی که برای آن غیرت و تعصب 

دارد و نسبت ما با ایران این چنین است. حتی اگر مالک یک 

متر از آن نباشـــیم همه اش را دوست داریم. تا رسیدم به ایران 

این را توییت کردم که »خاک، یه آتیشـــه که خاکستر نداره.« 

بخشـــی از ترانه ای اســـت که محمد علیزاده خوانده. در روز 

زیبایی های جاده بیشتر به چشم می آید. درختان انبوه روی 

کوه، سبزی چغندر و هندوانه، خیار و بادمجان. و زمین های 

دروشده خالی از گندم. کاه مانده به جا. و زیباست. می آییم 

و می آییم و سفر تمام می شود. 

صدای نخبگان، نگاه جوانان

روزنـــــــامه فرهیختـــــــگان
FA R H I K H T E G A N

WWW.FDN.IR

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده ۱۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابـــر رای شـــماره ۱4026030۹06۸00۱4۵۸ مـــورخ ۱402/04/03 پرونـــده کلاســـه 

۱402۱۱440۹06۸000026 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین تصرفات 

مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت آقای سعید امینی فر به شناسنامه شماره ۵3۸00۱2۵۱۵ کد 

ملی ۵3۸00۱2۵۱۵ صادره از بویین زهرا فرزند تقی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 

۸۵/۹4 مترمربع پلاک شـــماره ۵ اصلی واقع در قزوین بخش ۵حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 

خریداری مع الواسطه از ابوالحسن حاج قربانی تایید و محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 

مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 

متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 

را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 

را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۵/۳۱-   تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/6/۱8

فرح  معینی  رئیس ثبت اسناد و املاک

شناسه آگهی ۱۵۵۳۲۴8

برگ سبز تراکتور کشاورزی مدل ۱3۹6 به رنگ قرمز روغنی به شماره موتور 

 N 3 HKTAA ۵ DHHS 00۵۹6 و به شماره شاسی YAW 20۵۱ E 

و به شماره پلاک ۱4 – 7۱۱ ک 4۵ به نام عبداله هاشمی مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ ســـبز و ســـند خودرو کامیون – باری فلزی مدل ۹7 به رنگ سفید 

روغنی به شماره موتور ISF 3۸ S 4۱4۱763603۵3 و به شماره شاسی 

NADV 4 JBB 4 JE ۵406۹7 و به شـــماره پلاک 24 – ۸۱۵ ع ۵۹ به 

نام ساسان علی پور مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مدرک فارغ التحصیلی )دانشـــنامه( اینجانب سیدفرید جاوید فرزند 

سیدعادل به شـــماره ملی  ۱۵402۵3۵۹7 در مقطع کاردانی رشته 

نقشه کشی معماری صادره از دانشگاه آزاد اسلامی واحد مراغه مفقود 

گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 

را به دانشگاه آزاد اســـلامی واحد مراغه به نشانی مراغه - اتوبان شهید 

درخشی -دانشگاه آزاد اسلامی واحد مراغه ارسال نماید.

مدرک فارغ التحصیلی )دانشنامه( اینجانب ساناز تفاقی خسروشاه فرزند 

محمدعلی به شماره ملی  ۱۵40467۸۹۹ در مقطع کارشناسی رشته 

حقوق صادره از دانشگاه آزاد اسلامی واحد مراغه مفقود گردیده است و 

فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد مراغه  به نشانی مراغه – اتوبان شهید درخشی –دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد مراغه ارسال نماید.

آگهی عمومی ارزیابی کیفی مناقصه گران 
مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 1401/629 م م ت

با شماره فراخوان 2002093567000052

   شرکت ملی نفت ایران
   شرکت نفت و گاز اروندان

 )سهامی خاص(

الف- موضوع مناقصه عبارت است از خرید لباس دو تکه مبارزه با آتش جهت 

مناطق عملیاتی

شـــرکت نفت و گاز اروندان )خریدار( در نظر دارد خرید کالای موضوع فوق را از 

طریق شرکت های تأمین کننده داخلی واجد صلاحیت تأمین نماید. بدینوسیله از 

کلیه شرکت هایی که دارای شرایط ذیل می باشند دعوت می گردد اسناد و مدارک 

خود را بر اســـاس اســـتعلام ارزیابی کیفی، برای ارزیابی و تعیین صلاحیت به این 

امور ارسال نمایند:

ب- مدت اجرای قرارداد از تاریخ شروع به کار: 6 ماه

ج- برآورد مبلغ کل مناقصه 2۸.3۵0.000.000 ریال و مبلغ تضمین شـــرکت 

در مناقصه از نوع ســـپرده )واریز وجه نقد( یـــا ضمانتنامه بانکی معتبر به میزان 

۱.4۱7.۵00.000 ریال است.

د- معیارهای ارزیابی کیفی: 

۱- توان مالی. 2- ارزیابی مشـــتریان قبلی و حســـن شـــهرت. 3- استانداردهای 

تولید. 4- داشتن تجربه و دانش در زمینه مورد نظر. ۵- تضمین کیفیت خدمات و 

محصولات. 6- حسن سابقه

ه  - کلیه مراحل  برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت وتحویل اسناد استعلام 

ارزیابی کیفیت ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، ازطریق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور 

و دریافت گواهی امضای الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ 

انتشار فراخوان در سامانه تاریخ۱402/06/۱۱ می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه 

عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد 

به مناقصه گران ارسال خواهد شد .

و-  فقط تولیدکنندگان داخلی در زمینه تامین موضوع کالای فوق الذکر می توانند 

در مناقصه شرکت نمایند.

بدیهی است انتشار این آگهی صرفا به منظور شناسایی و ارزیابی متقاضیان طبق 

قانون برگزاری مناقصات بوده و ارسال اسناد و مدارک فوق الذکر هیچ گونه حقی برای 

متقاضیان در مقابل این شرکت ایجاد نمی کند. ضمنا هزینه درج آگهی به عهده 

برنده مناقصه است. متقاضیان درصورت داشتن هرگونه سوالی می توانند با شماره 

تلفن های ذیل تماس بگیرند. 

تدارکات و امور کالا: 02۱۸۸۹0۱0۵0  -  06۱۵3۵26۱7۹- 06۱32۱23۱۸۱

AOGC.IR :آدرس وب سایت

 AOGC.KALA@AOGC.IR :پست الکترونیکی

شناسه آگهی ۱۵۵876۱                         روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان

نوبت دوم
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دولت و سنت انباشت تعلل
دولــت ســیزدهم نه تنهــا میــراث دار انباشــت تعلــل دولت هــای قبــل 

از خــود اســت، در ایــن مــدت آنچــه وجهــه همــت دولتمــردان و ماشــین 

بروکراســی دولتــی را بــه خــود اختصــاص داده اســت -کــه در جــای خــود 

ــا  ــت- عم ــر اس ــل تقدی ــزاری قاب ــه خدمتگ ــی و روحی ــر عملیات از منظ

ــت.  ــوده اس ــا   ب ــق« بحران ه »تعوی

علی رغــم ارمغــان بیــش از یک دهــه فعالیــت شــبکه سیاســت پژوهی 

کشــور در تولیــد بســته های سیاســتی نســبتا قابل قبــول بــرای مواجهــه 

ســریع دولــت بــا برخــی از ایــن بحران هــا، عمــا کمتــر مــوردی از ســیاهه 

بلنــد بحران هــای بــه ارث رســیده کشــور در دو ســال گذشــته خــط خــورده 

ــا دقــت در اهــم مــوارد ایــن ســیاهه ماننــد بحــران منابــع آب و  اســت. ب

ــرق،  ــش ب ــامل بخ ــرژی ش ــرازی ان ــت محیطی، نات ــب زیس ــه تخری ادام

گاز و بنزیــن، تشــدید بمــب نقدینگــی و نظــام معیــوب بانکــداری، 

ــناک  ــم انداز ترس ــی، چش ــای رفاه ــوه یارانه ه ــدی انب ــاله ناهدفمن مس

ــش  ــات آن در بخ ــور و تبع ــی کش ــب جمعیت ــالمندی ترکی ــش و س کاه

ســامت و صندوق هــای بازنشســتگی، مســاله روبه تزایــد مهاجــرت 

افــراد و بخش هــای مولــد و متخصــص جامعــه، بحــران کاهــش ســرمایه 

اجتماعــی و مشــارکت سیاســی، تخریــب وجهــه بین المللــی و افــول 

قــدرت نــرم کشــور، رقابت ناپذیــری بین المللــی و منطقــه ای صنایــع 

ــاخت های  ــب در زیرس ــرمایه گذاری متناس ــودگی و عدم س ــی، فرس اصل

شــهری و حمل ونقــل، کاهــش تــراز ســرمایه و قــدرت خریــد خانوارهــای 

ایرانــی، بحــران مســکن و ســایر بحران هــای به هم تنیــده مشــابه، 

مداخــات دولــت ســیزدهم را -بــا تفاوت هایــی در بخش هــای مختلــف- از 

منظــر عملیاتــی و حل وفصــل روزمــره قابــل تقدیــر و از منظــر راهبــردی 

»نظاره گــر« و »بی تصمیــم« می تــوان ارزیابــی کــرد.  در مــوارد معــدودی 

هــم کــه دولــت دورنمایــی از تحــرک راهبــردی از خــود بــروز داد، غالبــا 

فرآینــد ناتمــام و گاه بدعاقبــت متوقــف شــد. طــرح اصــاح یارانه هــای 

ــت،  ــس دول ــطح رئی ــددی در س ــات متع ــکیل جلس ــم تش ــرژی علی رغ ان

ــق از  ــی دقی ــدون ارزیاب ــش و ب ــره کی ــوت در جزی ــه پایل ــا در مرحل نهایت

موفقیــت یــا شکســت آن در نطفــه خفــه شــد. اصــاح فاجعــه ارز ۴۲۰۰ 

ــا یــک قربانــی سیاســی بــزرگ متوقــف  تومانــی در کالاهــای اساســی ب

شــد و برکنــاری و دادگاهــی شــدن وزیــر وقــت کشــاورزی هزینــه حداقلــی 

اجــرای ایــن طــرح بــود. اصــاح یارانه هــای نــان عمــا بــه رانتــی بــرای 

واردکننــدگان  پوزهــای پرداخــت تقلیــل پیــدا کــرد و از ایــن مرحلــه جلوتــر 

نرفتــه اســت. دورخیزهــای اصاحــات تعرفــه ای در ســایر بخش هــا 

ــتاد  ــتگاه س ــم در ایس ــرات ه ــیمی و مخاب ــوراک پتروش ــرژی، خ ــر ان نظی

تنظیم بــازار زمین گیــر شــده اند. بــدون دفــاع از جزئیــات فــراوان و 

پشــت صحنه هرکــدام از طرح هــای اصاحــی فــوق و ســایر دورخیزهــای 

ــب  ــده از غال ــه نگارن ــران ک ــور از بح ــردی عب ــات راهب ــی اصاح احتمال

ــای  ــل بحران ه ــت در ح ــرد دول ــل عملک ــت، ماحص ــاع اس ــا بی اط آنه

اساســی کشــور در همــان عبــارت »تعویــق و تعمیــق« بحران هــا قابلیــت 

خاصه ســازی دارد. شــرایطی کــه قبــا در یادداشــت »قفل شــدگی و فلــج 

سیاســتی در حکمرانــی کشــور« بــه آن پرداختــه شــده بــود. 

  ریشــه یابی سیاســتی و علت یابی نهادی

ــر  ــرای تقدی ــددی ب ــتگی های متع ــی شایس ــت فعل ــی دول ــر سیاس از منظ

ــرای  ــی ب ــدازه کاف ــه ان ــم ب ــت ه ــی دول ــان سیاس ــد دارد. مخالف و تمجی

مقصرجلــوه دادن ایــن دولــت در وضعیــت آســیب پذیر فعلــی تجمیــع 

ــوب  ــا در چهارچ ــت ام ــن یادداش ــد. ای ــتاویز دارن ــه و دس ــا بهان بحران ه

وفــاداری بــه ســنت کمیــاب تحلیلگــری سیاســتی در ایــران -درمقابــل رواج 

ژورنالیســم سیاســی- نــه درصــدد تمجیــد سیاســی از عملکــرد دولــت فعلی 

یــا دولت هــای گذشــته اســت و نــه در مقــام نقــد و فرصت طلبــی سیاســی 

از ناکامی هــای آنهــا. آنچــه در مقابــل همــواره مطمــح نظــر پژوهشــگران 

حــوزه سیاســتگذاری و حکمرانــی بــوده، یافتــن علل نهادی و ســازوکارهای 

حکمرانــی اســت کــه در دولت هایــی بــا رویکردهــای متفــاوت و گاه متضــاد 

ــده در  ــل ذکرش ــن رو عل ــد. ازای ــی دارن ــابهی را در پ ــج مش ــی نتای سیاس

ــه تمامــی دولت هــای پــس از  ــا ب ــوان تقریب ادامــه ایــن یادداشــت را می ت

جنــگ جمهــوری اســامی -بــه اســتثنای مقاطعــی از دولــت ســازندگی- و 

احتمــالا دولت هــای آتــی ماحصــل نظــام حکمرانــی فعلــی تعمیــم داد. 

ــه  ــا در درج ــی دولت ه ــه اصل ــی: حلق ــاخت یافتگی سیاس ــف- ناس ال

ــد. در  ــه داده ان ــی تکی ــروز سیاس ــان پی ــی جری ــگاه نمایندگ اول در جای

ــود را  ــت خ ــا موفقی ــب غالب ــور منتخ ــای جمه ــا روس ــی ام ــرایط فعل ش

مدیــون تــوان و ظرفیت هــای شــخصی خــود می بیننــد و گاه عامدانــه از 

ــه حمایــت تشــکیاتی سیاســی از خــود اعــام برائــت می کننــد.  هرگون

ایــن پدیــده ذاتــا سیاســی امــا اثــرات واضحــی بــر تشــدید چالــش فلــج 

سیاســتی دارد. اولا دولت هــای فرد محــور به ناچــار فاقــد بســته  های 

سیاســتی کامــل و جامــع  حاصــل از تمرکز تشــکیاتی و نهادی موسســات 

سیاســت پژوهی هســتند. لــذا عمــا دولت هــا پــس از بــه قــدرت رســیدن 

ــاعه«  ــتی خلق الس ــنهادهای سیاس ــوه »پیش ــان انب ــی در می ــرای مدت ب

گــم می شــوند و نهایتــا »اســیر ســنت ادامــه  وضــع  موجــود« ســاختارهای 

بروکراتیــک می شــوند. عامــل دوم سیاســی موثــر بــر زمینگیری سیاســتی 

»بی حافظگــی سیاســتی« دولت هاســت. فردمحــوری و خــأ وجــود 

انســجام تشــکیاتی عمــا دولت هــا را از مزیــت »انباشــت تجربــه« و 

»یادگیــری سیاســتی« محــروم می کنــد درحالی کــه در دولت هــای 

حزبــی، تجمیــع ســابقه دولت هــای برآمــده از حــزب مانــع »انقطــاع 

سیاســتی« و پدیــده اختــراع چندبــاره چــرخ می شــود. ســومین نقیصــه 

مهــم دولت هــای غیرتشــکیاتی، ریســک بــالای انتخــاب »مدیــران 

سیاســی تــازه کار و غیرتشــکیاتی« اســت. قــوه پیشــران سیاســتی 

ماشــین اجرایــی دولت هــا، لایــه مدیــران سیاســی و در درجــه اول کابینــه 

آنهاســت. بــدون نظــم، ممارســت و آموزش هــای تشــکیاتی، رســیدن بــه 

ترکیب هــای کارآمــد لایــه سیاســی مدیــران حتــی در حــد کابینه ســی نفره 

هــم بــه تجربــه غیرممکــن می نمایــد. در شــرایط فعلــی امیــد بــه تحقــق 

ترکیــب متناســب »مهــارت سیاســی و تســلط تخصصــی« بــر حــوزه کاری 

ــم در دول  ــی معظ ــرکت های دولت ــی ش ــازمان ها و حت ــا، س وزارتخانه ه

فردمحــور تنهــا بــر شــانس و ســازوکار پرهزینــه ســعی وخطا مبتنــی خواهد 

ــی از  ــتی« درون دولت ــارض سیاس ــازگاری و تع ــود »ناس ــد وج ــود و تهدی ب

ــد  ــوق بای ــه گانه ف ــوارد س ــه م ــت. ب ــر اس ــد نزدیک ت ــور می ش ــه تص آنچ

ــوری  ــل مح ــوان عوام ــران به عن ــی« مدی ــی سیاس ــش حمایت ــدم پوش »ع

تحــول و تهــور سیاســتی را هــم افــزود. توقــع پذیــرش ریســک های 

حقوقــی و عملیاتــی مترتــب بــر طرح هــای بــزرگ سیاســتی توســط 

ــه  ــا ب ــی عم ــکیات سیاس ــک تش ــد ی ــت نظام من ــدون حمای ــران ب مدی

تزریــق »محافظــه کاری سیاســتی« در مدیــران و کاهــش چشــمگیر 

ــتی  ــج سیاس ــی و فل ــا بی تصمیم ــا و نهایت ــری در آنه ــرات تصمیم گی ج

کل دولــت می شــود. 

ب-نحافــت اجرایــی در مقابــل تــورم نظارتــی: عاوه بــر عوامــل مترتــب 

بــر ســاخت سیاســی کشــور، تعــدد و تکثــر نهادهــای نظارتــی متمرکــز بــر 

ــراوان  ــای ف ــل هزینه ه ــر تحمی ــی، عاوه ب ــی اجرای ــای تخصص فعالیت ه

مالــی و اداری بــر کشــور و افزایــش تهدیــد »فســادهای نظارتــی«، عمــا 

فعالیــت اجرایــی را بــه مســابقه »دو پــر مانعــی« مبــدل کــرده اســت کــه 

ــدد و  ــع متع ــن موان ــتی از ای ــی سیاس ــای تحول ــور طرح ه ــال عب احتم

متکثــر بــه صفــر میــل می کنــد. بــه تجربــه و مبتنی بــر مشــاهدات 

شــخصی نگارنــده، گاه تــا بیــش از ۸۰ درصــد وقــت مفیــد کاری مدیــران 

اجرایــی ســطح بــالای کشــور بــه پاســخگویی، ارائــه گزارش هــا و گاه رفــع 

بهانه جویی هــای مــوردی دســتگاه های نظارتــی می گــذرد. مداخــات و 

ارجاعــات متعــدد دســتگاه هایی چــون ســازمان بازرســی، حسابرســی کل 

کشــور، دیــوان محاســبات، دادســتانی، دیــوان عدالــت اداری و... عمــا 

ــران  ــتی« در مدی ــری سیاس ــور و انقابی گ ــرای ته ــارتی ب ــوان و جس »ت

ــذارد.  ــی نمی گ ــی باق اجرای

ج- تعــارض قانونگــذاری و اغتشــاش سیاســتگذاری: آنچــه بــر 

پیچیدگــی و نااطمینانی هــای مدیــران سیاســی و اجرایــی دولــت 

ــذاری اســت.  ــژه در عرصــه قانونگ ــی به وی ــاش حکمران ــد، اغتش می افزای

ــامل  ــامی ش ــورای اس ــس ش ــر مجل ــذاری عاوه ب ــع قانونگ ــدد مراج تع

شــورای نگهبــان، شــوراهای عالــی، مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام، 

هیــات عالــی نظــارت و در برخــی مــوارد شــوراهای درون دولتــی ماننــد 

شــاک، »نگاشــتی متداخــل و گاه متعــارض« از نظــام حکمرانــی فرادولتــی 

و »نظامــی چندمجلســی« را ترســیم می کنــد کــه مدیــران اجرایــی کشــور 

را در دوگانــه »بی عملــی و بی تصمیمــی در مقابــل قانون گریــزی« 

متحیــر می گــذارد. صدالبتــه ایــن اغتشــاش در لایه هــای اجرایــی و 

ــه  ــون توج ــه از کان ــود دارد ک ــی وج ــو مضاعف ــه نح ــم ب ــری ه تنظیم گ

ــت.  ــه دور اس ــتار ب ــن نوش ای

ــزاد  ــت هم ــی دول ــی: ذات سیاس ــم و بروکراس ــن پوپولیس ــی بی د- جای

توجــه بــه افــکار عمومــی و جهت گیــری آرای انتخاباتــی اســت. خــأ 

ســاختار پشــتیبان حزبــی، دولت هــا را در دوگانــه رفتارهــای پوپولیســتی 

کــه محــل اقبــال رســانه ها و گروه هــای فشــار اســت و تصمیمــات اداری کــه 

حمایــت بدنــه غیرسیاســی دســتگاه های اجرایــی را بــه همــراه دارد مخیــر 

ــع  ــا مناف ــه ب ــن دوگان ــراف ای ــدام از اط ــوارد هیچ ک ــب م ــد. در غال می کن

عمومــی و مصالــح سیاســی دولــت ســازگاری کافــی را ندارنــد و از »نقطــه 

تعــادل مشــروعیت سیاســی و اتقــان تکنوکراتیــک« فاصلــه دارند. به ســابقه 

ــن  ــت بنزی ــتتر در قیم ــه مس ــدی یاران ــال هدفمن ــا در مث ــم دولت ه تصمی

ــت  ــه قیم ــن ب ــدود بنزی ــه نامح ــه عرض ــت عوام گرایان ــد. سیاس ــه کنی توج

ــت  ــر از ظرفی ــای فرات ــا مرزه ــرف ت ــار مص ــه انفج ــه ادام ــی، ب ــا مجان تقریب

شــبکه توزیــع و هدررفــت مســرفانه منابــع ملــی و تبعــات زیســت محیطی 

و قاچــاق مــرزی آن انجامیــده اســت. در مقابــل تصمیمــات منتــج از 

ــان ۹۸ را  ــون آب ــی چ ــور فجایع ــک کش ــین بروکراتی ــای ماش ناکارآمدی ه

پدیــد آورده کــه هــم از منظــر سیاســی و هــم تخصصــی، بدتریــن تصمیــم 

ممکــن را نمایندگــی می کــرد و بیــم تکــرار آن در ایــن دولــت هــم مــی رود. 

ــه  ــن دوگان ــول ای ــان« محص ــن زم ــم در بدتری ــن تصمی ــنت »پرهزینه تری س

معیــوب اســت کــه لزومــا اختصاصــی بــه دولــت فعلــی یــا قبلــی نــدارد. 

  راهکارها و تأملات سیاســتی

عاوه بــر غیرسیاســی بــودن  انگیــزه و محتــوای نوشــتار سیاســتی، ارائــه 

ــن نیت و  ــات حس ــه اثب ــم لازم ــر ه ــب و اجراپذی ــتی متناس ــته سیاس بس

ــه از مکتوبــات سیاســتی  اســت. مــوارد زیــر امهــات  ارزشــمندی این گون

ــه  ــوم ب ــی موس ــادل فعل ــروج از ناتع ــت خ ــده جه ــتی نگارن ــته سیاس بس

بی تصمیمــی اســت. 

الــف- انحصــار و تحدیــد نظارتــی: ماحصــل ترکیــب مطالعــات علمــی، 

مشــاهدات بین المللــی و تجــارب اجرایــی، جســارت لازم بــرای ارائــه یــک 

ــد  ــطور می ده ــن س ــده ای ــه نگارن ــکال را ب ــبتا رادی ــتی نس ــه سیاس توصی

ــداد  ــش تع ــه کاه ــی و درنتیج ــام، تعطیل ــب، ادغ ــنهاد »ترکی و آن پیش

ــت.  ــی اس ــتگاه های اجرای ــرد دس ــر عملک ــر ب ــی« ناظ ــای نظارت نهاده

ــس،  ــه مجل ــی ب ــارت سیاس ــار نظ ــذاری »انحص ــخص واگ ــنهاد مش پیش

نظــارت سیاســتی-عملکردی بــه یک دســتگاه درون دولتــی ماننــد 

ــود  ــتگاه های موج ــی از دس ــه یک ــی ب ــارت امنیت ــت، نظ ــازمان مدیری س

ــز در  ــدی متمرک ــه واح ــی ب ــم احتمال ــن و جرای ــرای قوانی ــارت اج و نظ

دســتگاه قضایــی« اســت. لازمــه معنــاداری و عملیاتی شــدن این سیاســت 

عاوه بــر عبــور از مقاومــت شــدید  بخشــی قابــل پیش بینــی، تقیــد 

کامــل بــه دایــره نظارتــی هــر کــدام از چهــار دســتگاه فــوق اســت. به طــور 

مشــخص لازم اســت بــا رواج مجــدد اظهارنظرهــای تخصصی-عملکــردی 

ــال  ــن ح ــود. در عی ــه ش ــورد و مقابل ــدت برخ ــر به ش ــتگاه های ناظ دس

بایــد به جــد مانــع بســط ســاختاری و بازی هــای درون-دســتگاهی بــود. 

تقســیم کارهــای تصنعــی معاونت هــای مختلــف دســتگاه های امنیتــی یــا 

دپارتمان هــای متکثــر دســتگاه قضایــی از جملــه روش هــای تجربه شــده 

ــت.  ــی دستگاه هاس ــوزه نظارت ــط ح ــی در بس قبل

ب- ایجــاد نظــام گارانتی هــای سیاســی موقــت عبــور از بحــران: 

ــفید  ــای س ــه چک ه ــزوم ارائ ــدی ل ــه برانگیز بع ــتی مناقش ــه سیاس توصی

ــی  ــای زمان ــرای بازه ه ــدود و ب ــای مح ــه در حوزه ه ــد البت ــی -ص نظارت

محــدود- بــه معــدودی از مدیــران لایــه سیاســی  اســت کــه متعهــد بــه حــل 

بحــران حــوزه مســئولیتی خــود بــا طرح سیاســتی پیشــنهادی مــورد تایید 

رئیس جمهــور و تصویــب شــورای عالی ســران ســه قــوه -مشــروط بــه ارائــه 

ــع  ــم موان ــوند. علی رغ ــن- می ش ــان معی ــخص در زم ــای مش خروجی ه

حقوقــی چنیــن طرحــی، حتمــا بایــد منتظــر واکنش هــای اجتماعــی و 

رســانه ای ماننــد آنچــه در گارانتی هــای طــرح مولدســازی اتفــاق افتــاد 

ــای  ــی و موفقیت ه ــذار اجرای ــع تاثیرگ ــارب مقاط ــود، تج ــود. بااین وج ب

سیاســتی کشــور همگــی بــر لــزوم وجــود چنیــن »اراده سیاســی حمایــت 

ــا  ــورت، ب ــت دارد. درغیراین ص ــی حکای ــران اجرای ــق« از مدی ــا مطل تقریب

ــدن از  ــکان جهی ــی ام ــور و تحول گرای ــر جس ــچ مدی ــی »هی ــب خوب تقری

باتــاق فعلــی نهادهــای چندلایــه نظارتــی« را نخواهــد داشــت. 

ــت  ــی جه ــر مثال های ــاب ذک ــا از ب ــی و صرف ــات احتمال ــم مناقش علی رغ

تفهیــم منظــور نگارنــده، ســه دوره دفــاع مقدس، دولت ســازندگی و تجربه 

ــوریه،  ــراق و س ــری در ع ــم تکفی ــا تروریس ــارزه ب ــر در مب ــال های اخی س

به عنــوان قــدر متیقــن موفقیت هــای راهبــردی حکمرانــی جمهــوری 

اســامی مفــروض انگاشــته شــده اند. وجــه اشــتراک مــرور ایــن تجــارب 

تاییــدی بــر توصیــه سیاســتی مــورد بحــث اســت. عــدم طــرح حتــی یــک 

پرونــده در بــاب تصمیمــات نظامــی و عملکــردی فرماندهــان دوران دفــاع 

مقــدس، خاطــرات حمایــت تمام قــد مرحــوم هاشــمی از مدیــران دولــت 

ــار  ــان پرافتخ ــه فرمانده ــوب ب ــی منس ــای ادعای ــازندگی، و نقل قول ه س

کشــور در پشــتیبانی کامــل از فرماندهــان میانــی در مقابــل مداخــات 

ــای  ــه گارانتی ه ــی از ارائ ــی، نمونه های ــی نظام ــای نظارت ــوم نهاده مرس

موقــت در مواقــع بحرانــی بــه معــدودی از مدیــران مــورد اعتمــاد اســت که 

صدالبتــه به هیچ وجــه قابــل تعمیــم بــه کلیــت نظــام اداری کشــور نیســت. 

ــایر  ــتی: س ــای سیاس ــته ابزاره ــه بس ــی ب ــین اجرای ــز ماش ج- تجهی

توصیه هــای سیاســتی ایــن نوشــتار به نحــوی تکــرار توصیه هــای قبلــی 

نگارنــده اســت.

اولیــن تکــرار ضــروری، لــزوم تجهیــز نهادهــای عمومــی به بســته کاملی از 

ابزارهــای سیاســتی اســت. ازجملــه »نقض غرض هــای نهادی« مرســوم در 

کشــور مــا تشــکیل نهادهــای خلع ید شــده اســت. تشــکیل تنظیم گــران 

ــب  ــدد نامتناس ــای متع ــب تقاضاه ــی موج ــه مال ــار جریم ــدون اختی ب

دســتگاه های مســئول بــرای لغــو مجــوز و تعطیلــی پلتفرم هــا به واســطه 

تخلفــات جزئــی آنهــا در چنــد مــاه اخیــر شــده اســت. تشــکیل شــوراهای 

عالــی بــدون ابزارهــای اجرایی ســازی سیاســت ها به اســتفاده نامتناســب 

ایــن نهادهــا از ســایر ابزارهــای سیاســی خــود -نظیــر اســتفاده مجمــع 

تشــخیص از اقتــدار هیــات عالــی نظــارت در وتــوی قوانین مجلــس- منجر 

شــده اســت. در جدیدتریــن مــورد هــم اســتفاده ادعایــی قــوه قضائیــه از 

ابــزار دیــوان عدالــت اداری در لغــو مصوبــات و انفصــال از خدمت کــردن 

ــوان  ــات- به عن ــن تصمیم ــدان ای ــای منتق ــر ادع ــی –بناب ــران دولت مدی

پاســخی نامتناســب بــه اختافــات ســاختاری و اداری بــا دســتگاه های 

متبوعــه مدیــران منفصــل شــده اســت.

ــرار  ــدی تک ــردی بع ــه راهب ــطحی: توصی ــی چندس ــق حکمران د- تحق

ــام  ــب و ادغ ــا ترکی ــطحی ب ــی چندس ــق حکمران ــی تحق ــرورت حیات ض

شــوراهای عالــی در لایــه سیاســتگذاری کان و قانونگــذاری بالادســتی 

)و نهایتــا تشــکیل مجلــس دوم در کنــار مجلــس شــورای اســامی(، 

تمرکــز قــدرت اجرایــی در دولــت، تکمیــل خصوصی ســازی وظایــف قابــل 

واگــذاری دولــت بــا عبــور از ترکیــب فلج کننــده »شــرکت های خصولتــی« 

و مشــروط بــه تشــکیل نظــام تنظیم گــری ملــی به عنــوان حلقــه اتصــال 

حاکمیــت و بخــش خصوصــی و ضامــن تحقــق منافــع عمومــی اســت. 

ــا  ــتی: و نهایت ــاوره سیاس ــام مش ــار نظ ــی در کن ــازی سیاس ه-نهادس

توصیــه سیاســتی نهایــی بازآفرینــی ســاخت سیاســی کشــور بــا بازتولیــد 

ــت و  ــت، نگه داش ــون تربی ــی چ ــا کارکردهای ــبه حزبی ب ــاختارهای ش س

ــران  ــی مدی ــه سیاس ــاماندهی لای ــی و س ــران سیاس ــازی مدی توانمندس

در قالــب تیــم  هماهنــگ و کارکــرده سیاســتی اســت. ماحصــل اتصــال 

ــت از  ــرد حفاظ ــور، کارک ــتی کش ــاوره سیاس ــای مش ــا نهاده ــه ب ــن لای ای

»انباشــت، یادگیــری و تــداوم سیاســتی« در دولت هــا و مجالــس متعــدد 

وابســته بــه ایــن ســاختارها را در پــی خواهــد داشــت. 

  پایان بندی سیاســتی

بــه اختصــار ایــن یادداشــت بــه بهانــه هفتــه دولــت مــروری بــر »عملکــرد 

ــر از موفقیت هــای  راهبــردی« دولــت ســیزدهم داشــت و علی رغــم تقدی

عملیاتــی دولــت در خنثی ســازی موقــت اثــرات بحران هــای بــه ارث 

رســیده از ســالیان قبــل، حاصــل عملکــرد راهبــردی ایــن دولــت را در دو 

ســال گذشــته در حــل بنیادیــن بحران هــای اساســی کشــور بــا تقریــب 

خوبــی یــک »شکســت راهبــردی« و در چهارچــوب »تعویــق تعمیق کننــده 

بحران هــا« ارزیابــی کــرده اســت. در مقــام تعلیــل امــا ایــن ناکامــی را در 

ــی  ــوب حکمران ــازوکارهای معی ــاختارها و س ــی از س ــت ناش ــه نخس درج

ــاب  ــس از انق ــای پ ــی دولت ه ــا »تمام ــه تقریب ــت ک ــته اس ــور دانس کش

ــد و از  ــتی کُن ــر سیاس ــازندگی- از منظ ــت س ــی از دول ــز مقاطع را - به ج

منظــر راهبــردی ناکارآمــد  کــرده اســت. پایان بنــدی ایــن نوشــتار هــم بــا 

ــکال  ــی رادی ــه بیان ــه برانگیز و ب ــالا مناقش ــای احتم ــتی از توصیه ه لیس

شــکل گرفتــه کــه می  توانــد دســتورکار خــروج از قفل شــدگی و بن بســت 

سیاســتی فعلــی محســوب شــوند. 

fاندیشهاندیشه a r h i k h t e g a n o n l i n e
شنبه ۱8 شهریور۱۴۰۲   شماره 3955

سیدمحمدصادق امامیان
عضو هیات علمی دانشگاه امیرکبیر و هم بنیانگذار اندیشکده حکمرانی شریف
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بـا وجـود اینکـه اربعین حسـینی فرارسـید امـا قصه اربعین و زائـران هنوز به پایان 

نرسـیده اسـت. پیـش از آغـاز سـفرهای اربعیـن دو گـزارش مفصـل در رابطـه بـا 

مشـکلات تهیه بلیت به مقصد عتبات و مشـکلات تهیه بلیت به شـهرهای مرزی 

با عنوان »سـتاد تسـهیلات سـفر به آنتالیا فعال تر از سـتاد اربعین« و »بلیت های 

خیالی اربعین به قیمت مصوب« منتشـر شـد. پس از شـروع پیاده روی به سـمت 

کربـلا و ورود زائـران غیرایرانـی نیـز گزارشـی تفصیلـی از حال وهـوای زائـران 

پاکسـتانی با عنوان »میرجاوه حسـینیه شـد« منتشـر کردیم. 

ازجملـه مشـکلاتی کـه در گزارش هـای قبلـی به آن اشـاره کردیم مشـکل کمبود 

نـاوگان حمل ونقـل جـاده ای بـود. شـرایط موجـودی بلیت هـای اتوبـوس در 

روزهـای منتهـی بـه اربعیـن نامعلوم تـر از سـایر بلیت هـا بـود و گزارش هایـی از 

افزایـش چندبرابـری قیمـت اتوبوس هـا بـه مرزهـای جنـوب غـرب و غـرب کشـور 

داشـتیم. در گزارش هایـی از سـوی خواننـدگان »فرهیختـگان«، قیمـت بلیـت 

اتوبـوس تهـران تـا مهـران حتـی تـا 600 هزار تومان رسـیده و این درحالی اسـت 

کـه قیمـت بلیـت اتوبـوس ایـن مسـیر نهایتـا 350 هـزار تومـان اسـت. رئیـس 

فراکسـیون حـج و زیـارت مجلس شـورای اسـلامی از رفع مشـکل کمبـود ناوگان 

مسـافری جـاده ای زائـران اربعیـن بـا اجـاره تعداد زیـادی اتوبوس هـای مدرن از 

ترکیـه بـرای جابه جایـی زائـران خبـر داده بـود امـا ظاهرا تا مدت مشـخصی برای 

بسـیاری از مرزهـای زمینـی اتوبـوس بـه میـزان کافـی وجـود نداشـت یـا اگر هم 

اتوبـوس و صندلـی وجـود داشـته باشـد، بـا چنـد ده برابـر قیمت درحـال فروش 

بـود. ایـن بـار امـا قصـه شـکل خـروج زائران و ورودشـان بـه وطن اسـت، یعنی با 

وجـود تمـام هشـدارها و نوشـتن از کم کاری هـای صورت گرفتـه تا چـه میزان این 

کم کاری هـا برطـرف شـدند و تـا چـه حـد باقـی ماندند؟

سـامانه »سـماح« از چهـارم مـرداد در دسـترس قـرار گرفـت و از همـان روزهـای 

ابتدایـی گزارش هایـی از اختـلال در ایـن سـامانه داده شـد. تـا جایـی کـه طـی 

روزهای متوالی، پیش از آغاز پیاده روی اربعین بسـیاری از دفاتر اینترنتی دیگر 

اقـدام بـه ثبت نـام زائـران در سـامانه سـماح نمی کننـد. بـا وجود این امـا تا پیش 

از ۲5 مـرداد حـدود یک میلیـون و ۲50 هـزار نفـر در ایـن سـامانه ثبت نام قطعی 

کردنـد. بـا آغـاز رسـمی مراسـم پیـاده روی اربعیـن از ۲۷ مـرداد و تبلیغات سـتاد 

اربعیـن بـرای سـفر بـه عراق در روزهـای ابتدایی ماه صفر، بسـیاری از متقاضیان 

زیـارت اربعیـن به طورکلـی موفـق بـه ورود بـه ایـن سـامانه و پرداخت حـق بیمه و 

ثبت نـام نشـدند. برخـی زائـران بـا وجـود ثبت نـام و پرداخـت حـق بیمـه اما هیچ 

کـد پیگیـری و نشـانه ای از ثبت نـام در سـماح نداشـتند، از طرفی بـرای دریافت 

ارز اربعیـن افـراد نیازمنـد کارت زائـر بودنـد و مشـکلات و باگ هـای ایـن سـامانه 

در چنیـن موقعیتـی بـه چشـم می آمد. 

رفته رفته با آغاز رسـمی مراسـم پیاده روی اما مشـکلات سـامانه سـماح کمتر شد 

و مـردم توانسـتند در سـامانه بـا پرداخـت حـق بیمـه، مـرز موردنظـر بـرای خروج 

را نیـز مشـخص کننـد. رئیـس سـتاد اربعیـن در بازدیـد میدانـی از دو مـرز جنوب 

غـرب کشـور یعنـی شـلمچه و چذابـه در 6 شـهریورماه اعـلام کرد که سـه میلیون 

نفـر در سـامانه سـماح ثبت نـام کرده انـد. »درصـدی از ایـن تعـداد حـق بیمـه 

خـود را پرداخـت نکرده انـد، امـا بـا وجـود این دو میلیـون ۷00 هزار نفـر ثبت نام 

خـود را قطعـی کرده انـد. رفت وآمـد خیلـی معقولـی در سـال جاری رقـم خـورده، 

امـا به دلیـل ازدحـام جمعیـت در کربـلا و مشـکلاتی کـه در امـر خدمت رسـانی 

بـه بیـش از ۲0 میلیـون زائـر وجـود دارد، درخواسـت داریـم مانـدگاری در شـهر 

کربـلا و عتبـه مقدسـه را حداکثـر یـک روز مقـرر سـازند و بـرای اینکـه زائـران در 

امـر خدمات گیـری دچـار مشـکل نشـوند، حتمـا قبـل از روز اربعین به کشـور باز 

گردنـد. بـا برنامه ریـزی و پیش بینی هایـی کـه کمیتـه حمل ونقـل سـتاد اربعیـن 

بـرای بازگشـت زائـران تـدارک دیـده اسـت، مشـکلی در زمینـه بازگشـت زائـران 

وجـود نـدارد. تـا امـروز هـر میـزان ارز کـه مـورد نیـاز زائـران بـوده از سـوی بانـک 

مرکـزی تهیـه و در اختیـار زائـران قرار داده شـده اسـت.«

سـردار شـرفی، فرمانده قرارگاه اربعین فراجا با اشـاره به تردد بیش از سـه میلیون 

زائـر در مرز هـای شـش گانه کشـور در 11 شـهریور گفتـه بـود کـه تاکنـون بیـش 

از یـک میلیـون زائـر بـا سـازماندهی منظـم و در بهتریـن شـرایط از ایـن مرزهـا به 

کشـور بازگشتند. 

آن گونـه کـه پیداسـت و زائـران در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« می گوینـد در 

مرزهـا ظاهـرا وضعیـت بهتـر از سـال های قبـل بود و مـردم به راحتـی از مرز خارج 

می شـدند. برخـلاف سـختی پیـدا کـردن بلیـت بـرای رسـیدن بـه مرزهـا جهـت 

خـروج از کشـور براسـاس گزارش هـای مردمـی خـروج از مـرز سـاده تر و آسـان تر 

بـود. در دو مـرز شـلمچه و چذابـه طبیعتـا انتخاب مرز شـلمچه به دلیـل امکانات 

و وضعیـت بهتـری کـه دارد، انتخـاب بهتـری بـرای خروج اسـت؛ چراکـه موقعیت 

مـرزی آن نیـز در مجـاورت بـا شـهرهای عـراق قـرار دارد بـرای همین دسترسـی به 

ماشـین های عراقی در مرز شـلمچه بهتر از چذابه اسـت. از این رو در چندسـال 

اخیـر زائرانـی کـه دو مـرز جنـوب غربـی را برای خروج از کشـور انتخـاب می کنند 

بیشـتر به  مرز شـلمچه تمایل دارند. امسـال هم قصه همین بود و تا دم خروج از 

کشـور و به قـول معـروف گذاشـتن کوله ها در دسـتگاه ایکـس ری، موکب ها برای 

خدمت رسـانی به زائران حضور داشـتند و با مشـکل قابل توجهی روبه رو نبودند. 

سـیدمجید میراحمـدی، رئیـس سـتاد اربعین 6 شـهریور گفته بـود که درمجموع 

از ابتـدای مـاه صفـر بالـغ بـر 600 هـزار نفـر از ایـن ۲ مـرز تردد داشـته اند که این 

آمار نسـبت به زمان مشـابه در سـال قبل 35 درصد افزایش داشته است. دریافت 

ارز اربعیـن طبـق گفت وگـو بـا زائـران پس از حل شـدن مشـکلات سـامانه سـماح 

وضعیـت مطلوبـی داشـت و بانک هـا پـای کار تامیـن ارز اربعین آمـده بودند. 

معصومـه توحیـدی ازجملـه زائرانـی اسـت کـه بـرای خـروج و ورود بـه کشـور مرز 

شـلمچه را انتخـاب کـرده اسـت. او در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« می گویـد: »با 

توجـه بـه اینکـه روز آخـر تعطیـلات اربعیـن جمعه بـود. احتمال دادم بسـیاری از 

زائران روز بازگشت خود را به این روز موکول کنند. عده ای دل شان می خواست 

شـب جمعه نجـف یـا کربـلا باشـند بـرای همیـن هجـوم جمعیـت در روز آخـر را 

پیش بینی کرده بودم. ظهر اربعین حدود سـاعت 1۲ و نیم به سـمت پل حضرت 

زهرا)س( حرکت کردم. کنار پل در کربلا ماشـین های مهران، سـامرا، کاظمین، 

شـلمچه و... می ایسـتند. روی همیـن حسـاب می دانسـتم کـه می شـد از آن 

منطقـه خـودم را بـه مـرز برسـم امـا روز عاشـورا وقتی به پل حضرت زهـرا در کربلا 

رسـیدم، اغلـب ماشـین ها مقصدشـان مهـران بـود و اصلا ماشـین برای شـلمچه 

نبـود. کمـی از منطقـه دور شـدم و به سـمت خیابـان امـام حسـین)ع( رفتم. یک 

مـرد ایرانـی دیـدم کـه دنبال مسـافر بـرای بصره بـود، متوجه شـدم که مقصدش 

شـلمچه اسـت و در مسـیر بصـره هـم پیـاده می کنـد. امـا درمجمـوع روز اربعیـن 

اگـر 10 ماشـین از کربـلا بـه مقصـد مهـران دیـده شـود، نهایتا یک تا دو ماشـین 

به سـمت شـلمچه یـا چذابـه هسـت. ماشـین هایی که به سـمت مهـران می رفت، 

امکانات بهتری داشـتند. ماشـین سـریع پر شـد و به سـمت شـلمچه راه افتادیم. 

به خاطـر ترافیـک راننده هـا مسـیرهای فرعی انتخـاب می کردند. در مسـیرهای 

اصلـی تـردد بسـیار بـالا بـود و ترافیـک هـم سـنگین بـود. قدم به قدم مسـیرهای 

فرعـی هـم پـر از موکـب عراقـی بـود تـا بـه زائـران خدمـت و پذیرایی کننـد و تا دم 

خـود ایکـس ری موکـب بـه پـا بود. ورودی شـلمچه امسـال از سـال قبـل بزرگ تر 

شـده بـود و گیت هایـی کـه بـرای خـروج از کشـور بـاز شـده بودنـد، بـرای ورود از 

سـمت عـراق هـم بـرای زائـران بـاز بودنـد. ایـن مسـاله ترافیـک و ازدحـام ورود به 

کشـور را بسـیار کمتـر می کنـد، بـرای همین حتـی پنج دقیقه هـم در انتظار مهر 

ورود بـه کشـور نمانـدم و سـریعا وارد کشـور شـدم. همه چیـز روان پیش  رفـت. در 

محوطـه بیرونـی تابلوهایـی وجـود داشـت کـه روی تابلوهـا نوشـته بود به سـمت 

پایانه درون و برون اسـتانی درکنار آن هم بیلبوردهای بزرگی بود که نوشـته بود 

قطـار شلمچه_خرمشـهر به صـورت ۲4 سـاعته رایگان. همچنیـن روی تابلوهای 

دیگـر هـم نوشـته بـود کـه اتوبوس هـای اهـواز به خرمشـهر به صورت ۲4 سـاعته 

رایـگان. حـدس زدم کـه الان نصـف شـب اسـت، اتوبوسـی نباشـد. با وجـود این 

به سـمت تابلوهـا رفتـم؛ به جـز اتوبوس هـای رایـگان، اتوبوس هـای وی آی پـی با 

قیمت هـای مختلـف بـرای درون اسـتان هـم وجـود داشـت کـه تهـران، چابهـار 

و زاهـدان، یاسـوج، شـیراز، کرمانشـاه، بوشـهر و تمـام اسـتان هایی جنوبـی 

را پوشـش داده بـود، از طـرف دیگـر سـکوبندی شـده بـود و به صـورت منظـم، 

مسـافر سـوار می شد.

جریـان بازگشـت از عتبـات و زیـارت اربعیـن بـرای تمـام زائـران ماننـد رفتـن بـه 

عتبـات و خـروج از کشـور نبـود و برخـی زائـران بـرای ورود بـه کشـور بـا مشـکل 

کمبود ناوگان حمل ونقل به صورت جدی روبه رو هسـتند. براسـاس گزارش های 

مردمـی بـه »فرهیختـگان« تـا شـب جمعه در مـرز مهران جمعیـت بالایی در صف 

اتوبـوس  مهـران بـه تهـران منتظر مانده اند و وضعیت بازگشـت زائـران در این مرز 

برخلاف گفته ها آنقدر جالب نیسـت. اسـتاندار ایلام گفته برای بازگشـت مردم 

از مـرز مهـران بـه شهرهایشـان بـه ۲600 اتوبوس نیاز اسـت؛ چراکه حدود 300 

هـزار نفـر احتمـالا طـی روزهـای آتـی از مـرز مهران وارد کشـور شـوند. براسـاس 

گـزارش تسـنیم طبـق آخریـن گزارش هـا از ابتـدای صفـر تاکنـون بیـش از سـه 

میلیـون و 50هـزار نفـر از مـرز مهـران تـردد کرده اند . 

براسـاس گزارش های واصله به »فرهیختگان« تردد از سـه مرز باشـماغ، شـلمچه 

و چذابه به راحتی و دسترسـی به ماشـین برای رسـیدن به مقصد موردنظر آسـان 

بوده اما ورود زائران به مهران تقریبا با چالش همراه شـده اسـت. دو روز گذشـته 

سـخنگوی سـتاد اربعین سـازمان راهداری ایلام اعلام کرده که از سـاعت ۲4 دو 

شـب گذشـته 1800 اتوبـوس از مهـران بـه نقـاط مختلـف کشـور اعزام شـده اند 

و تا پایان امشـب این تعداد به ۲500 دسـتگاه می رسـد. 

اما برای برطرف کردن این مشـکل مخبر، معاون اول رئیس جمهور شـب گذشـته 

بـا همـه اسـتانداران تمـاس گرفته و از آنها خواسـته همه اسـتان ها 30 دسـتگاه 

اتوبـوس بـرای انتقـال زائـران اربعیـن از مـرز مهـران اعـزام کننـد، همچنیـن از 

عصـر دیـروز بـا افزایـش برگشـت قابل توجه زائـران اربعین حسـینی، تقاضا برای 

اسـتفاده از اتوبوس هـای بین  شـهری پایانـه برکـت در نقطـه صفر مـرزی افزایش 

قابل توجهـی داشـته اسـت و تعـدادی از مـردم در پایانـه مسـافربری مهـران در 

انتظـار اتوبوس هسـتند. 

16 شـهریورماه سـید مجید میراحمـدی، رئیـس سـتاد مرکـزی اربعیـن و معـاون 

سیاسـی امنیتی وزیـر کشـور گفتـه اسـت: »مـدت مانـدگاری در مـرز مهـران 

که پیش تر حداکثـر نیـم سـاعت بـود هم اکنـون تـا دو سـاعت افزایـش یافته، اما 

تـلاش سـازمان راهـداری و سـتاد مرکـزی اربعیـن و همـه دسـتگاه های مسـئول 

ایـن اسـت کـه همـه زائـران حاضر در مرز، تا سـاعت ۲4 اعزام شـوند. سـال های 

گذشـته وضعیـت حاکـم بـر ایـن پایانه بسـیار نامناسـب بـود به طوری کـه زائران 

تـا 15 سـاعت هـم در این مرز معطـل می شـدند کـه خوشـبختانه ایـن معضـل 

برطرف شـده اسـت. با دسـتور معاون اول رئیس جمهور، در حال حاضر فراخوان 

اتوبوس هـا انجـام شـده و در حـال ایجـاد آمادگی برای بازگشـت زائران هسـتیم. 

موکب هـای ایرانـی و عراقـی در حـال جمـع آوری هسـتند و بـه همیـن دلیـل 

پیش بینـی می کنیـم فـردا بخـش زیـادی از زائرانـی کـه هنـوز در عـراق هسـتند 

بـه کشـور بازگردنـد. 650 اتوبـوس از اسـتان های مختلف فراخوانده شـده  که تا 

سـاعاتی دیگـر بـه مهـران خواهند رسـید ضمن اینکه ۷00 اتوبـوس ایرانی دیگر 

هـم از خـاک عـراق بـه مهـران بـاز می گردنـد و جـای نگرانی نیسـت.«

ایـن درحالـی اسـت کـه میراحمـدی روز گذشـته در گفت وگویـی اعـلام کـرد: 

»سـنوات گذشـته مانـدگاری زائـران در مـرز مهـران تـا بیـش از 15 سـاعت بـود. 

بـه فضـل الهـی و اقدامـات دولـت، ایـن انتظـار را به کمتـر از نیم سـاعت کاهش 

دادیـم. در شـرایط فعلـی، مانـدگاری زائـران بیـن دو تـا پنج سـاعت اسـت، بیش 

از هـزار دسـتگاه اتوبـوس بـه سـمت مهـران در حال حرکت هسـتند و ان شـاءالله 

تـا سـاعت ۲4 بـه مـرز خواهنـد رسـید، البتـه اتوبوس ها تدریجـا طـی سـاعات 

مختلـف وارد می شـوند. طبـق دسـتور معـاون اول رئیس جمهـور بـه اسـتانداران 

و پیگیری هـای وزیـر کشـور بیـش از هـزار دسـتگاه اتوبـوس، مینی بـوس و ون را 

عـازم مـرز کردیـم که تدریجا وارد مرز شـده اند. براسـاس جمع بندی با مسـئولان 

وزارت راه، ان شـاءالله تا سـاعت ۲4 موج برگشـت را مدیریت خواهیم کرد و زوار 

منتقـل خواهند شـد.«

البتـه در ایـن بیـن نیـروی هوایـی ارتـش یـک فرونـد هواپیمـای ایلوشـین را برای 

انتقـال زوار ایـلام بـه مهـران اختصاص داده و یک خط هوایی فعال شـده اسـت. 

چنـد صـد تـن از مسـافران با یک پرواز ایلوشـین از فرودگاه ایـلام به تهران منتقل 

شـدند. ایـن پـرواز روز گذشـته در فـرودگاه مهرآباد به زمین رسـید. 

همچنیـن باقرجـوان، سـخنگوی سـتاد اربعیـن سـازمان راهـداری و حمل ونقـل 

جـاده ای گفتـه اسـت: »در حالـی کـه انتظـار می رفـت زائران در مسـیر بازگشـت 

در بـازه زمانـی سـه روزه وارد کشـور شـوند، هم اکنـون شـاهد حجـم بـالای ورود 

زائـران بـه کشـور در همـه پایانه هـای مـرزی هسـتیم. بـا توجـه بـه اینکـه حجـم 

تقاضـای سـه روزه زائـران در بـازه زمانـی یـک روزه اتفـاق افتـاده، ورود تدریجـی 

ناوگان حمل و نقل به پایانه های مرزی موجب می شـود زائران دقایق و سـاعاتی 

را در انتظـار باشـند. ورود ایـن نـاوگان بـا توجـه بـه ظرفیـت و حجـم محورهـای 

مواصلاتـی تدریجـی بـوده تـا بتوانیـم پاسـخگوی تقاضـای زائـران در سـفرهای 

بازگشـت باشـیم. در روز 15 شـهریور مـاه مقـارن بـا روز اربعین شـهادت حضرت 

اباعبداللـه الحسـین)ع( دو هـزار دسـتگاه وسـیله حمل ونقل عمومی نسـبت به 

جابه جایـی 55 هـزار و ۲83 زائـر از مـرز مهـران اقـدام کرده انـد. همچنیـن در 

شـبانه روز گذشـته بـا صـدور 443 صـورت وضعیـت 1503۷ زائر از مرز شـلمچه 

و بـا صـدور ۲95 صـورت وضعیـت 88۲۲ زائـر از مـرز چذابه بـه مقاصد مورد نظر 

جابه جـا شـده اند. ایـن گـزارش حاکـی  اسـت 3349 زائـر اربعین با صـدور 135 

صورت وضعیت از مرز خسروی، 696 زائر در قالب صدور 151 صورت وضعیت 

از مـرز باشـماق و 835 زائـر بـا صـدور 1۷1 صـورت وضعیت از مـرز تمرچین طی 

شـبانه روز گذشـته بـه نقـاط مختلـف کشـور عزیمـت کرده اند.«

براسـاس اطلاعـات سـامانه های مرکـز مدیریـت راه هـای سـازمان راهـداری 

وحمل ونقـل جـاده ای، پیش بینـی می شـود در روز 16 شـهریور مـاه تـا پایـان 

وقـت حـدود 195 هـزار زائـر از مـرز مهـران کـه بیشـترین متقاضی جهـت ورود را 

دارد، وارد خـاک کشـورمان شـده باشـند. 

بـه چگونگـی ورود زائـران پاکسـتانی از مرز ریمدان نیز به طـور تفصیل در گزارش 

»میرجاوه حسـینیه شـد« پرداختیم و از معطلی های چند روزه زائران غیرایرانی و 

عمدتا پاکسـتانی در مرزهای جنوب شـرقی کشـور برای رسـیدن به شـلمچه نیز 

گفتیـم. بعضـی از زائـران هشـت روز را در موکب های ریمدان به دلیل نبود ناوگان 

حمل ونقـل منتظـر مانـده بودنـد. وضعیـت پروازهـای ایرانی از فـرودگاه نجف نیز 

طبـق گزارش هـای مردمـی تاخیرهـای مکـرر و طولانـی داشـته و ایـن امـر بـدون 

اطلاع رسانی قبلی و عذرخواهی ایرلاین ها از مسافران بوده است. مساله ترابری 

و ورود مسـافر به کشـور چه از طریق هوایی و چه از طریق زمینی متاسـفانه تمام 

تلاش هـا بـرای خـروج و بدرقـه مسـافران بـه عتبات را کمرنگ می کنـد و این گزاره 

در ذهـن زائـر به وجـود می آیـد کـه اربعیـن پـس از گذشـت روز اربعیـن حسـینی 

بـرای مسـئولان بـه پایـان رسـیده اسـت. آنچـه انتظـار مـی رود یـا انتظـار می رفت 

نظـم و سـاماندهی تمـام مرزهـای کشـور بـرای ورود زائـران اسـت. بی شـک هیچ 

کس منکر کارهای انجام شـده و روان بودن برخی مرزهای کشـور در ورود زائران 

نیسـت امـا ایـن بـه آن معنـا نیسـت کـه سـایر مرزهـای کشـور مانند مرز مهـران با 

چالـش کمبـود نـاوگان حمل ونقـل روبـه رو شـوند و درنهایـت پـس از برخـوردن به 

چالـش، مسـئولان بـرای برطرف سـازی آن ورود کننـد. طبیعتـا بـا توجـه به تعداد 

زائـران خـارج شـده از کشـور بایـد بـرای این تعـداد از زائـر نیز چاره ای اندیشـیده 

می شـد و پیـش از بـه وقـوع پیوسـتن چالـش و بـه وجـود آمـدن صف هـای چنـد 

صـد متـری بـرای صندلـی اتوبوس تمهیـدات و تصمیمات لازم اتخاذ می شـد.

زائران اربعین می گویند به غیر از کمبود شدید وسایل نقلیه در مرز مهران امکانات دولتی رشد محسوسی داشته است

نمره قبولی در   رفت، غافلگیری در  برگشت

شنبه ۱8 شهریور۱۴۰۲   شماره 3955

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه جامعه

در سـال های گذشـته بـا افزایـش تقاضـا برای ارز مسـافرتی )دلار( در سـفر 

اربعیـن معمـولا ایـن افزایـش تقاضـا باعـث نوسـان در قیمت دلار می شـد. 

امـا مشـکل فقـط ایـن نبـود، تشـکیل صف های طولانـی دریافـت ارز برای 

بسـیاری از زائـران اربعیـن دشـواری های زیـادی ایجـاد می کـرد. در سـال 

جـاری بـا مجموعـه اقدامـات بانـک مرکـزی نه تنهـا صف هـای طولانـی 

جمـع شـد، بلکـه بـازار ارز نیـز نوسـانی را تجربـه نکرد، به طوری که بررسـی 

نـرخ دلار از ابتـدای توزیـع ارز مسـافرتی )دینـار( نشـان می دهـد طـی این 

مـدت دلار در بـازار در محـدود 49 هـزار تومـان بـوده و تغییـر خاصـی را 

تجربـه نکـرده اسـت. همچنیـن طـی ایـن مـدت هـر دینـار عراق بـا کاهش 

جزئـی از 38.۷ در 1۷ مردادمـاه بـه 38 تومـان در 16 شـهریور رسـیده 

اسـت. کارشناسـان می گوینـد ایـن اتفـاق قابل تقدیـر در نتیجـه 1. اتخـاذ 

سیاسـت دلارزدایـی از سـبد ارزی زائـران اربعیـن و جایگزینـی دینـار بـه 

جـای دلار و ۲. افزایـش کمیـت و کیفیـت سیسـتم توزیـع ارز مسـافرتی از 

سـوی بانـک مرکـزی رخ داده اسـت. آمارهـای بانـک مرکـزی ایـران نشـان 

می دهـد تـا روز چهارشـنبه هشـتم شـهریور مجمـوع ارز های فروخته شـده 

مسـافرتی بـه بیـش از 160 میلیـارد دینـار رسـیده اسـت. بـا ایـن حسـاب 

اگـر میانگیـن هزینـه هـر زائـر اربعیـن، حـدود 100 هـزار دینـار باشـد این 

یعنـی حـدود یـک میلیـون و ششـصد هـزار نفـر توانسـته اند از خدمـات 

ارائه شـده توسـط بانـک مرکـزی بـرای ارز اربعیـن اسـتفاده کننـد. در ایـن 

خصـوص، حجت اللـه فرزانـی در گفت وگـو بـا ایرنـا می گویـد: »اقدامـات 

بانـک مرکـزی در مدیریـت بـازار ارز اربعیـن قابـل تقدیـر اسـت؛ چراکـه بـا 

تدابیـر ویـژه کمـک قابل توجهی به سـهولت دسترسـی مردم بـه دینار عراق 

کـرد. بانـک مرکـزی نیـاز ارز اربعیـن زائران را بدون هیـچ خللی تامین کرد، 

به طوری کـه شـاهد بودیـم برخـلاف سـالیان گذشـته صف هـای طولانـی 

بـرای دریافـت دینـار تشـکیل نشـد.« ایـن کارشـناس پولی و بانکـی افزود: 

»خوشـبختانه دینـار عـراق بـه انـدازه کافـی موجود اسـت اما در سـال های 

گذشـته بـه دلیـل کمبـود دینـار بـه مسـافران اربعیـن به جـای دینـار، دلار 

پرداخـت می شـد. بانـک مرکـزی در دوره هـای گذشـته بـا کمبـود دینـار 

روبـه رو می شـد امـا در مدیریـت فعلـی بانـک مرکـزی دینـار عراق بـه اندازه 

کافـی تامیـن شـد و از دلار بـه جای دینار اسـتفاده نشـد که ایـن اقدام گام 

کوچکـی بـرای دلارزدایـی محسـوب می شـود.« 

فرزانـی بـا اشـاره بـه اینکـه اقدامات بانک مرکـزی در اختصـاص ارز اربعین 

قابل مقایسـه با دوره های گذشـته نیسـت، گفت: »امسـال زائران حسـینی 

بـرای شـرکت در مراسـم اربعیـن و سـفر بـه عـراق دچـار چالش هـای ارزی 

نشـدند، چراکـه زائـران از طریـق ثبت نـام اینترنتـی به آسـانی و فـوری ارز 

مـورد نیـاز خـود را تهیـه کردنـد؛ بنابرایـن بایـد از بانـک مرکـزی بابـت ایـن 

اقدامـات تقدیـر کـرد.« وی اضافـه کـرد: »امسـال بانـک مرکـزی ارز اربعین 

را به موقـع پرداخـت کـرد و سـازوکار دقیـق و کاملـی نیـز بـرای آن تـدارک 

دیـده بـود؛ ضمـن اینکـه توانسـت نیازهـای ارز اربعیـن را مدیریـت کنـد بـه 

شـکلی کـه بنـده به عنـوان یـک شـهروند کمتـر شـنیده ام کـه زائـران دچـار 

مشـکل شـده باشـند، بنابرایـن می تـوان گفـت شـیوه مدیریـت ارز اربعیـن 

در مقایسـه بـا سـال های گذشـته بسـیار بهتـر شـده اسـت و حتـی دسـت 

دلالان ارزی از ایـن بـازار نیـز کوتـاه شـد.« وی تاکید کـرد: »بانک مرکزی در 

ایـن دوره از ظرفیـت شـعبه های چنـد بانـک بزرگ و شـعبه های کشـیک در 

روزهـای تعطیـل اسـتفاده کـرد کـه ایـن موضـوع نیـز عاملی بـرای مدیریت 

بهتـر ارز اربعیـن شـد.« 

موفقیت سیاست دلارزدا�یی از ارز اربعین
مهدی عبداللهی

دبیر گروه اقتصاد

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان
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